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سرمقاله:  سعید خان احمد لو

رهبر معظم انقلاب: 

اتکاء بودجه کشور به نفت باید قطع شود 
رهبر معظم انقلاب اسلامی با تکید بر لزوم استفاده از ظرفیت های بسیار 
بالای جوانان در پیشبرد اهداف انقلاب، به تهدیدهای آمریکا و تحریم های 
جدید دنباله روهای اروپایی آن اشاره کردند و گفتند: اگر بنابر تحریم باشد، 

ملت ایران هم می تواند تحریم کند و این کار را خواهد کرد. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله 
خامنه ای صبح چهارشنبه در دیدار هزاران نفر از قشرهای مختلف مردم استان 
آذربایجان شرقی، ضمن تشکر و قدردانی فراوان از حضور پرشکوه ملت بزرگ 
ایران در راهپیمایی 22 بهمن امسال، در سخنان مهمی، به تشریح شرایط 

اقتصادی کشور و همچنین راهکارهای علاج مشکلات، بویژه ضرورت اجرای سیاست 
های اقتصاد مقاومتی پرداختند و با اشاره به شاخ و شانه کشیدن ها و شرط و شروط های 
آمریکا و تحریم های جدید اعمال شده از سوی اروپا تأکید کردند: ملت ایران همواره نشان 
داده است که اراده قوی دارد و در موضوع تحریم ها هم ملت ایران می تواند، این توطئه 
را ناکام بگذارد. حضرت آیت الله خامنه ای در سخنان خود با اشاره به گزارش های دقیق 
درخصوص راهپیمایی 22 بهمن مبنی بر حضور بیشتر و باشکوه تر مردم در راهپیمایی 
امسال نسبت به سال قبل، گفتند: زبان من برای تشکر از ملت بزرگ ایران، و توصیف 

حضور مردم در راهپیمایی واقعاً قاصر است...

» مصالح غیر استاندارد« ؛ خشت اولی که معماران کج می نهند

پیری زودرس 
ساختمان ها درقم

استفاده از مصالح ساختماني غیراستاندارد و نامرغوب می تواند هدر رفت سرمایه را به دنبال داشته باشد اما بر اساس 
آمارهای ارائه شده بیش از ۳۰ درصد از مصالح ساختماني مورداستفاده در ساخت وسازهای کشور به روش غیراستاندارد 
تولید می شوند آماری که اختصاصاً برای قم به صورت دقیق اعلام نشده اما به نظر می رسد در این استان نیز همین حدود 
باشد. باید توجه داشت که مشتریان مصالح غیراستاندارد سودجویانی هستند که خارج از ضوابط استاندارد اقدام به 

ساخت وساز کرده و متأسفانه این افراد همیشه نیز در بازار وجود دارند.
وقتی سخن از نظارت برساخت و ساز به میان می آید غالب انگشت های اشاره به سمت دو نهاد سازمان نظام مهندسی 

ساختمان و اداره کل استاندارد و تحقیقات صنعتی نشانه می رود. گزارش ایمان در این خصوص را بخوانید:

چرا 8 سال پدیده گرد و غبار دیده نشد؟ 

ریزگردهای 
سیاسی

منتقدان خاص

یادگاری ماندگار، سنگ بنای اشتباه در پرداخت یارانه ها؛ 

تلاش احمدی نژادی ها 
برای شیوع آلزایمر 

عمومی
و  فردی  تصمیمات  تبعات  معتقدند  اصولگرایان 
غیرکارشناسی  احمدی نژادی که نمک اصولگرایی را خورد 
و نمکدان را شکست، چیزی نیست که با حاشیه سازی یا 
بزرگنمایی اقدامات گذشته قابل اغماض باشد. از تقسیم 
یارانه نقدی که با سیاستی ناپسند انجام گرفت تا 45۰هزار 

نفری که خلاف قانون استخدام شدند. 
گذشت آن زمانی که احمدی نژاد ِ رییس جمهور تمامی 
سازمان ها و نهادهای کارشناسی را در اختیار داشت و آمار را به روایت 
خودش قرائت می کرد. دستاوردهایش را بزرگ نمایی می کرد و آنچه 
را میراث دولت های گذشته بود، به نام خود می نوشت. آنقدر قدرت 
و شهرت برایش محبوب بود که حتی با هم فکران سیاسی خودش 

نیز کنار نیامد و مست و مغرور از این موقعیت، یکه تازی می کرد.
و  فردی  تصمیمات  تبعات  و  بود  مستعجل  دولتش  اما   

غیرکارشناسی اش فراگیر.  
دولت جدید که روی کار آمد، کم کم پرونده ها نمایان شد؛ 
از اختلاس و اقدامات خلاف قانون گرفته تا انحلال و تصمیمات 
غیرکارشناسی. همین امر باعث شد احمدی نژاد تا مدتی سکوت 

کند....

مصائب  استفاده
 از مصالح غیراستاندارد

ساختمانی،  مصالح  استاندارد 
کیفیت  در  مهمی  بسیار  نقش 
محصول نهایی دارد که بر همین 
باید  اساس مجریان ساخت وساز 
روی این مسئله تأکید ویژه داشته 
باشند. مصالح ساختمانی غالباً از دو 
مسیر تأمین می شود، بخشی از این 

مصالح تولید داخل استان ...

از  استان  حکومتی  تعزیرات  مدیرکل  ایمان:   
محکومیت۳2میلیون ریالی جزای نقدی یک واحد صنفی 

نانوائی به اتهام  عرضه خارج از شبکه آرد در قم خبرداد.
 مهدی ریاضی در گفتگوبا ایمان اظهارداشت :در راستای اجرای 

طرح کنترل و نظارت بر واحدهای صنفی نانوائی، طی گشت  مشترک 
با بازرسان سازمان صنعت، معدن و تجارت استان از یک واحد صنفی  
نانوائی بازدید و با بررسیهای بعمل آمده تخلف عرضه خارج از شبکه 30 

کیسه  آرد از سوی متصدیان این واحد صنفی....

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم عنوان کرد:

جلوگیری از قطع برق واحدهای تولیدی قم 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان  در گفت و گو با ایمان:

عرضه خارج از شبکه آرد
۳2 میلیون برای نانوای قمی آب خورد

8

7

82

7

2

گردش مالی شیشه در ایران چقدر است؟

جانشین فرماندهي انتظامي استان قم :

استان قم یکي از سه استان امن کشور است

8

8

8 سال تلاش شد 
تا دانشگاه آزاد را نابود کنند

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

2

2

تا پایان بهمن ماه تمدید شد

چهلمین روز درگذشت پیرغلام امام حسین )ع( و ذاکر اهل بیت )ع(

حاج میرزا محمد باقر غفاری
بزرگ خاندان غفاری

را تسلیت می گوئیم. از خداوند متعال برای آن مرحوم علو درجات اخروی و برای  
بازماندگان صبر مسئلت می نمائیم.

خانواده ضیغمی
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رهبر معظم انقلاب اسلامی با تاکید 
بر لزوم استفاده از ظرفیت های بسیار 
بالای جوانان در پیشبرد اهداف انقلاب، 
های  تحریم  و  آمریکا  تهدیدهای  به 
جدید دنباله روهای اروپایی آن اشاره 
کردند و گفتند: اگر بنابر تحریم باشد، 
ملت ایران هم می تواند تحریم کند و 

این کار را خواهد کرد. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی 
آیت  حضرت  رهبری،  معظم  مقام  دفتر 
الله خامنه ای صبح چهارشنبه در دیدار 
هزاران نفر از قشرهای مختلف مردم استان 
آذربایجان شرقی، ضمن تشکر و قدردانی 
فراوان از حضور پرشکوه ملت بزرگ ایران 
در راهپیمایی 22 بهمن امسال، در سخنان 
مهمی، به تشریح شرایط اقتصادی کشور 
مشکلات،  علاج  راهکارهای  همچنین  و 
بویژه ضرورت اجرای سیاست های اقتصاد 
مقاومتی پرداختند و با اشاره به شاخ و شانه 
کشیدن ها و شرط و شروط های آمریکا و 
تحریم های جدید اعمال شده از سوی اروپا 
تأکید کردند: ملت ایران همواره نشان داده 
است که اراده قوی دارد و در موضوع تحریم 
ها هم ملت ایران می تواند، این توطئه را 

ناکام بگذارد.
حضرت آیت الله خامنه ای در سخنان 
دقیق  های  گزارش  به  اشاره  با  خود 
مبنی  بهمن   22 راهپیمایی  درخصوص 
در  مردم  تر  باشکوه  و  بیشتر  حضور  بر 
قبل،  سال  به  نسبت  امسال  راهپیمایی 
گفتند: زبان من برای تشکر از ملت بزرگ 
ایران، و توصیف حضور مردم در راهپیمایی 
واقعاً قاصر است.ایشان به هوای سرد و بارانی 
در برخی شهرها و همچنین طوفان خاک 
در اهواز و خوزستان اشاره کردند و افزودند: 
در این شرایط و با وجود گذشت 36 سال از 
انقلاب، حضور امسال مردم در راهپیمایی، 
باشکوه تر و با عظمت تر از گذشته بود و این، 
در دنیا بی نظیر است.رهبر انقلاب اسلامی 
راهپیمایی  عظمت  و  شکوه  اصلی  دلیل 
22 بهمن را، حضور مردمی در صحنه و 
محول شدن امور بدست مردم دانستند و 
خاطرنشان کردند: در هر زمان که در مسائل 
کشور، حضور مردمی وجود داشته است، ما 
این چنین معجزه ای را همواره مشاهده 
با  ای  خامنه  الله  آیت  ایم.حضرت  کرده 
تعمیم این قاعده کلی به مسائل اقتصادی، و 
تأکید بر لزوم حضور برنامه ریزی شده مردم 
در عرصه اقتصادی و استفاده از ظرفیت های 
مردمی، به تبیین دلایل مشکلات اقتصادی 
کشور پرداختند و گفتند: یکی از مهمترین 
این دلایل، برنامه ریزی قدرتهای استکباری 
بعد از پایان جنگ تحمیلی، برای جلوگیری 
از تبدیل شدن ایران به یک قطب اقتصادی 

تأثیرگذار در منطقه و جهان است.
عمدتاً  و  ها  غربی  افزودند:  ایشان 
آمریکاییها، با برنامه ریزی و با استفاده از 
شیوه های مختلف اقدام به کارشکنی در 
طرحها و فعالیت های بزرگ اقتصادی ایران 
با کشورهای منطقه و دور زدن ایران در 

خطوط انتقال نفت و گاز، خطوط زمینی و 
هوایی و خطوط شبکه های ارتباطاتی کردند 
و عملاً سال ها پیش از قضایای هسته ای، 
تحریم بی سر و صدایی را آغاز کردند که این 
مقابله اقتصادی تا به امروز ادامه داشته است.

رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: بنابراین 
اقتصادی  مشکلات  و  شرایط  تحلیل  در 
کشور، نباید برنامه ریزی دشمن را که آمریکا 
و چند کشور اروپایی دنباله رو آن هستند، 

نادیده گرفت.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر 
اینکه باید در مقابل برنامه ریزی بدخواهان 
به گونه ای تلاش شود که ضربه دشمن، 
تأثیرگذار نشود و یا کم اثر شود، افزودند: 
برنامه ریزی مستمر و گسترده  بر  علاوه 
جبهه استکبار، اقتصاد کشور از دو اشکال 
بزرگ »نفتی بودن« و »دولتی بودن« نیز 
به شدت رنج می برد.ایشان خام فروشی 
امور جاری کشور و  نفت و صرف آن در 
گسترده  های  فرآورده  از  نکردن  استفاده 
ناشی از ارزش افزوده نفت را، میراث شوم 
ناپذیر  جبران  خسارتی  و  طاغوت  رژیم 
خواندند و گفتند: این روش، آسان ترین راه 
پول درآوردن است که برخی از مسئولان 
در طول زمان های مختلف، ترجیح دادند 
از این پول آسان، استفاده کنند.رهبر انقلاب 
بودن  دولتی  مشکل  درخصوص  اسلامی 
اقتصاد کشور نیز به ابلاغ سیاستهای اصل 
44 در چندین سال قبل، و تأکیدات مکرر 
برای اجرای این سیاستها اشاره کردند و 
گفتند: مسئولان انصافاً تلاش می کنند اما 
این تلاش ها کافی نیست و باید یک نفَس 
دمیده  اقتصادی  های  تلاش  به  جدیدی 
شود. حضرت آیت الله خامنه ای 29 بهمن 
را مصادف با اولین سالگرد ابلاغ سیاستهای 
تأکید  و  دانستند  مقاومتی  اقتصاد  کلی 
کشور،  برای  که  مقاومتی  اقتصاد  کردند: 
در هر شرایطی اعم از تحریم یا غیرتحریم 
ضروری است، به معنای آن است که بنیان 
اقتصادی کشور بگونه ای ساماندهی شود 
که تکانه های جهانی در آن اثرگذار نباشد.

ایشان افزودند: اگر پایه اقتصاد کشور براساس 
تولید  و  از ظرفیت های مردمی  استفاده 
داخلی برنامه ریزی و مستحکم شود، دیگر 
برای تحریم ها و کاهش قیمت نفت عزا نمی 
گیریم و دچار نگرانی نمی شویم.رهبر انقلاب 
اسلامی یکی از لوازم اصلی و مهم خروج از 

اقتصاد نفتی را، قطع وابستگی بودجه کشور 
به درآمد نفت دانستند و خاطرنشان کردند: 
باید به این نقطه برسیم و معتقدم این کار 
سخت را می توان با همت و با اعتماد به 
مردم و جوان ها و سرمایه های داخلی و 
بالاتر از همه، با اعتماد به خداوند متعال که 

وعده نصرت داده است، انجام داد.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر 
اینکه یکی از راههای قطع وابستگی بودجه 
از  بر درآمد حاصل  تکیه  نفت،  به درآمد 
مالیاتِ تولید و تجارت است، گفتند: برخی 
مالیات  دادن  از  که  کلانی  داران  سرمایه 
خودداری و فرار می کنند مرتکب جرم می 
شوند زیرا کشور را به پول نفت بیش از پیش 
وابسته می کنند و زمینه ساز بروز مشکلات 

بیشتر می شوند.
مهم  بسیار  را  مالیات  موضوع  ایشان 
و  را یک فریضه دانستند  مالیات  و دادن 
افزودند: مسئولان مالیاتی برنامه ها و اقدامات 
خوبی را برای درآمد مالیاتی حاصل از تولید 
و تجارت طراحی کرده اند که باید با کمک 
شوند.رهبر  اجرایی  سریعتر  هرچه  مردم، 
انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه یکی دیگر از 
نکات اساسی برای حل مشکلات اقتصادی، 
ارتقاء بهره وری است، خاطرنشان کردند: 
کاهش  از  است  عبارت  وری  بهره  ارتقاء 
بردن کیفیت.حضرت  بالا  و  تولید  هزینه 
آیت الله خامنه ای برنامه ریزی مناسب برای 
استفاده حداکثری از ظرفیت ها و منابع 
داخلی را یکی دیگر از راههای برون رفت 
از مشکلات اقتصادی برشمردند و در ادامه 
چند نکته را متذکر شدند.استفاده از تولیدات 
داخلی اولین نکته ای بود که رهبر انقلاب 
اسلامی به آن اشاره کردند و گفتند: مردم 
و همه کسانی که علاقمند به ایران و آینده 
آن هستند و همچنین دستگاههای دولتی 
باید کالاهای خارجی را که مشابه داخلی آن 

وجود دارد، استفاده نکنند.

لزوم پرهیز از اسراف و جلوگیری از 
تضییع منابع عمومی 

حضرت آیت الله خامنه ای در بیان نکات 
دیگر، به لزوم پرهیز از اسراف و جلوگیری 
از تضییع منابع عمومی، تکیه بر شرکتهای 
دانش بنیان و مبارزه جدی با قاچاق اشاره 
مشکلات  حل  برای  افزودند:  و  کردند 

اقتصادی، این کارها باید انجام شود.

ایشان خاطرنشان کردند: در این سالها، 
هشدارهای زیادی داده شده و تلاش های 
آن  نه  اما  است  شده  انجام  هم  بسیاری 
تلاشهای  آن  نه  و  است  کافی  هشدارها 
مسئولان.رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر 
لزوم تلاش های جدی تر و کمک گرفتن 
می  ما  افزودند:  مردمی،  های  ظرفیت  از 
توانیم در مقابل هیاهو و اقدامات دشمنان 
و  ایستادگی کنیم  ها  تحریم  در موضوع 
بگذاریم.حضرت  ناکام  را  آنها  های  هدف 
آیت الله خامنه ای گفتند: اگر اقدامات لازم 
و تلاشهای جدی تر را در عرصه اقتصادی 
نتیجه همان می شود که  ندهیم،  انجام 
اکنون دشمن برای موضوع هسته ای ما 
شرط و شروط می گذارد و بعد هم می 

گوید، اگر قبول نکنید، تحریم می کنم!
حداکثری  استفاده  به  اشاره  با  ایشان 
جبهه استکبار از حربه تحریم علیه ملت 
از  آنها  اصلی  هدف  کردند:  تأکید  ایران، 
این اقدامات، تحقیر ملت ایران و متوقف 
کردن حرکت عظیم ملت و نظام اسلامی 
به سوی تمدن نوین اسلامی است و من 
معتقدم حتی اگر در مسئله هسته ای نیز 
همان خواسته هایی را که آنها دیکته می 
کنند، قبول کنیم، باز هم تحریم ها برداشته 
نخواهد شد زیرا انها با اصل انقلاب مخالفند.

رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر لزوم استفاده 
از ظرفیت های بسیار بالای جوانان بخصوص 
و  کشور  مسائل  در  بسیجی،  دانشجویان 
پیشبرد اهداف انقلاب، به تهدیدهای دولت 
زورگو و قلدر امریکا و تحریم های جدید 
و  کردند  اشاره  آن  اروپایی  روهای  دنباله 
گفتند: اگر بنابر تحریم باشد، ملت ایران 
هم می تواند تحریم کند و این کار را خواهد 
افزودند:  ای  خامنه  الله  آیت  کرد.حضرت 
ملت ایران اراده بسیار قوی دارد و جمهوری 
وارد شده  ای که  اسلامی، در هر مسئله 
است، عزم راسخ خود را نشان داده است.

ایشان مقابله جدی ایران با داعش را یک 
نمونه از این اراده قوی برشمردند و با اشاره 
به دروغ گویی و تزویر آمریکا و همپیمانانش 
برای مقابله با این گروهک تروریستی، خاطر 
نشان کردند: آمریکایی ها به وزارت امور 
خارجه ما نامه نوشتند و گفتند، ما از داعش 
حمایت نمی کنیم اما چند روز بعد تصاویر 
کمک های نظامی آمریکا به داعش منتشر 
شد. رهبر انقلاب اسلامی در بخش دیگری 
از سخنان خود با گرامیداشت یاد و خاطره 
سال  بهمن   29 در  تبریز  مردم  حماسه 
1356، پیشرو بودن، موقعیت شناسی، عمل 
در لحظه نیاز، شجاعت و ایمان واقعی را از 
ویژگیهای برجسته مردم آذربایجان و تبریز 
در مقاطع مختلف برشمردند و از شخصیت 
آیت الله مجتهد شبستری به عنوان روحانی 
مجاهد و با بصیرت تجلیل کردند. حضرت 
آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه مردم 
صاحبان اصلی انقلاب و کشور هستند، در 
پایان تأکید کردند: بدون تردید ملت ایران 
در آینده نه چندان دور در قله های شرف و 

افتخار خواهد ایستاد.

رهبر معظم انقلاب در دیدار هزاران نفر از قشرهای مختلف مردم استان آذربایجان شرقی: 

اتکاء بودجه کشور به نفت باید قطع شود 
سرمقاله

اخبار

اخبار
مصائب استفاده

 از مصالح غیراستاندارد
استاندارد مصالح ساختمانی، نقش بسیار مهمی در 
کیفیت محصول نهایی دارد که بر همین اساس مجریان 
ساخت وساز باید روی این مسئله تأکید ویژه داشته باشند. 
مصالح ساختمانی غالباً از دو مسیر تأمین می شود، بخشی 

از این مصالح تولید داخل استان هستند که ما توانسته ایم در این خصوص پیشرفت های 
بسیار مناسبی داشته باشیم و تقریباً امروز باید بگوییم که مصالح ساختمانی که در قم تولید 
می شوند، همانند بتن، شن و ماسه از کیفیت بالایی برخوردار بوده و نسبت به سال های 
گذشته به مراتب بهتر شده اند؛ اما بخشی از مصالح ساختمانی تولید ملی است و از خارج 
از استان تأمین می شود که در این زمینه همچنان مثل گذشته خبرهای بسیار بدی به 
گوش می رسد. به عنوان نمونه طی هفته های گذشته چندین مورد از محصول میلگرد 
غیراستاندارد که ظاهر استانداردی هم داشته و کارخانه تولیدکننده هم نشان استاندارد 
دارد، گزارش شده است. میلگرد قطور تولیدی این کارخانه ها به راحتی با ضربه پا می شکند، 
این میلگرد در چرخه مصرف قرار می گیرد و در ساختمان کار می شود. آزمایش هایی که 
مهندسان سازمان نظام مهندسی هم می گیرند، آزمایش های موردی است، یعنی نمی توانند 
یک به یک میلگردها را آزمایش کنند. بالاخره محصولات فلزی در ساختمان از جایگاه 
ویژه ای برخوردار هستند که متأسفانه در خصوص غیراستاندارد بودن این محصولات، 

گزارش های متعددی دریافت شده است.
اجازه بدهید در اینجا به یک نمونه بسیار روشن اشاره کنم، امروز در بازار سیم جوش هایی 
وجود دارد که به لحاظ ظاهری باهم هیچ تفاوتی ندارند. سؤال اینجاست، چگونه می شود 
این سیم جوش ها با یک کارکرد، بعضاً قیمت هایی بسیار متفاوتی باهم دارند. علت این 
تفاوت بالای قیمت چیست؟ مگر می شود که یک محصول با یک کیفیت وجود داشته باشد 
ولی قیمت آن ها نزدیک به دو برابر باهم تفاوت داشته باشند؟ نتیجه نهایی که باید از این 
تفاوت قیمت بگیریم، این است که این دو محصول تفاوت عمده ای به لحاظ کیفیت باهم 
داشته باشند. باور این موضوع که یک محصول با کارایی و استاندارد بالاتر باقیمت پائین تر 
در بازار عرضه شود، کمی سخت است. پس قیمت پائین تر حتماً عدم کارایی محصول و 

بی کیفیت بودن آن را به همراه دارد. این یک قضاوت عمومی و کلی است.
از سوی دیگر عوامل متعددی در کاهش کیفیت مصالح ساختمانی تأثیر دارد، مسائل 
سیاسی و تحریم های ظالمانه ای که استکبار جهانی برعلیه ایران به کار بسته است، در 
این مسئله بی تأثیر نیست؛ اما مهندسان ما این ضعف کیفیت محصولات ساختمانی را با 
یکسری ضرایب ایمنی که در ساخت وساز مهندسی از آن بهره مند هستیم، تقریباً پوشش 
داده اند. خوشبختانه در طراحی ها، مهندسان ما طوری اقدام می کنند که برخی از این ضعف 

مصالح از بین می رود.
آنچه بر عهده ما بوده است، کیفیت محصولات تولیدی استان قم است که در همین 
راستا باکمک اداره کل استاندارد، استانداری و کمیته استانداردی که تشکیل شده، تلاش 
کرده ایم که کیفیت محصولات را نسبت به گذشته بالا ببریم که در همین راستا باید بگوییم 

که وضعیت استان قم نسبت به سال های گذشته به هیچ عنوان قابل مقایسه نیست.
نمی شود واقعاً کسی را به صورت خاص در این موضوع مقصر بدانیم، وقتی یک محصولی 
در بازار نیست، اگر نامرغوب آن هم تولید شود، مردم مجبور هستند که همان محصول را 
هرچند بی کیفیت تهیه کنند. البته امکان اینکه سودجویی هم در این مسائل دخیل باشد، 

وجود دارد.
اما در مواردی که مصالح استاندارد در بازار هست، اگر مردم بروند و صرفاً به لحاظ 
هزینه کمتر مصالح غیراستاندارد تهیه نمایند، این یک هزینه کمتر موقت است. محصول 
مصالح غیراستاندارد که ساختمان است، باید در مقابل نیروهای مختلف جنبی مثل زلزله 
یا نیروهای قائم مثل وزن خود ساختمان مقاومت کند. لذا اگر تحت عنوان صرفه جویی با 
تهیه مصالح غیراستاندارد هزینه ها را کم کنیم، در مواقعی که لازم است ساختمان مقاومت 
نشان نمی دهد. ساختمان ها در مواقع عادی مشکلی ندارند و سرپا هستند، در مواقع خاص 
لازم است که مقاومت داشته باشد، لذا اگر از مصالح غیراستاندارد استفاده شود، ساختمان 

در مواقع خاص مقاومت نخواهد داشت.
* رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم

سخنگوی وزارت امور خارجه  : 

تا پایان مارس تفاهم سیاسی می کنیم
نه توافق

سخنگوی وزارت امور خارجه  گفت :بین توافق و تفاهم تفاوت قائل شوید. 
آنچه تا پایان ماه مارس مدنظر است تفاهم سیاسی است. 

مرضیه افخم روز گذشته در جمع خبرنگاران در پاسخ به این که اگر تا پایان مارس 
مذاکرات به نتیجه نرسد باید مذاکرات را شکست خورده بدانیم؟، گفت: بر اساس توافقی که 
میان ایران و گروه 1+5 در وین صورت گرفت قرار شد تا پایان ماه ژوئن مذاکرات ادامه یابد و 
تغییری در این بحث وجود نداشته است و قطعاً طرف های مذاکراتی هم متعهد به توافقات 
هستند. اما درباره روش های مذاکراتی گفت وگوهایی بین مذاکره کنندگان وجود داشت 
و یک تفاهم داخلی در همان مذاکرات وین صورت گرفت مبنی بر این که یک "تفاهم" 

سیاسی تا پایان ماه مارس داشته باشیم تا بتوانیم بعد از آن روی جزییات وارد شویم. 
وی تأکید کرد: هیچ توافقی بدون شکل گرفتن جزییات به دست نخواهد آمد و ما توافق 
یک مرحله ای مدنظرمان است. اما این که روش مذاکره چگونه باشد و در چه چارچوبی 
جزییات بررسی شود، جزییات و روش مذاکرات است و تأکید می کنم که جمهوری اسلامی 

ایران به دنبال یک توافق است و این ناقض بحث تفاهم سیاسی نیست. 
افخم در پاسخ به سوال خبرنگاری که از وی پرسید جان کری اعلام کرده است اگر تا 
پایان مارس به توافق نرسیم دیگر ادامه دادن مذاکرات جایگاهی ندارد، گفت: اگر مواضعی 
که طی چند هفته گذشته است را مرور کنیم مسائل را روشن تر می بینید. در عین حال 
که گفتم رایزنی های برای ادامه مذاکرات در جریان است و دو طرف سعی دارند مذاکرات 
دو و چندجانبه را شکل دهند. او تأکید کرد: تفاهم سیاسی مانعی برای شکل گیری توافق 

در یک مرحله  نیست.
 افخم هم چنین خطاب به خبرنگاران، گفت: بین توافق و تفاهم تفاوت قائل شوید. آنچه 
تا پایان ماه مارس مدنظر است تفاهم سیاسی است. وی خاطرنشان کرد: این که مسائل 
داخلی آمریکا نباید در مذاکرات هسته ای تأثیر بگذارد به عهده آمریکایی هاست و باید این 

مسائل را کنترل کند. 

مدیر عامل بانک ملت: 

بدهکارهزار میلیاردی نداریم 
مدیرعامل بانک ملت با تاکید بر اینکه این بانک در زمینه بدهکاران، پیچیدگی 
هایی که برخی از بانکها دارند را ندارد و از بدهکاران هزار میلیاردی در این بانک 

خبری نیست، گفت: اسامی بدهکاران بانک را نمی توانیم اعلام کنم. 
محمدرضا ساروخانی روز چهارشنبه در نشستی خبری که به مناسبت سالروز خصوصی 
سازی بانک ملت برگزار شد، افزود: نسبت مطالبات و مصارف این بانک کمتر از شاخص 

نظام بانکی و در حد 7.5 تا 8 درصد است.
وی اظهارداشت: هر چند حجم مطالبات نظام بانکی حدود 100 هزار میلیارد تومان 
است اما در حاضر بانک ملت 5200 میلیارد تومان از دولت طلبکار است و هیچ بدهی به 

بانک مرکزی ندارد.
ساروخانی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه رئیس قوه قضائیه اعلام کرده است فردی 
از نظام بانکی کشور به صورت ارزی بدون سند 6 هزار و 500 میلیارد تومان وام دریافت 
کرده و از کشور خارج شده است، آیا بانک ملت درگیر این قضیه است یا خیر؟ گفت: هیچ 
اطلاعاتی در این زمینه دریافت نکرده ام و به طور قطع در این بانک سابقه ای در این 

خصوص وجود ندارد. 

جلایی پور در جمع حامیان دولت تدبیر و امید:

جریان افراط گرای کشور جنبه اعتقادی ندارد
استاد جامعه شناسی دانشگاه تهران گفت: بعُد عقلانیت و نگاه کار شناسی از 

سال ۹2 به امور اجرایی کشور بازگشته است.
حمیدرضا جلایی پور در جمع حامیان دولت تدبیر و امید در یزد؛ با اشاره به برگزاری 
انتخابات ریاست جمهوری سال 1392 گفت: ما با آن انتخابات از شرایط خطیر بیرون 

آمده ایم.
عضو اصلی انجمن جامعه شناسی ایران انتخاب روحانی را یک فرصت برای ترمیم 
مشکلات کشور دانست و تصریح کرد: اگر گروه مقابل پیروزی روحانی را متصور می دانستند، 

شاید شرایط تغییر می کرد، همانگونه صلاحیت آیت ا... هاشمی رد شد.
مسئول گروه های علمی- تخصصی انجمن جامعه شناسی ایران، دوران دولت های نهم 
و دهم را بلایی بزرگ برای جریان اصولگرایی عنوان کرد و گفت: وقتی افرادی مانند ناطق 
نوری، علی مطهری و عسکر اولادی مورد بی مهری و بی توجهی قرار می گیرند و زمانی که 
وزیر روحانی بخاطر پیگیری 3 هزار بورسیه اعتماد مجلس را از دست می دهد، باید قبول 

کرد اثری از اصولگرایی در کشور مشاهده نمی شود.
مدیرمسئول روزنامه های جامعه و نوسازی، عملکرد روحانی را در طول 18ماه 
گذشته موفق ارزیابی کرد و گفت: با تمام زحماتی که دولت می کشد، این مشکل 
وجود دارد که برخی از استانداران و فرمانداران دولت، حتی از دولت اعتدال سخنی 

به میان نمی آورند.
این استاد دانشگاه تهران با اشاره به تحولات عجیب و غریب در منطقه، بیداری اسلامی 

را در اغلب کشورهای اسلامی به جز تونس نا امیدکننده دانست.
رئیس شورای سیاستگذاری روزنامه توقیف شده نشاط اظهار داشت: با وجود متفکران 
بزرگی چون سیدجمال الدین اسدآبادی، شهید مطهری و علامه طباطبایی، جامعه ما از نظر 

تفکر اصلاح طلبی دینی، نسبت به کشورهای منطقه بسیار متمایز است.
جلایی پور گفت: جریان افراط گرایی در کشور ما به هیچ وجه جنبه اعتقادی ندارد و 

هدف آن حفظ کرسی های قدرت است.
وی توافق هسته ای را در صورت انجام، یک پدیده مبارک برای کشور توصیف کرد که 

می تواند زمینه شکوفایی اقتصادی را به تدریج در کشور رقم بزند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تخریب شخصیت های شناخته شده در کشور را همانند 
حذف درختان تنومند یک کشور دانست که آثار و عواقب ناخوشایندی برای کشور و ملت 

به دنبال خواهد داشت.
استاد جامعه شناسی دانشگاه تهران، حضور آگاهانه مردم در انتخابات مجلس دهم را 
متضمن تاسیس مجلسی متشکل از چهره های اصیل و معتدل دانست که آینده بهتری را 

برای کشور ترسیم خواهد کرد.

ضرغامی :

هرگز حذف یک جریان سیاسی را 
تایید نمی کنم

رئیس سابق سازمان صداوسیما گفت: بنای حذف هیچ جریانی در دوره من 
در صداوسیما نبوده است.

سید عزت الله ضرغامی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا در مورد مصاحبه خود با ایلنا که 
در راهپیمایی 22 بهمن انجام شده بود تصریح کرد: هرگز حذف یک جریان سیاسی را 

تایید نمی کنم.
وی افزود: من معتقدم مشی و سیاست های سازمان همواره بر اساس مصالح ملی، منافع 
عمومی و رعایت سیاست های کلان نظام و دستگاه های مسئول در قوای سه گانه انجام 
گرفته و اقدام رسانه ملی همواره همین بوده است؛ لذا حذف هیچ جریانی مورد تایید من 
نیست. ضرغامی تاکید کرد: مثال های فراوانی برای تصدیق این موضوع وجود دارد؛ که 

برنامه های پخش شده در مقاطع انتخابات این ادعا را ثابت می کند.

یک نماینده مجلس خبر داد:

معامله 4۰۰ میلیونی مجوز صرافی
یک نماینده مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: مسیر مبارزه با فساد مالی 
نباید عوض شود، کسانی که خزانه را غارت کردند، ثروت نجومی به دست آوردند 

و زمین خواری کردند، نباید با حاشیه ها از توجه دور بمانند.
موید حسینی صدر در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به ضرورت پیگیری مبارزه با فسادهای 
مالی کلان در کشور، گفت: گمان می کنم هماهنگی هایی برای انحراف از بحث مبارزه با 
مفاسد مالی ایجاد شده که رسانه ها باید با هوشیاری به آن بپردازند، طی سال های گذشته 
در کشور، کانون های رانت تشکیل شده که پرونده افراد تشکیل دهنده آن به راحتی قابل 
بررسی است. وی ادامه داد: در سال های گذشته مجوز صرافی با 300 الی 400 میلیون 
تومان معامله می شد، برخی مردم هم به ما مراجعه می کردند که نامه بنویسیم تا آنها هم 
مجوز صرافی بگیرند. فکر می کردیم اگر چنین امکانی وجود دارد، باید برای همه مردم باشد، 

اما هیچگاه این فرآیند برای افراد معمولی به نتیجه نمی رسید.
این نماینده مجلس با بیان اینکه کسب اطلاع از کسانی که مجوز صرافی صادر 
می کردند، باید توسط سیستم های اطلاعاتی بررسی شود، گفت: این افراد پس از گرفتن 
مجوز از سیستم بانکی به نرخ دولتی ارز می گرفتند و به نرخ آزاد می فروختند یا اینکه به 
بهانه واردکردن کالا ارز می گرفتند و هرگز کالایی را به کشور وارد نمی کردند، یا با این ارز 

ماشین های لوکس وارد می کردند و با نرخ آزاد در بازار می فروختند.
حسینی صدر ادامه داد: اکنون هم مقام معظم رهبری بر مبارزه با فساد تاکید کرده اند و 
دولت هم گام های عملی در این زمینه برداشته است. وی ادامه داد: این ثروتمندان یک شبه، 
سعی دارند مبارزه با فساد را تقلیل دهند. برای نمونه در بحث پرونده آقای رحیمی فضا را 
غبارآلود می کنند. در حالی که بحث  فساد هایی با مبالغ زیاد مطرح است، مسئله تخلفات 

نمایندگان را مطرح می کنند و اسم کسانی را می آورند که این وصله ها به آنها نمی چسبد.
حسینی صدر در پایان تاکید کرد: مسیر مبارزه با فساد مالی نباید عوض شود، کسانی که 
خزانه را غارت کردند، ثروت نجومی به دست آوردند و زمین خواری کردند نباید با حاشیه ها 
از توجه دور بمانند. برخی از این مفسدان، اکنون آزادانه در کشور زندگی می کنند و برخی 
از آنها نیز خود رابه مقامات چسبانده اند. این مسائل باید پیگیری شود، زیرا مبارزه با فساد 

بزرگ ترین خواسته آحاد مردم است.

پورمختار خبر داد:

رسیدگی کمیسیون اصل ۹۰
 به شکایت نمایندگان در پرونده رحیمی

رئیس کمیسیون اصل ۹۰ تاکید کرد: شکایت برخی نمایندگان در مورد افرادی 
که از محمدرضا رحیمی در مجلس پول دریافت کرده اند، دیروز به کمیسیون 
اصل ۹۰ واصل شده و ما برای روشن شدن ابعاد این موضوع، استعلام های لازم را 

از مراجع ذی صلاح انجام خواهیم داد.

محمدعلی پورمختار در پاسخ به اظهارنظر یکی از اعضای این کمیسیون که رسیدگی 
به شکایت از نمایندگان دریافت کننده وجه از محمدرضا رحیمی را وظیفه این کمیسیون 
ندانسته بود، تصریح کرد: وظایف و قوانین ناظر بر کمیسیون اصل 90 روشن و شفاف است 
لذا تردیدی وجود ندارد که رسیدگی به طرز کار مجلس و نمایندگان جزء وظایف اصلی این 
کمیسیون است. پورمختار افزود: شکایت برخی نمایندگان در مورد افرادی که از محمدرضا 
رحیمی در مجلس پول دریافت کرده اند، امروز به کمیسیون اصل 90 واصل شده و ما برای 

روشن شدن ابعاد این موضوع، استعلام های لازم را از مراجع ذ   ی صلاح انجام خواهیم داد.
نماینده مردم کبودرآهنگ در مورد رسیدگی به پرونده یادشده در مراجع قضایی، ادامه 
داد: اصل موضوع در مراجع قضایی نیز مطرح شده و این مراجع اگر تشخیص دهند این امر 
خلاف قانون بوده، به این موضوع رسیدگی می کنند اما این مسئله نافی رسیدگی به این 

موضوع در کمیسیون اصل 90 نیست.
این نماینده مردم در مجلس نهم تصریح کرد: بررسی پرونده محمدرضا رحیمی در مورد 
مجلس در کمیسیون اصل 90 باب دیگری از رسیدگی به این موضوع را خواهد گشود که 

به طرز کار و عملکرد نمایندگان در این باره مربوط خواهد شد.
پورمختار با تاکید بر اینکه لیست منتشره در برخی رسانه ها در مورد اعلام اسامی 
نمایندگان پول گرفته از محمدرضا رحیمی لیست دقیق و درستی نیست، اظهار کرد: برخی 
از نمایندگانی که اسامی شان در لیست یادشده وجود داشته،  از دریافت چنین وجوهی 
اعلام بی خبری کردند و به همین منظور ما منتظر پاسخ به استعلام ها از مراجع ذی صلاح 

برای رسیدگی به موضوع خواهیم بود.

سعید خان احمد لو *

آیت الله هاشمی رفسنجانی گفت: 
از سرمایه  یکی  اسلامی  آزاد  دانشگاه 
در  که  است  اسلام  دنیای  عظیم  های 

اختیار امت اسلامی قرار دارد. 
هاشمی  اکبر  الله  آیت  ایرنا،  گزارش  به 
رفسنجانی روز چهارشنبه در شصت و نهمین 
اجلاس سراسری روسای دانشگاه های آزاد 
اسلامی، افزود: با توجه به سرعت پیشرفت 
علم و تکنولوژی، نیاز مبرم به آینده نگری و 

آینده نگرانه عمل کردن داریم.
رییس هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی 
افزود: اگر خداوند کمک کند و حسودان و کم 
خردان مانع کار نشوند؛ می توانیم امیدوار به 
کمبود نواقص باشیم. هاشمی رفسنجانی به 
راهبردها و اهداف این دانشگاه اشاره کرد و 

گفت: زحمات بسیار زیادی برای کمیت و کیفیت بخشی 
به دانشگاه آزاد اسلامی انجام شده و مجموعه بی نظیری در 
کشور خلق شده است. وی اظهار کرد: البته نواقص زیادی در 
این زمینه داریم که برای جبران آنها باید شتاب کنیم و می 

توانیم راه را به خوبی ادامه دهیم. 
هاشمی رفسنجانی در بخش دیگری تاکید کرد: باید به 
رشته آینده پژوهی در دانشگاه های کشور به ویژه دانشگاه 
آزاد توجه ویژه ای شود. وی همچنین خطاب به مسوولان و 
مدیران واحدهای دانشگاه آزاد گفت: تاریخ دانشگاه و واحد 
خود را بنویسید و کارهایی که ترتیب داده اید را به مرور به 
طور تاریخچه ای نگارش کنید و برای کیفیت بخشی، آن را 
در اختیار آیندگان قرار دهید. هاشمی رفسنجانی در ادامه به 
ثمرات شکل گیری دانشگاه آزاد اشاره کرد و گفت: دانشگاه 
آزاد اسلامی هزینه ای برای بیت المال و دولت نداشته؛ بلکه 
در جهت عمران و آبادانی و همچنین اشتغالزایی تلاش 
بسیاری کرده و مالیاتی که از حقوق کارکنان این مرکز علمی 

به دولت داده می شود نیز بسیار مثمرثمر بوده است. رییس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام به شکل گیری اولیه دانشگاه 
آزاد اسلامی اشاره کرد و گفت: در آن دوران ما مطمئن بودیم 
به این زودی ها دولت نمی تواند شرایط تحصیل را با توجه به 
اشتیاق جوانان و همچنین کنکور فراهم کند و دانشگاه آزاد 
توانست خدمت بزرگی در جهت مطالبات تحصیلی جوانان و 

اشتیاق آنان به تحصیل فراهم آورد.
که  کسانی  برخی  به  همچنین  رفسنجانی  هاشمی 
خواستند دانشگاه آزاد را نابود کنند اشاره کرد و گفت: 8 سال 
تلاش شد تا این دانشگاه را نابود کنند و رقیبی با کیفیت 
پایین تر برای آن درست کردند، اما امروز شاهدیم که طبق 
آمار بیشترین تعادل در واحدهای دانشگاه آزاد وجود دارد و 

همانطور است که پیش بینی می شد.
وی به موضوع وام دهی به دانشجویان دانشگاه آزاد نیز 
اشاره کرد و گفت: شرایط ایجاد شده اخیر برای پرداخت وام 
به دانشجویان، کمک زیادی به آنان می کند.رییس هیات 
امنای دانشگاه آزاد اسلامی، این مرکز علمی را بزرگترین 

دانشگاه حضوری جهان دانست و گفت: وزارت 
علوم به ویژه دکتر فرجی دانا زحمات زیادی 
برای آوردن برخی رشته ها به این دانشگاه 
کشیدند که کارهای بزرگی انجام شده است.

هاشمی رفسنجانی شکل گیری دانشگاه آزاد 
در سال های ابتدایی انقلاب را بسیار ثمربخش 
دانست و گفت: سرمایه اولیه این دانشگاه با 
کمک مردم تامین شد و ما امروز افتخار می 
کنیم که در تحصیلات تکمیلی و بسیاری از 
رشته ها به پیشرفت های بالایی دست یافته 

ایم.
شرایط تحصیل دانشجویان 

 کم بضاعت فراهم  شود
وی در ادامه به مدیران واحدهای دانشگاه 
آزاد توصیه کرد؛ شرایط تحصیل دانشجویان 
مشتاق کم بضاعت را فراهم آورند و صندوقی تهیه شود تا به 
این افراد با استعداد و کم بضاعت وام پرداخت شود و بعد از 

یافتن شغل از آنان دریافت شود.
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین به بحث 
آینده پژوهی و آینده نگری اشاره کرد و گفت: ما در شرایطی 
هستیم که یکی از ضروریات ما دیدن آینده است و این 
چیزی نیست که ابتکار امروز باشد بلکه ائمه معصومین )ع( 
نیز بر آن تاکید داشتند؛ با توجه به سرعتی که در تحول و 
تکنولوژی پیش آمده باید آینده نگری و آینده پژوهی مورد 

توجه قرار گیرد.
هاشمی رفسنجانی با بیان اینکه موج سرعت تکنولوژی 
روزافزون در حال گسترش است گفت: نحوه اطلاع رسانی در 
گذشته و اکنون و سرعتی که در حد نور، اطلاعات را به این 
سو و آن سو می برد، نشان می دهد چیزهایی در حال اتفاق 
است که هیچ مرزی در آینده نمی ماند و همه دنیا به دهکده 

ای کوچک تبدیل می شود.

آیت الله هاشمی رفسنجانی: 

8 سال تلاش شد تا دانشگاه آزاد را نابود کنند

و  فردی  تصمیمات  تبعات  معتقدند  اصولگرایان 
غیرکارشناسی  احمدی نژادی که نمک اصولگرایی را خورد 
و نمکدان را شکست، چیزی نیست که با حاشیه سازی یا 
بزرگنمایی اقدامات گذشته قابل اغماض باشد. از تقسیم یارانه 
نقدی که با سیاستی ناپسند انجام گرفت تا 45۰هزار نفری که 

خلاف قانون استخدام شدند. 
 به گزارش گروه سیاسی خانه ملت؛ گذشت آن زمانی که احمدی 
نژاد ِ رییس جمهور تمامی سازمان ها و نهادهای کارشناسی را در 
اختیار داشت و آمار را به روایت خودش قرائت می کرد. دستاوردهایش 
را بزرگ نمایی می کرد و آنچه را میراث دولت های گذشته بود، به نام 
خود می نوشت. آنقدر قدرت و شهرت برایش محبوب بود که حتی 
با هم فکران سیاسی خودش نیز کنار نیامد و مست و مغرور از این 
موقعیت، یکه تازی می کرد. اما دولتش مستعجل بود و تبعات تصمیمات 

فردی و غیرکارشناسی اش فراگیر.  
دولت جدید که روی کار آمد، کم کم پرونده ها نمایان شد؛ از اختلاس 

و اقدامات خلاف قانون گرفته تا انحلال و تصمیمات غیرکارشناسی.
همین امر باعث شد احمدی نژاد تا مدتی سکوت کند. تلاش داشت 
به حساب صبوری اش بگذارند ولی همچنان مترصد فرصتی برای 
بازگشت به شهرت و قدرت بود تا جایی که حتی در پرونده معاون اول 

خودش هم کم نگذاشت و آن را به پای مجلسیان نوشت.
فجر، سایت  ایام دهه  روز  نخستین  در  رییس دولت گذشته 
رسمی اش را رونمایی کرد و با اهالی رسانه نشست گذاشت. برنامه هایش 
را فشرده کرده؛ از پروژه حرم امام خمینی)ره( بازدید می کند و این روزها 
نیز برای مردم برنامه سخنرانی دارد. در پایگاه اطلاع رسانی اش، قسمتی 
برای دستاوردهای دولت گذشته طراحی کرده و در اظهاراتش انتقاد 

می کند عده ای که نمی توانند نباید قبول مسئولیت کنند.

تاریخ مصرفش گذشته
اما آنگونه که محمد باقری بنابی به خانه ملت می گوید اگرچه 
احمدی نژاد فعالیت های خود را به صورت رسمی و غیررسمی خواهد 
داشت ولی در همان دامنه و برد محدود خواهد بود زیرا تاریخ مصرف 
شخص احمدی نژاد گذشته و هر چه تلاش کند دیگر چه در بین 
اصولگرایان و چه سایر افراد و گروه ها امکان برگشت ندارد. وی که 
جریان احمدی نژادی را متفاوت از شخص احمدی نژاد توصیف می کند، 
از افرادی که دلسوز نظام هستند می خواهد مراقب باشند تا این جریان 
نتواند بار دیگر در کشور نفوذ کند.اطلاع رسانی و شفاف سازی نسبت به 
فعالیت ها و اقدامات دولت گذشته، راهکاری است که باقری بنابی به آن 
اشاره می کند و معتقد است رسانه های گروهی و به خصوص صداوسیما 
باید تبعات رفتار دولتمردان گذشته را آشکار و به مردم یادآوری کنند 
و به گونه ای عمل شود که آن جریان اطلاع رسانی شود و آسیب ها و 

تهدیدات آنها برای نظام جمهوری اسلامی مدنظر قرار بگیرد.
تلاش احمدی نژادی ها برای اتکا به فراموشی مردم

اما این عضو فراکسیون رهروان مجلس نسبت به رفتار صداوسیما 
منتقد است که حتی در مواقعی له این جریان موضع گیری هایی دارد و 
هشدار می دهد از اینکه آن جریان با لباس و رویکرد دیگری وارد عرصه 
شود چراکه به گفته باقری بنابی که جریان احمدی نژاد را مانند جریان 
تندرو در اصلاحات می داند، هردوی این تندروی ها مشکل ساز است. او 
معتقد است همانطور که در قبال تندوری برخی اصلاح طلبان و کارنامه 
آنها اطلاع رسانی می شود، در اینجا هم باید مردم آگاه شوند زیرا این 
جریان به دنبال آن است که با شعارهای پوپولیستی وارد میدان شوند و 

رفتای از این سنخ داشته باشند تا بتوانند جریان خود را به رخ بکشند.
 وی تاکید می کند اگر به مردم آگاهی لازم داده شود، آنها به سمت 
احمدی نژاد و سیاست های او رجعت نمی کنند لذا رسانه ها و صداوسیما 

باید فعالیت هایی داشته باشد تا اطلاعات خوبی به مردم داده شود که در 
زمان انتخابات با مشکل روبرو نشوند.

سیاست معاویه ای برای پرداخت یارانه عمومی
از  دیگر  یکی  به روش های خاص،  و  اغراق آمیز  کردن  پررنگ 
سیاست های احمدی نژاد است. ادعای دستاوردهای فراوان برای کشور 
در حوزه های مختلف در حالی از سوی این گروه مطرح می شود 
که منصور حقیقت پور در گفت وگو با خانه ملت به برخی از آنها 
اشاره می کند و اختصاصا درباره یارانه های نقدی توضیح می دهد که 
تصممیاتی که احمدی نژاد در حوزه هدفمندی یارانه ها گرفت، سنگ 
بنای اشتباهی را گذاشت که دولت کنونی هم نمی تواند آن را جمع کند.

به گفته وی، حق نبود که به همه مردم ایران نفری 45 هزار و 500 
تومان پول داده شود و اکنون حتی اموات و آنها که خارج از کشور 
تفریح یا تحصیل می کنند، از آن برخوردارند درحالی که جامعه ایران در 

بدبینانه ترین حالت حدود 10 میلیون نفر نیازمند یارانه دارد.
حقیقت پور می گوید باید به جای یارانه نقدی، چنین پولی صرف 
رایگان شدن درمان، تحصیل و تقویت بیمه بیکاری می شد یا مشکل 
زیرساخت های توسعه اجتماعی و تامین اجتماعی را حل می کردند تا 

دچار ضعف در این امور در کشور نباشیم.
این نماینده مجلس، سیاست احمدی نژاد در پرداخت یارانه به تمام 
مردم را سیاست معاویه ای می داند و با اشاره به داستانی تاریخی در 
صدراسلام بیان می کند: سیاست معاویه این بود که خانه هایی را که 
بچه های کوچک دو سه ساله داشتند شناسایی کرده بود و به هر کدام 
از آنها یک بره داده بود. پس از ده روز که بچه ها با اینها خو گرفته بودند، 
مامور فرستاد که علی ابن ابیطالب گفته آنها را پس بگیرند و با این کار از 

بچگی کینه ای از علی)ع( در دل بچه ها به وجود آورده بود.
وی معتقد است احمدی نژاد هم چیزی را دم خانه های مردم داد و 

به همه گفتند حق است؛ در حالیکه حتی برخی که درآمدهای کلان 
دارند، یارانه هم میگیرند و اکنون حدود 35 هزار میلیارد تومان از سرمایه 

کشور برای یارانه های نقدی میرود.
45۰هزارمیلیاردتومان پروژه  ناتمام درقبال 8۰۰میلیارددلار 

درآمد دولت قبل
از سوی دیگر، باقری بنابی هم می گوید: احمدی نژادی ها با اتکا به 
فراموشی مردم برای تطهیر خودشان از اقداماتی که موجب شد آنها 
کشور را در عرصه های مختلف دچار هزینه های گزاف کنند، تلاش 
می کنند. درحالیکه اگرچه در دولت گذشته برخی کارهای مثبت انجام 
شده و قابل انکار نیست ولی تخلفاتی که صورت گرفت نیز سنگین بود 
و لذا باید آسیب ها و فرصت های افراد در دولت نهم و دهم نسبت به 
امتیازاتی که داشتند، ارزیابی شود. حقیقت پور بسیاری از مصوبات دولت 
که مجلس بارها آنها را ملغی اعلام می کرد، از دیگر دستاوردهای دولت 
احمدی نژاد می داند و می گوید: بر خلاف قانون 450هزار نفر استخدام 
شدند که اکنون دولت نمی تواند پولش را تامین کند؛ در بخش عمرانی 
تصمیمات احساسی گرفتند؛ در بخشهای زیر بنایی بدون برنامه ریزی 

فعالیت کردند. نظام برنامه ریزی کشور را از بین بردند.
وی دستاورد دیگر دولت را انحلال سازمان برنامه ریزی می داند و 
توضیح می دهد: وظیفه سازمان برنامه ریزی طراحی دقیق برنامه های 
نظام بود اما احمدی نژاد خیلی راحت آن را از بین برد تا بتواند خودش 
به شخصه تصمیم بگیرد. نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس ادامه می دهد: احمدی نژاد در این هشت ساله700، 
800 میلیارد دلار در اختیار داشت که می توانست با این مقدار اقدامات 
موثر جدی برای توسعه کشور انجام دهد درحالیکه اکنون رقمی معادل 
450 هزار میلیارد تومان پروژه های ناتمام به جا گذاشته است و کارهایی 

کرد که نتایج آن در سالهای بعد از او نمایان می شود.

یادگاری ماندگار، سنگ بنای اشتباه در پرداخت یارانه ها؛ 

تلاش احمدی نژادی ها برای شیوع آلزایمر عمومی



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا در ایران 

4,335,000یک مثقال طلا

1,000,700یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,770,000سکه بهار آزادی

9,770,000سکه امامی

4,950,000نیم سکه

2,680,000ربع  سکه

1,730,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

 206SD37,500,000وی 8

GLX 405 ۳1,5۰۰,۰۰۰پژو 

SLX 405 ۳۳,۰۰۰,۰۰۰پژو 

ELX 43,000,000پژو پارس 

 ۳7,5۰۰,۰۰۰پژو پارس سال

E2 90 44,۰۰۰,۰۰۰تندر 

LX ۳۳,۰۰۰,۰۰۰رانا 

TU5 ۳۳,5۰۰,۰۰۰رانا 

LX ۳۰,5۰۰,۰۰۰سمند 

LX EF7 ۳1,۰۰۰,۰۰۰سمند 

ELX ۳7,۰۰۰,۰۰۰سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,۰۰۰,۰۰۰سایپا 111

 2۰,5۰۰,۰۰۰سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,5۰۰,۰۰۰سایپا تیبا 

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جدید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلندر

گزارش/ سمانه سادات فقیه سبزواری

بیش از هزار هکتار از شهر مقدس قم را بافت قدیمی و فرسوده تشکیل می دهد که 
در صورت وقوع زلزله ضررهای جبران ناپذیری را به دنبال دارد و باید تا دیر نشده برای 

پیشگیری از خسارات جبران ناپذیر چاره ای اندیشید.
»زلزله« واقعه ای که حتی وصف آن لرزه بر اندامت می اندازد، بدون خبر می آید و زمانی هم 
که بیاید با کسی شوخی ندارد، می کشد و می رود. با مشتی که روی زمین می کوبد چنان 

لرزه ای ایجاد می شود که هیچ جنبنده ای طاقت مقاومت در برابر  آن را ندارد.
با وجود اینکه »زلزله« از جمله بلایای طبیعی محسوب می شود ولی با اقداماتی پیشگیرانه 

می توانیم از حوادث این واقعه به صورت جدی پیشگیری کنیم.
برای پیشگیری از خطرات »زلزله« باید در آغاز کار نسبت به شناخت محیط شهری و 
روستایی و درصد بافت فرسوده اقدام کرد تا پس از دستیابی به نتیجه ای شایسته نسبت به 

مقاوم سازی و بهسازی مناطق حادثه خیز اقدام کرد.
بنا به گفته کارشناسان، هزار و 400 هکتار از بافت قم قدیمی و فرسوده است و به دلیل 
بافت خاصی که برخی از مناطق قم مانند خاکفرج و قسمت هایی از عماریاسر و شاه ابراهیم 
دارند در صورت بروز پس لرزه ای کوچک، دسترسی آتش نشانی و اورژانس به این مناطق 

دشوار بوده و در برخی بخش ها غیرممکن است.
محسن بهشتی مدیرکل راه و شهرسازی استان قم، با اشاره به 34 نوع حادثه غیرمترقبه 
که در مناطق گوناگون ایران رخ می دهد، بیان کرد: 19 مورد از 34 مورد حوادث و بلایای 

طبیعی در قم رخ می دهد.
وی با اشاره به بافت فرسوده هسته مرکزی شهر قم بیان کرد: این بخش بیشترین محدوده 

بافت فرسوده را تشکیل می دهد که به واسطه قرار داشتن حرم مطهر کریمه اهل بیت 
)ع(، حضور زائران از سراسر کشور، توسعه شهر قم و وجود بیشترین ساکنان بومی، تراکم 
جمعیت بالایی را به خود اختصاص داده است که این مهم، دلیلی قاطع بر ضرورت توجه و 

مقاوم سازی و نوسازی این مناطق به شمار می رود.
در کنار بافت فرسوده که هر لحظه قم و مردمانش را تهدید می کند، ساختمان های مرتفع 
مسکونی و تجاری نیز که چندان مقاومتی ندارند زنگ خطر را برای مسئولان به صدا در 
آورده است تا جایی که برخی از کارشناسان معتقدند به دلیل افزایش تراکم شهر ها و ارتفاع 
مجتمع های مسکونی ممکن است با وقوع حادثه ای این ساختمان ها ریزش کرده و مسیر 

خیابان را مسدود کند.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم، بروز مشکلات بیشتر در زمان وقوع حوادث غیرمترقبه 
را علاوه بر توجه به حوزه امداد و نجات در حوزه راه و شهرسازی مورد توجه قرار داد و تصریح 
کرد: بسیاری از پل ها و زیرساخت های شهری و بین شهری در برابر حوادث مناسب نبوده 

و مسیر جایگزین نیز ندارند.
این در حالی است که عملیات مقاوم سازی و ساخت بناها با نظارت مهندسان ساختمانی 
چند سالی است که در استان قم رونق یافته و روند مقاوم سازی و نوسازی در برخی مناطق 
مانند 15 خرداد، جمهوری و پیام نور در حال پیشرفت است که احتمال خسارات جانی و 

مالی شدید را در صورت وقوع زلزله کاهش می دهد.
سید مهدی حائری عضو سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم، با اشاره به طرحی 
که برای نخستین بار برای مقاوم سازی اجرایی شد گفت: طرح مقاوم سازی مدارس نخستین 
گام برای مقاوم سازی ساختمان ها بود که بر اساس این طرح مدارسی که 20 سال از قدمت 
بنای آن می گذشت مقاوم سازی شد و مدارسی که 30 سال از قدمت آن می گذشت تخریب 

و مورد بازسازی قرار گرفت.
وی با بیان اینکه ساختمان مدارس از ساختمان های دولتی است، تصریح کرد: برای 
مقاوم سازی این ساختمان ها دولت به صورت مستقیم وارد عمل شد ولی منازل مسکونی 
به دلیل اینکه شخصی است و منافع آن متوجه اشخاص می شود دولت نمی تواند به صورت 

مستقیم وارد عمل شود.
وی اضافه کرد: برای مقاوم سازی منازل مسکونی دولت می تواند با ارائه وام های طولانی 
مدت برای مردم با شرایط آسان اقدام کند و بنیاد مسکن و شهرداری به عنوان متولیان این 

کار به صورت مستقیم بر این مهم نظارت کنند.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم،با بیان اینکه باید بافت فرسوده به سمت نوسازی پیش 
برود، افزود: تاکنون هیچ گونه حمایتی در ارتباط با کاهش بافت فرسوده انجام نشده که همین 

موضوع انگیزه لازم را در بین مردم ایجاد نکرده است.
وی با تبیین راه های کاهش بافت فرسوده در قم تصریح کرد: کاهش بافت فرسوده در 
قم تنها با مشارکت مردم امکان پذیر است. با توانمند  سازی و ارائه تسهیلات مناسب برای 
تجدید بافت فرسوده و همچنین افزایش نظارت ها بر ساخت و ساز می توان بافت فرسوده 

را کاهش داد.
برای کاهش بافت فرسوده و نظارت جدی تر بر ساخت و ساز ، همواره مباحثی مانند اجرای 
این امور توسط مجری ذی صلاح مطرح است. مجریان ذی صلاح کسانی هستند که به 
انجام برنامه های ساخت و ساز توسط افرادی که دارای پروانه ساختمان سازی هستند اطلاق 

می شود. در این زمینه باید دید تا چه میزان می تواند اجرای این طرح نظارتی موثر باشد.
بهشتی با اشاره به طرح واگذاری امر ساخت و ساز مسکن به مجریان ذی صلاح گفت: 
با واگذاری ساخت و ساز مسکن به مجریانی که دارای صلاحیت هستند به همراه حذف 
نقشه های اجرایی غیر مصوب می توانیم به اجرایی شدن کامل مقاوم سازی ساختمان ها در 

قم دست یابیم.
کمی تامل بر تلاش های انجام شده نشان از آن دارد که برای کاهش بافت فرسوده اقداماتی 
صورت گرفته است که از آن جمله می توانند به ایجاد شبکه معابر جدید مانند بازگشایی 
خیابان »شهید روحانی« در بافت فرسوده خیابان آذر )شهید طالقانی( اشاره کرد که توانسته 

نقش موثری هم در این زمینه داشته باشد.
 برای عبور از وضعیت خطر آفرین بافت فرسوده که آژیر قرمز را به صدا در آورده است باید 
دستگاه های گوناگون که در این زمینه صاحب نظر و مسئول هستند به همراه سیستم های 
بانکی و سرمایه گذاران بخش خصوصی به این بحث ورود کرده و با تسهیلات تشویقی برای 
ساختمان سازی برای مالکان املاک واقع در بافت فرسوده شرایطی را در نظر بگیرند تا بتوانیم 

به صورت جدی از این بحران عبور کنیم.
 بهشتی با ابراز نگرانی از هزینه های اندکی که خرج مقاوم سازی ساختمان ها در شهر قم 
می شود بیان کرد: تنها بین پنج تا 10 درصد از هزینه های احداث یک ساختمان صرف 
صرف مقاوم سازی می شود که این رقم در شهر قم چندان بالایی نیست و بیشتر هزینه ها در 

ساختمان سازی صرف تزئینات ساختمان ها می شود.
 اگر مطابق قانون برنامه پنج ساله پنجم توسعه را در هر شهر در طول یک سال مورد 
بررسی قرار دهیم به این مهم که هر شهر در هر سال باید 10 درصد از بافت های فرسوده اش 
را بازسازی کند می رسیم و آمارها حاکی از آن است که استان قم به تبعیت از تکلیف دولت، 
امسال حدود 100 هکتار از بافت های فرسوده شهر قم را با کمک شهرداری بازسازی کرده 

است.
 باید به این موضوع که بافت تاریخی هر شهر، بخشی از فرهنگ آن شهر محسوب شده 
و این مسئله که بخش وسیعی از شهر قم را بافت قدیمی تشکیل می دهد  توجه کرده و 
به این نکته توجه داشت که به بهانه عبور از بحران بافت فرسوده فرهنگ شهر باستانی قم 

دچار آسیب نشود.

افزایش 5 درصدی قیمت بنزین، کاهش سهمیه 
نهایت  در  و  خودروها  از  برخی  تومانی  بنزین 700 
تخصیص سهمیه های 60 لیتری بنزین از مهمترین 
تغییر و تحولات چند روز آینده بنزینی در سطح 

کشور است.
به  حالی  در  روزها  این  کشور  بنزین  مصرف  متوسط   
کمتر از 70 میلیون لیتر در روز کاهش یافته است که پیش 
بینی می شود در روزهای پایانی اسفند ماه و همزمان با آغاز 
خریدهای نوروزی مردم و پس از آن در ایام نوروز و رونق یافتن  

سفرهای نوروزی با جهشی چندین درصدی همراه شود.
برای ایام نوروز سال جاری در چندین نوبت رکوردهای 
جدیدی در مصرف بنزین کشور به ثبت رسید به طوریکه 
برای نخستین بار با سه رقمی شدن مصرف بنزین و فروش 
بیش از 100 میلیون لیتر از این فرآورده نفتی پرطرفدار، 

مصرف بنزین نوروزی 93 به تاریخ پیوست.
پخش  و  پالایش  ملی  مسئولان شرکت  وجود،  این  با 
فرآورده های نفتی ایران با رد هر گونه نگرانی از احتمال جهش 
مصرف بنزین در روزهای پایانی سال جاری، از افزایش 1.2 
میلیارد لیتری ذخایر بنزین کشور خبر داده و تاکید می کنند: 
تدابیر لازم برای تامین بنزین شب عید مردم اندیشیده شده 
است. از سوی دیگر در حالی ذخایر انبارهای نفت کشور از 
بنزین کامل شده است که  ستاد مدیریت حمل و نقل و 
سوخت کشور رسما با تخصیص بنزین ویژه نوروزی به مردم 
مخالفت کرده است تا عملا پرونده تخصیص این سهمیه 
ویژه بنزین برای نوروز 94 بسته شود. منصور ریاحی قائم 
مقام شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی هم تاکید کرده 
است: پیش بینی می شود که برای نوروز سال جاری متوسط 

مصرف روزانه بنزین به 104 میلیون لیتر افزایش یابد.
سهمیه  بنزین اسفند امشب واریز می شود

از ابتدای بهمن ماه سال جاری با ابطال سهمیه های بنزین 
400 تومانی ذخیره سازی شده در کارت های هوشمند 
سوخت خودروها عملا عرضه این محصول میان تقطیر 
پالایشگاه های نفت به طور دو نرخی در جایگاه ها عرضه 
می شود. از این رو بیش از 350 میلیون لیتر سهمیه بنزین 
تومانی ذخیره سازی شده در کارت های هوشمند   400
سوخت تا  بهمن سوخت شده  و به حدود 700 میلیون 
لیتر سهمیه بنزین 700 تومانی تبدیل شده است. این در 
حالی است که تا ساعت 24 امشب پنج شنبه 30 بهمن ماه 
قرار است سهمیه بنزین نیمه یارانه ای خودروهای خدماتی، 
عمومی و عادی به کارت های هوشمند سوخت واریز شود. 
امشب 60 لیتر سهمیه بنزین نیمه یارانه ای با قیمت 700 
تومانی به کارت هوشمند سوخت خودروهای شخصی واریز 
می شود که در صورت اتمام سهمیه بنزین 700 تومانی 
خودروسوان می توانند با استفاده از کارت هوشمند سوخت 
خود اقدام به خرید بنزین آزاد کنند. علاوه بر این سهمیه 
گازوییل خودروهای عمومی نیز تا ساعت 24 امشب شارژ 
و قابل برداشت خواهد بود. در همین حال ستاد سوخت 
در واکنش به احتمال تغییرات جدید در سهمیه بنزین 
خودروهای شخصی برای سال آینده، اعلام کرده است: دولت 
هنوز برنامه اي براي تغییر سهمیه هاي بنزین یارانه اي در 

سال 94 ندارد.
آغاز تغییر سهمیه های بنزین 700 تومانی از جمعه

کاهش  گزند  از  تاکنون  خودروهای شخصی  چند  هر 
سهمیه های بنزین 700 تومانی در امان مانده اند اما در 

طول حدود یکسال گذشته تاکنون حدود 4 میلیون کارت 
دلایل  به  موتورسیکلت ها  و  خودروها  سوخت  هوشمند 
مختلفی همچون فرسودگی، توقیف در پارکینگ های پلیس 
و برخی از تاکسی ها، وانت بارها، خودروهای آموزش راهنمایی 
و رانندگی به دلیل عدم فعالیت در ناوگان حمل و نقل عمومی 
و دلایل متعدد دیگر ابطال و یا سهمیه ویژه بنزین آنها به 

سهمیه معمولی تبدیل شده است.
بر این اساس از روز جمعه و همزمان با واریز سهمیه بنزین 
اسفند ماه پیش بینی می شود سهمیه ویژه بنزین 700 تومانی 
حدود 950 هزار وانت بار به سهمیه های عادی تبدیل شود.

جمع  در  سوخت  ستاد  رئیس  بخش  فیض  علیرضا 
خبرنگاران در تشریح این طرح حذف سهمیه های ویژه بنزین 
700 تومانی وانت بارها و تاکسی ها، گفته است: از مجموع دو 
میلیون و 200 هزار وانت بار کشور حدود یک میلیون و 250 
هزار دستگاه سال 90 ساماندهي شده و 950 هزار دستگاه 
ساماندهي نشده اند مجددا از ابتداي اسفند توسط وزارت 
کشور مورد ساماندهي قرار مي گیرند و از ابتداي فروردین 
ماه با توجه به اطلاعات جدید ساماندهي این ناوگان بنزین 

یارانه اي به وانت بارها تعلق مي گیرد.
این مقام مسئول در دولت تدبیر و امید همچنین تاکید 
کرد: به این صورت سهمیه بنزین تاکسي هاي بنزین سوز 
از 900 لیتر به 750 لیتر و سهمیه سوخت تاکسي هاي 

دوگانه سوز از 900 لیتر فعلي به 500 لیتر کاهش مي یابد.
دولت به گرانی بنزین روی خوش نشان داد

پس از ساماندهی و حذف سهمیه بنزین برخی از تاکسی ها 
و وانت بارها از ابتدای اسفند ماه سال جاری، پیشنهاد دولت 
برای افزایش قیمت این فرآورده نفتی در سال 94 با موافقت 
مجلس مواجه شده است. محمدباقر نوبخت سخنگوی دولت 
تدبیر و امید درباره افزایش نرخ بنزین از ابتدای سال آینده 
هم گفته است: براساس مصوبه مجلس، افزایش 5 درصدی 
برای فرآورده های نفتی از جمله بنزین در دستور کار قرار 

گرفته است.
از اردیبهشت ماه سال جاری و با اجرای فاز دوم قانون 
هدفمندی یارانه ها به ترتیب قیمت هر لیتر بنزین نیمه 
یارانه ای معمولی و سوپر 700 و 800 تومان و بهای هر لیتر 
بنزین معمولی و سوپر آزاد به ترتیب با قیمت 1000 و 1100 

تومان در جایگاه های سوخت عرضه شده است.
از  با اجرای مصوبه هفته جاری مجلس توسط دولت 
ابتدای سال 1394 به ترتیب هر لیتر بنزین نیمه یارانه ای 
معمولی و سوپر با افزایش 5 درصدی  735 و 840 تومان 
و بهای هر لیتر بنزین معمولی و سوپر آزاد به ترتیب با 
قیمت 1150 و 1155 تومان در جایگاه های سوخت عرضه 

خواهد شد.
این در حالی است که در طول چند هفته گذشته مسئولان 
مختلف دولت تدبیر و امید با رد هرگونه سناریوی افزایش 
دوباره قیمت بنزین برای سال آینده، تاکید می کردند: دولت 

فعلا برنامه ای برای گرانی دوباره بهای بنزین ندارد.

معاون وزیر جهادکشاورزی با بیان اینکه پیش بینی تولید گوشت قرمز در 
بالای  به ذخیره  توجه  است، گفت:با  تن  تا 760 هزار  نزدیک 750  سال جاری 
محصولات پروتئینی که وجود دارد،عرضه این محصولات در آرامش انجام می شود.

حسن رکنی با بیان اینکه پیش بینی تولید گوشت قرمز در سال جاری نزدیک 750 تا 760 
هزار تن است، اظهار داشت: مصرف کشور بین 850 تا 900 هزار تن است که از این میزان 

کمتر از 100 هزار آن وارد می شود.
وی با اشاره به اینکه قیمت خرید دام زنده از دامدار ظرف یک سال و نیم گذشته تغییر 
چشم گیری نداشته و حدود 11 هزار تومان است، گفت: اگر افزایش جزیی قیمتی در 
محصولات ایجاد شده مربوط به حلقه های واسط است، چراکه تولید به وفور وجود دارد، 
هیچ مشکلی برای تامین گوشت قرمز از منابع داخلی وجود ندارد و عرضه گوشت گرم نیز به 
خوبی انجام می شود. معاون وزیر جهادکشاورزی اضافه کرد: محصولات پروتئینی معمولا به 
عنوان جایگزین یکدیگر نیز به استفاده می شوند، یعنی پروتئین با منشا گوشت طیور می تواند 
جایگزین گوشت قرمز شود یا عکس این مساله نیز ممکن است زمانی که قیمت ها در نوسان 
است، اتفاق بیفتد. رکنی با بیان اینکه ذخایری که در حال حاضر وجود دارد، بیش از نیاز 
کشور است، افزود: حدود 150 هزار تن مرغ در انبارهای شرکت پشتیبانی امور دام ذخیره شده 
است، ضمن اینکه ما گوشت قرمز را هم از منابع داخلی خرید داشتیم و هم به محض اینکه 
احساس نیاز کنیم کمبودمان را خرید می کنیم. وی با اشاره به اینکه نیازی به افزایش ذخیره 
سازی وجود ندارد، اضافه کرد: سیستم عرضه مرغ سرد مدتی دچار وقفه شده بود و ما عملا 
عرضه ای نداشتیم و تنها اقدام به جمع آوری مازاد تولید می کردیم الان که مقداری کشش 
بازار بالاتر رفته مرغ سرد نیز درحال عرضه است. این مقام مسئول در وزارت جهادکشاورزی 
تصریح کرد: هیچ گونه جای نگرانی در این زمینه وجود ندارد و هر میزان که بازار کشش داشته 
باشد، محصول قابل تامین است. رکنی در مورد برخی مباحث مطح شده مبنی بر قاچاق 
دام سبک به کشورهای همسایه گفت: جمعیت دامی کشور بسیار زیاد است و ما نزدیک به 
60 میلیون راس دام سبک داریم. اگر از ابتدای سال تا انتهای آن صادرات رسمی انجام یا 
به هر شکل دیگری این دام به بازارهای خارج از کشور  شود، مجموع این عدد به 2 درصد 

نمی رسد و این اصلا عددی نیست که بخواهد در بازار تاثیرگذار  باشد. وی افزود: ظرفیت مراتع 
کشور محدود است و ما در دراز مدت باید کاهش جمعیت دام اما افزایش تولید داشته باشیم، 
به عبارت دیگر ما به دنبال بهینه کردن  بهره وری از دام های کوچک هستیم. معاون وزیر 
جهادکشاورزی خاطر نشان کرد: با توجه به ذخیره بالای محصولات پروتئینی که وجود دارد، 
اختلالی در عرضه وجود ندارد و عرضه این محصولات در آرامش انجام می شود. رکنی با بیان 
اینکه ذخایر مرغ کافی در مراکز استان ها موجود است، افزود: هر جایی به هر میزانی مرغ سرد 
احتیاج داشته باشد، می تواند آن را به قیمت پایه 5500 تومان از شرکت پشتیبانی استان ها 
در مراکز خود آن استان خریداری کند. وی تاکید کرد: قیمت مرغ منجمد خریداری شده از 
شرکت پشتیانی در سراسر کشور 5500 تومان است که برای مصرف کننده حداکثر بین 5 تا 

10 درصد به این میزان افزوده می شود.

آژیر قرمز؛ خطر بیخ گوش بافت فرسوده قم

صدای پای گرانی بنزین هم رسید
قیمت نان های فانتزی آزاد شد

رییس اتحادیه تولیدکنندگان نان های حجیم و نیمه حجیم تهران اعلام 
کرد: از اول اسفند سهمیه آرد دولتی نان های حجیم حذف می شود و هر 
واحد تولیدی آنالیز قیمت خود را مشخص و براساس فاکتورهایی که در نظر 

دارد قیمت نان های خود را تعیین می کند.
محمدجواد کرمی اظهار کرد: براساس مصوبه قبلی هیات دولت 20 درصد از سهمیه 
آرد دولتی تولید کنندگان نان های حجیم آزاد شده بود اما چند روز پیش اعلام شد که 
از اول اسفند  ماه کلیه سهمیه آرد های این بخش آزاد محاسبه می شود؛ در واقع آنچه 

جدید اعلام شده نقیض مصوبه  قبلی است.
وی گفت: نان حجیم نانی سالم است ولی برخی مسئولان معتقدند این نان در سفره 

مردم کمتر وجود دارد؛ بنابراین سهمیه آرد دولتی این بخش حذف شد.
کرمی اظهار کرد: بعد از آزاد سازی نرخ آرد، هر واحد تولیدی آنالیز قیمت خود را 
مشخص و براساس فاکتورهایی که در نظر دارد قیمت نان های خود را تعیین می کند.

رییس اتحادیه تولیدکنندگان نان های حجیم و نیمه حجیم تهران با بیان این که در 
حال حاضر قیمت هر کیسه آرد یارانه ای 33 هزار تومان و هر کیسه آرد آزاد 55 هزار 
تومان است، اظهار کرد: با آزادسازی نرخ آرد، طبیعی است که قیمت نان های فانتزی 
افزایش یابد و این افزایش در حالی است که هر ساله با توجه به افزایش نرخ دستمزد، 

حامل های انرژی و مسائلی از این قبیل شاهد افزایش نرخ تعرفه ها هستیم.
وی در عین حال با بیان اینکه براساس برنامه پنجم توسعه نمی توان تبعیضی قائل 
شد، اظهار کرد: با آزاد سازی موافقیم ولی این موضوع فقط در نان های حجیم اتفاق 

افتاده و باعث آسیب به واحدهای تولیدی این بخش می شود.
رییس اتحادیه نان های حجیم و نیمه حجیم تهران با بیان اینکه نان های فانتزی از 
نظر کیفیت، ماندگاری و مواد اولیه بسیار بهتر از نان های سنتی هستند، گفت: در تهیه 
این نوع نان ها از حرارت غیرمستقیم استفاده می شود. همچنین از جوش شیرین که 

برای بیماری های گوارشی و روده مضر است، استفاده نمی شود.

در بازار آزاد

دنا 50 میلیون تومان قیمت خورد 
در حالیکه شورای رقابت قیمت خودروی دنا را 41 میلیون و ۹۰۰ هزار تومان 
تعیین کرده است، این خودرو به قیمت 5۰ میلیون تومان در بازار به فروش 

می رسد. 
حدود یک ماه پیش موضوع تعیین قیمت دنا به محل اختلاف شورای رقابت و 
شرکت ایران خودرو تبدیل شد. در این زمینه ایران خودرو پیشنهاد تعیین قیمت 
48 میلیون تومانی را به شورای رقابت ارائه کرده بود اما این شورا قیمت دنا را 41 
میلیون و 900 هزار تومان تعیین کرد. این موضوع اعتراض ایران خودرو را به دنبال 
داشت به گونه ای که این شرکت اعلام کرد تولید دنا با قیمت 42 میلیون تومان زیان ده 
است و پس از تحویل خودروهای پیش فروش شده دنا به پیش خریداران، باقی تولیدات 
این خودرو در بازار داخل عرضه نشده و صادر خواهد شد. در این شرایط به گفته 
فعالان بازار خودرو، ایجاد اختلاف قیمت هشت میلیون تومانی بین قیمت کارخانه  و 
بازار خودروی دنا موجب شده که برخی از خریدارانی که این خودرو را برای استفاده 
شخصی پیش خرید کرده بودند، با هدف کسب سود نسبت به فروش این خودرو در 
بازار آزاد اقدام کنند. وجود اختلاف هشت میلیون تومانی بین قیمت تعیین شده از 
سوی شورای رقابت با قیمت خودروی دنا در بازار در حالی است که پیش از این 
رییس شورای رقابت هدف این شورا از قیمت گذاری خودروها را از بین بردن حاشیه 
بازار )تفاوت قیمت کارخانه و بازار( این محصولات اعلام کرده بود اما در خودروی دنا 
اختلاف زیادی بین قیمت کارخانه  و بازار این خودرو ایجاد شده و دلالان و واسطه ها 

در بازار این محصول فعال شده اند. 

معاون سازمان حمایت:

تخفیف کارخانه ها صرفا برای
 مصرف کننده نهایی است

در حالیکه برخی کارخانه ها، محصولات خود را با تخفیف های 5۰ درصدی در 
اختیار عمده فروشان قرار می دهند، مصرف کنندگان از این تخفیف ها بی نصیب 
می مانند که معاون سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعلام کرد 
که اگر متوجه شویم تخفیف کالاها از طریق بنکدار برای مشتری اجرا نشده با 

واحد متخلف برخورد می کنیم.
مجتبی فراهانی اظهار کرد: کارخانه ها باید درصد تخفیف را روی قیمت های خود اعمال 
کنند تا مشتری بداند این تخفیف از طریق کارخانه بوده و زمینه هر گونه سوء استفاده ای را 

برای واسط که بنکدار یا عمده فروش است، ببندد.
وی اظهار کرد: تخفیفی که توسط کارخانه ها و واحد های تولیدی اعمال می شود 
صرفا برای مشتری و مصرف کننده نهایی است، به همین دلیل به دنبال این هستیم 
که مصرف کننده نهایی از تخفیف هایی که توسط واحد های تولیدی روی کالاهایی مثل 

دستمال کاغذی یا تن ماهی اعمال می شود، بهره مند شوند.
فراهانی در عین حال بیان کرد: بازرسان اتاق اصناف و اتحادیه ها کنترل و پایش لازم را 
در این زمینه انجام می دهند و با بررسی هایی دقیقی که روی فاکتورها صورت می گیرد با 

بنکداران یا عمده فروشان متخلف و سودجو برخورد خواهد شد.
معاون بازرسی و نظارت سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان تاکید کرد: 
مواد غذایی که در واحدهای صنفی خرده فروشی، عمده فروشی و بنکداری وجود دارد 
مورد رصد و پایش سازمان است و کارشناسانی در زمینه شناسایی تخلفات مرتبط با نصب 
برچسب قیمت جدید یا تاریخ مصرف جعلی روی بعضی کالاها آموزش های لازم را دیده اند 

و کار بازرسی را انجام می دهند.

نمایندگان کارگران ارائه کردند؛

جزئیات کامل پیشنهاد نهایی مزد ۹۴
نماینده کارگران در شورای عالی کار با تشریح بسته جدید کارگران درباره 
جبران کسری قدرت خرید امسال، گفت: جبران افت ۳5۰ هزارتومانی قدرت 

معیشتی خانوار کارگری به کارفرمایان پیشنهاد شد.
فرامرز توفیقی از بسته نهایی پیشنهادی نمایندگان کارگران درباره وضعیت معیشت 
خانوار کارگری در سال جاری خبر داد و گفت: در نشست شب گذشته شورای عالی کار، 
از کارفرمایان خواستیم تا کسری 350 هزارتومانی قدرت خرید کارگران در سال جاری 

نسبت به سال گذشته با 30 هزارتومان بالاتر یا پایین تر را جبران کنند.
نماینده کارگران در شورای عالی کار اظهارداشت: محاسبات تمامی تشکل های کارگری 
کشور درباره میزان کسری قدرت خرید خانوار در سال جاری نسبت به پارسال به عدد 
350 هزارتومان رسید. این پیشنهاد روشن را به نمایندگان کارفرمایان دادیم اما آنها از 

اظهارنظر در این زمینه خودداری کردند.
توفیقی خاطرنشان کرد: از سویی معاون وزیر کار به عنوان نماینده دولت نیز با پیشنهاد 
جبران قدرت خرید کارگران موافق بود. به صورت کلی پیشنهاد این است که کارفرمایان به 
نحوی در قالب افزایش حداقل مزد، بن نقدی، حق مسکن، حق سنوات، پاداش و عیدی و 

سایر مزایای جانبی مزد، این کسری قدرت خرید را جبران کنند.
این مقام مسئول کارگری کشور تاکید کرد: اگر این کار بشود، افت قدرت خرید کارگران 
متوقف خواهد شد. البته به کارفرمایان اعلام کردیم، افت قدرت مالی کارفرمایان در 
سال های اخیر ناشی از سیاست های دولت قبل بوده و از اینرو باید مورد حمایت قرار گیرند.

عضو شورای عالی کار افزود: همچنین به دولت نیز پیشنهاد شد تا در قالب پیمان های 
دسته جمعی، افت 72 درصدی قدرت خرید کارگران را که از محل سیاست گذاری های 

دولت در سال های گذشته به وجود آمده را در یک دوره زمانی 5 ساله جبران کند.

معاون وزیر جهادکشاورزی وعده داد:

آرامش بازار محصولات پروتئینی در آستانه نوروز
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دبیر هیئت فوتبال استان قم خبر داد؛

آماده سازی 2 ورزشگاه شهر قم
 برای معرفی صعودکننده ها به لیگ برتر فوتبال

دبیر هیئت فوتبال استان قم از پیش بینی و آماده سازی 2 ورزشگاه شهر قم 
برای معرفی تیم های صعود کننده به لیگ برتر فوتبال امید کشور خبر داد.

علی احمدی اظهار کرد: زمانی که نامه فدراس��یون فوتب��ال برای برگزاری رقابت های 
مرحله نهایی مسابقات لیگ دسته اول فوتبال امید باشگاه های کشور به هیئت فوتبال 

استان قم رسید ما پیش بینی لازم برای برگزاری مطلوب این بازی ها را انجام دادیم.
وی ادام��ه داد: چهار تیم برتر مراحل مقدماتی و حذفی فصل جاری مس��ابقات لیگ 
دسته اول فوتبال امید باشگاه های کشور اکنون در مرحله نهایی حضور دارند و باز ی های 
خود را به شکل دوره ای برگزار می کنند تا از بین آنها 2 تیم روانه لیگ برتر فوتبال امید 

کشور شود.
دبیر هیئت فوتبال اس��تان قم بیان کرد: از روز یکش��نبه هفته جاری شهر مقدس قم 
میزبان دیدارهای مرحله نهایی مسابقات لیگ دسته اول فوتبال امید باشگاه های کشور 
اس��ت و بازی ها در 2 ورزشگاه در حال انجام است تا تیم هایی که شایسته تر هستند به 

لیگ برتر بروند.
وی یادآور ش��د: دیدارهای روز نخست از مرحله نهایی این مسابقات را در زمین چمن 
مصنوعی مجموعه ورزشی جهان پهلوان تختی قم برگزار کردیم و بازی های روز دوم در 

زمین چمن مصنوعی مجموعه ورزشی شهید جعفر حیدریان قم به انجام رسید.
احمدی خاطرنشان کرد: تیم های فوتبال صبای قم، ایرانجوان بوشهر، نساجی مازندران و 
گسترش فولاد تبریز موفق به کسب جواز صعود به این مرحله شده اند و حالا جدال آنها در 
روز پایانی آنقدر حساس شده که فدراسیون فوتبال قصد برگزاری همزمان بازی ها را دارد.

وی ابراز کرد: تا پیش از روز پایانی این مسابقات تیم های ایرانجوان بوشهر و صبای قم 
با کس��ب 4 امتیاز و بر حس��ب تفاضل گل در مکان های اول و دوم جدول هستند، تیم 
نساجی مازندران با کسب 2 امتیاز سوم است و تیم گسترش فولاد تبریز بدون امتیاز در 

انتهای جدول ایستاده است.
دبیر هیئت فوتبال استان قم اضافه کرد: در آخرین روز بازی ها تیم های فوتبال صبای 
قم و ایرانجوان بوشهر برای صدرنشینی مقابل یکدیگر قرار می گیرند و تیم های نساجی 
مازندران و گسترش فولاد تبریز دیگر دیدار را انجام می دهند تا سرانجام از بین این 4 تیم 

2 تیم برتر به لیگ برتر فوتبال امید کشور برود.
وی عنوان کرد: بدین ترتیب عصر دیروز دیدار تیم های فوتبال امید صبای قم و ایرانجوان 
بوش��هر در زمین چمن مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم برگزار می شود و مسابقه 
تیم های نس��اجی مازندران و گس��ترش فولاد تبریز نیز به صورت همزمان در مجموعه 

ورزشی تختی قم به انجام خواهد رسید.
احمدی در پایان اظهار کرد: صرف نظر از هر نتیجه ای که در این دو مسابقه رخ می دهد 
ب��ه عنوان یک خادم فوتبال اس��تان قم امیدوارم که تیم امی��د صبا بتواند مزد تلاش و 
شایستگی های خود را با کسب مجوز صعود به لیگ برتر فوتبال رده سنی امید باشگاه های 

کشور به دست بیاورد.

سرپرست هیئت کاراته استان قم خبر داد؛

رقابت 17 کاراته کای قم روی تاتامی قهرمانی 
کشور و انتخابی تیم ملی

سرپرس�ت هیئت کاراته استان قم از اعزام 17 کاراته کا به نمایندگی از این 
هیئت به پیکارهای کاراته قهرمانی رده سنی بزرگسالان ایران خبر داد.

علیرضا برخورداری اظهار کرد: بر اس��اس برنامه ریزی فدراس��یون کاراته کشورمان 
رقابت های کاراته قهرمانی ایران در رده سنی بزرگسالان بخش مردان از روز جمعه اول 

اسفند ماه با حضور چهره های شاخص کشور آغاز می شود.
وی ادامه داد: این دوره از مس��ابقات به س��بب اینکه علاوه بر جنبه قهرمانی کشور و 
اهمیت مدال های طلا،  نقره و برنز آن، حکم انتخابی تیم ملی کشورمان برای تشکیل 
اردوی آماده سازی به منظور حضور در مسابقات کاراته قهرمانی مردان آسیا را دارد از 

اهمیت زیادی برخوردار است.
سرپرست هیئت کاراته استان قم اضافه کرد: با توجه به اینکه تمام چهره های مطرح 
کش��ور به غیر از ملی پوشان مدال آور در مس��ابقات جهانی و بازی های آسیایی در آن 

حضور دارند، یقینا این مسابقات سطح بالایی خواهد داشت.
وی یادآور شد: با برنامه ریزی فدراسیون کاراته کشورمان قرعه کشی مسابقات کاراته 
قهرمانی مردان ایران در حالی انجام شد که 532 کاراته کای زن و مرد آماده مبارزه در 
تاتامی انتخابی تیم ملی هستند و در این میان 17 کاراته کا به نمایندگی از هیئت قم در 

مسابقات بخش مردان به روی تاتامی می روند.
برخورداری ابراز کرد: قرعه کشی مسابقات کاراته قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی در 
رده بزرگسالان و در 2 بخش مردان و زنان در حالی انجام شد که قرار است کاراته کاها 
در اوزان منهای 55، 60، 67 ،  75، 84 و به اضافه 84 کیلوگرم با یکدیگر رقابت کنند.

وی خاطرنشان کرد: بر اساس زمان بندی پیش بینی شده از سوی فدراسیون کاراته، 
قرار است مسابقات کاراته قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی بزرگسالان در بخش بانوان 
روز پنجشنبه سی ام بهمن ماه برگزار شود و این مسابقات در بخش مردان نیز روز جمعه 

یکم اسفند ماه به انجام برسد.
سرپرست هیئت کاراته استان قم با اشاره به مشخص شدن میزبان این رقابت ها، یاد 
آور شد: هیئت کاراته استان کرمانشاه از مسابقات میزبانی می کند و برترین های هر وزن 

به اضافه چهره های شاخص فنی از نظر مربیان تیم ملی به اردو دعوت خواهند شد.
وی افزود: در بخش مردان که 332 کاراته کا با یکدیگر مبارزه خواهند کرد، در وزن 
منه��ای 55 کیلوگرم 54 نفر، در وزن منهای 60 کیلوگرم 59 مدعی، در وزن منهای 
67 کیلوگرم 61 کاراته کا، در وزن منهای 75 کیلوگرم 57 ورزشکار، در وزن منهای 84 

کیلوگرم 58 کاراته کا و در وزن به اضافه 84 کیلوگرم 43 نفر حضور دارند.
برخ��ورداری اظهار کرد: بلافاصله بعد از برگزاری رقابت های کاراته قهرمانی کش��ور 
برترین ها به اردو دعوت می ش��وند زیرا تابستان سال آینده مسابقات قهرمانی آسیا در 
انتظار کاراته کاهای کشورمان است، ضمن اینکه پیکارهای مهم بین المللی نیز پیش روی 

کاراته کاهای ایرانی قرار دارد.

رئیس هیئت تنیس استان قم:

برگزاری مسابقات تنیس قهرمانی کشور در قم 

رئیس هیئت تنیس استان قم از برگزاری مسابقات تنیس قهرمانی رده های 
سنی زیر 18 سال و زیر 1۶ سال قهرمانی کشور در قم خبر داد.

غلامرضا خانی  اظهار داشت: مسابقات قهرمانی تنیس مردان کشور در رده سنی جوانان 
به میزبانی قم برگزار می شود و تیم تنیس قم نیز در این مسابقات حضور دارد و یکی از 

مدعیان جدی کسب عناوین بر تر است.
وی افزود: این پیکار ها در رده سنی زیر 18 سال و زیر 16 سال به انجام می رسد و قرار 
است این مسابقات از روز 7 اسفند در آکادمی تنیس مجموعه ورزشی شهید حیدریان 
قم آغاز شود. رئیس هیئت تنیس قم گفت: تعداد تیم های شرکت کننده در این مسابقات 
نامعلوم است زیرا به دلیل شرایط خاص تیم های تنیس، معمولا تعداد تیم ها و اسامی آن ها 
تا روز قرعه کشی مشخص نیست با این حال پیش بینی استقبال خوبی از این مسابقات را 
داریم. خانی بیان داشت: 2 بانوی تنیسور قمی نیز امسال در مسابقات جام حذفی تنیس 
بانوان کشور موس��وم به پاوراید کاپ در جزیره کیش شرکت کرده اند البته باشگاه ویونا 
اسپورت قم که در حال حاضر باشگاه پیشروی تنیس قم در سطح کشور محسوب می شود 
در این مسابقات شرکت نکرد و نمایندگان قم در قالب تیم هایی از شهرهای همدان و کیش 
در این رقابت ها شرکت کردند. وی از حضور یک مربی قمی در کادر فنی تیم ملی تنیس 
جوانان خبر داد و عنوان کرد: سید مقتدا خاتمی مربی تیم ملی تنیس جوانان کشورمان 
شده و حضور وی در کادر فنی تیم ملی تنیس نوجوانان، افتخاری بزرگ برای ورزش قم 
و رشته تنیس است. رئیس هیئت تنیس استان قم افزود: رشته تنیس در قم روندی رو به 
رشد را طی می کند چنان که امسال، قم با ترکیب 3 تیم در مسابقات تنیس آینده سازان 
پسران کشور شرکت کرد و در بخش بانوان نیز نماینده قم نایب قهرمان لیگ دسته اول 

شد و تیم ویونا اسپورت نیز در لیگ بر تر عنوان چهارم را کسب کرد.

 رئیس هیئت شنای قم:
شناگران قم قهرمان مسابقات شنای

 منطقه ای کشور شدند

رئیس هیئت شنای قم از درخشش نمایندگان قم در مسابقات رده های سنی 
پایه خبر داد گفت: شناگران قم قهرمان مسابقات شنای منطقه ای کشور شدند.

مسعود حسین جمال اظهار داشت: براساس برنامه ریزی فدراسیون شنا و هیئت شنای 
قم مسابقات شنای منطقه ای کشوری برگزار شد و تیم شنای استان قم قهرمانی این 

رقابت ها را جشن گرفت.
وی افزود: مسابقات شنای چند جانبه ساوه با حضور 2 تیم از ساوه و تیم هایی از قم، 
اراک و دلیجان برگزار شد و عنوان قهرمانی به شناگران قم رسید تا استان قم بار دیگر 

توانمندی های خود در رشته های آبی را نشان دهد.
رئیس هیئت شنای قم گفت: در این مسابقات که در 4 رده سنی برگزار شد، تیم شنای 
قم با 8 طلا، 10 نقره و 3 برنز مقام نخست را کسب کرد و تیم های اراک وساوه مقام های 

دوم و سوم را کسب کردند.
حس��ین جمال بیان کرد: این رقابت ها در رده های س��نی زیر 8 سال، 10 تا 12 سال 
و 13 تا 14 س��ال برگزار شد و شناگران حاضر در این مسابقات در رده های سنی پایه، 

استعدادهای خود را به نمایش گذاشتند.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود به برگزاری جلسه با مدیر کل ورزش و جوانان 
استان قم اشاره و عنوان کرد: در این نشست گزارش عمکرد هیئت شنا ارائه  و در ادامه 

از سوی مدیر کل ورزش و جوانان قول مساعدت مالی به این ورزش پر مدال داده شد.
رئیس هیئت ش��نای قم تصریح کرد: موانع بس��یاری برای رشد شنای قم پیش روی 
این رشته است که از این جمله می توان به نداشتن استخر، ناکافی بودن سانس تمرین 

شناگران و عدم وجود تجهیزات کافی مانند سکوی استارت اشاره کرد.
حسین جمال خاطرنشان کرد: نبودن این تجهیزات مانع میزبانی مسابقات چند جانبه در 
قم است در حالی که برگزاری مسابقات دوره ای با استانهای مجاور و صاحب سبک سبب 

شد شنای قم می شود.

رئیس هیئت کشتی قم:
برگزاری مسابقات کشتی آزاد 
جام مرحوم پودنکی در قم 

رئیس هیئت کشتی قم از برگزاری مسابقات کشتی آزاد جام مرحوم محسن 
پودنکی با حضور تیم های از استان های مختلف کشور در قم خبر داد.

محسن حلوایی  اظهار داشت: براساس برنامه ریزی فدراسیون کشتی و هیئت کشتی 
استان قم مسابقات کشتی آزاد کشوری تحت عنوان جام مرحوم محسن پودنکی در قم 

برگزار می شود.
وی افزود: براساس برنامه تعیین شده، این مسابقات در خانه کشتی استان قم و در رده 
سنی نونهالان و در بخش آزاد برگزار می شود و این دومین دوره رقابتهای کشتی یادواره 

زنده یاد محسن پودنکی است که برگزار می شود.
رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: 3 تیم از قم به نام های مرحوم پودنکی، مرحوم 
سلطانی نژاد و جهان پهلوان تختی به همراه تیم هایی از مازندران، دلیجان، شهر قدس، 
س��اوه، محلات، کاش��ان، اراک و اصفهان 11 تیم حاضر در این مسابقات هستند که با 

یکدیگر به رقابت می پردازند.
حلوایی بیان کرد: این مسابقات از ساعت 13 و 30 دقیقه روز امروز30 بهمن ماه در خانه 
کشتی قم آغاز می شود و گام مهمی در توسعه رشته کشتی آزاد در قم به حساب می آید.

وی در بخش دیگری از صحبت های خود عنوان کرد: علیرضا نجاتی به همراه محمد 
رضا رضایی و مهدی قادری هر سه از قم جهت شرکت در اردوی جدید تیم ملی کشتی 
نوجوانان کش��ورمان عازم سنندج ش��ده اند تا خود را برای شرکت در رقابتهای معتبر 

سامورگاشف روسیه آماده کنند.
رئیس هیئت کشتی استان قم تصریح کرد: مسابقات بین المللی کشتی فرنگی نوجوانان 
جام سامورگاش��ف روزهای 29 و 30 فروردین ماه س��ال آینده در شهر روستاو اون دان 
روسیه برگزار می شود و پیش بینی کسب مدال از این مسابقات برای کشتی استان قم 

را داریم.
حلوایی خاطرنش��ان کرد: فدراسیون کشتی کشورمان اسامی کشتی گیران ایران در 
رقابتهای جام جهانی کشتی فرنگی تهران را اعلام کرده است که براین اساس علی زینتی 

رفاه از قم در ترکیب تیم ملی و در وزن 80 کیلوگرم به روی تشک می رود.

هفته 21 لیگ برتر فوتبال؛

کورس استقلال، سپاهان و فولاد برای صدرنشینی
رقابت استقلال، سپاهان و فولاد برای صدرنشینی، نخستین حضور 
تونی روی نیمکت تراکتور و ش��اید آخرین حضور درخش��ان روی 
نیمکت پرسپولیس از مهمترین اتفاقات ادامه دیدارهای هفته بیست 

و یکم لیگ برتر است.
 هفته بیست و یکم از رقابتهای فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور 
طی روزهای امروز و فردا با برگزاری 7 دیدار به پایان می رسد، آنهم 
در هفته ای که نفت به خاطر حضور در آس��یا دی��دار خود را زودتر 

برگزار کرد.
همان تس��اوی نفت برابر پیکان باعث ش��د که سه تیم استقلال، 
س��پاهان و فولاد خوزستان در این هفته شانس رسیدن به صدر را 
داشته باشند. این اتفاق فقط با پیروزی این سه تیم مقابل حریفانشان 
رخ خواهد داد زیرا از دست دادن امتیاز آنها در دیدارهای این هفته، 

باز هم نفت را صدرنشین نگه می دارد.
نخستین مدعی صدرنشینی، فولاد است که عصر امروز در زمین 
سایپا به میدان می رود، مسابقه ای که پیش بازی این تیم اهوازی 
قابل از آغاز لیگ قهرمانان آسیا هم خواهد بود. فولاد که هفته پیش 
به خاطر شکست برابر سپاهان صدر را دوباره به نفت پس داد، در 
صورت پیروزی در این بازی موقتا به رده نخست باز می گردد. البته 
س��ایپا هم پس از دو باخت متوالی در لیگ و از دس��ت دادن رده 
ششم، به فکر پیروزی در این بازی است تا از جمع مدعیان فاصله 

نگیرد.
همزمان با این بازی، تیم نفت مسجدسلیمان در خانه خود میزبان 
تراکتورس��ازی است؛ تیمی که نخستین بازی خود با هدایت تونی 
اولیویه را در این فصل را تجربه می کند. نفتی ها که به تازگی از مثلث 
قعرنشینان خارج شده اند، برای حفظ یا ارتقای جایگاه خود نیاز به 
پیروزی در این بازی دارند، همان اتفاقی که تراکتور هم می خواهد با 
سرمربی جدید خود آن را تجربه کند و شانس خود را برای رسیدن 

به رده بهتر از پنجمی تجربه کند.
آخری��ن بازی روز دوم از هفته بیس��ت و یکم لی��گ برتر، تقابل 
پرسپولیس با صبای قم در ورزشگاه آزادی است، تیمی که هدایت 
آن برعهده مهدی تارتار مربی پیشین سرخپوشان است. اکبر غمخوار 
مدیرعامل پیشین پرسپولیس، رئیس هیات مدیره این باشگاه قمی 
اس��ت و حس��ین بادامکی هم یکی از نفرات ب��ا تاثیرگذار این تیم 

محسوب می شود.
پرسپولیس که پس از پیروزی برابر پدیده مشهد از بحران نتیجه 
گیری خارج ش��د، شاید آخرین روزی باشد که حمید درخشان را 
روی نیمکت خود می بیند، مگر اینکه آنقدر نتیجه خوبی برابر صبا 

بدست آورد که مدیران این باشگاه را از تغییر کادرفنی منصرف کند.
سرخپوشان تهرانی پیش از حضور در آسیا به پیروزی در این بازی 
نیاز دارند، مسابقه ای که ممکن است با بازگشت پیام صادقیان، شرایط 
بهتری را هم در بخش هجومی داشته باشد. حال باید دید تارتار برای 
نجات خود و تیمش، می تواند از پرسپولیس در تهران نتیجه بگیرد و 
باعث تغییرات در این تیم شود یا روحیه کادرفنی و بازیکنان این تیم 

سرخپوش را برای حضور در آسیا تقویت خواهد کرد.
دیدارهای روز جمعه هم با 4 بازی همزمان پیگیری می شود. راه آهن 
با آمدن فرهاد کاظمی و کنار گذاشتن علی لطیفی، به فکر پایان دادن 
به 6 شکست متوالی خود در لیگ برتر است، آنهم مقابل تیم پدیده 
که این روزها خبر اعتصاب بازیکنانش به گوش می رسد. قطعا پیروزی 

در این بازی هر دو تیم را تا حدودی به آرامش می رساند.
در ورزشگاه اختصاصی گسترش فولاد تبریز و در روز غیبت کرار 
جاس��م، استقلال برای کسب چهارمین برد متوالی اش در لیگ که 
شاید به صدرنشینی اش ختم شود، به میدان می رود. این برد برای 
اس��تقلالی ها از جهت رسیدن به صدر بس��یار مهم است اما برای 
گسترشی ها اهمیت بیشتری دارد زیرا از دست دادن امتیاز در این 

بازی ممکن است به قعرنشینی این تیم منجر شده و کار آنها را برای 
بقا در لیگ برتر سخت تر کند.

البته پیروزی مقابل اس��تقلال، هم جایگاه گسترش��ی ها را بهتر 
می کند و هم روحیه بازیکنان این تیم را برای موفقیت در ادامه لیگ 
افزایش می دهد، اتفاقی که سایر مدعیان را خوشحال می کند و شاید 

آبی پوشان تهرانی را از رده دوم به جایگاه پنجم بفرستد.
دیدار استقلال خوزستان و ملوان بندرانزلی هم یک جنگ تمام عیار 
بین قعرنشینان لیگ است، مسابقه ای 6 امتیازی که برنده آن از جمع 
تیم های پائین جدول جدا شده و روزهای بهتری را پیش رو دارد اما 

تساوی در آن، به سود دیگر تیم های قعرنشین خواهد بود.
در کنار رقابت های حساس��ی که در بالا به آن اش��اره ش��د، دربی 
اصفهان یکی از مهترین و جذاب ترین دیدارهای این هفته اس��ت. 
جائیکه استاد و شاگرد برابر هم صف آرایی می کنند، آنهم با هدف 
صعود و رسیدن به جایگاه بهتر. سپاهان میزبان این بازی که در 8 
بازی گذشته دربی اصفهان، مغلوب ذوب آهن نشده، تیمی که در دو 
هفته گذشته صدر را از دو صدرنشین گرفت، برای رسیدن به صدر 

جدول نیازمند پیروزی در این بازی است.

حسین فرکی درحالی تیمش را مقابل تیم شاگرد سابق خود در 
تیم ملی یعنی یحیی گل محمدی به میدان می فرستد که در صورت 
از دست دادن امتیاز، شانس��ی بزرگ برای صدرنشینی را از دست 
می دهد اما بردن تیم آماده ذوب آهن کار سختی است. تیمی که در 
5 هفته گذشته 4 پیروزی بدست آورده و 3 برد آن بصورت متوالی 
بوده است. ذوب آهن در صورت برنده شدن برابر سپاهان، ضمن پایان 
دادن به ناکامی هایش در دربی اصفهان، به مدعیان قهرمانی یا آسیایی 
شدن نزدیک می شود، پس قطعا این تیم نمی خواهد حتی یک امتیاز 

هم در این بازی مهم از دست بدهد.
برنامه ادامه دیدارهای هفته بیست و یکم از رقابتهای فوتبال لیگ 

برتر باشگاه های کشور به شرح زیر است:
پنجشنبه - 30 بهمن ماه

* س��ایپا البرز - فولاد خوزستان، ساعت 15:30، ورزشگاه انقلاب 
کرج

* نفت مسجدس��لیمان - تراکتورسازی تبریز، س��اعت 15:30، 
ورزشگاه بهنام محمودی مسجدسلیمان

* پرسپولیس تهران - صبای قم، ساعت 17:15، ورزشگاه آزادی
جمعه - اول اسفندماه

* راه آهن تهران - پدیده مش��هد، ساعت 15:30، ورزشگاه تختی 
تهران

* گسترش فولادتبریز - استقلال تهران، ساعت 15:30، ورزشگاه 
اختصاصی گسترش فولاد

* سپاهان اصفهان - ذوب آهن اصفهان، ساعت 15:30، ورزشگاه 
فولادشهر اصفهان

* استقلال خوزستان - ملوان بندرانزلی، ساعت 15:30، ورزشگاه 
غدیر اهواز

جدول آقای گل لیگ:
12 گل: لوسیانو ادینهو )تراکتورسازی(

11 گل: سجاد شهباززاده )استقلال(
7 گل: امید ابراهیمی )استقلال(، محمدرضا خلعتبری )سپاهان( و 

سروش رفیعی )فولاد(
6 گل: محس��ن دلیر )تراکتورس��ازی(، مهدی شریفی )سپاهان(، 

محسن یوسفی )ملوان( و مسعود حسن زاده )ذوب آهن(
5 گل: مارکو اورلیو آیوبل و ایوب کلانتری )صبای قم(، رضا عنایتی 
)پدیده - اس��تقلال(، میثم مجیدی )استقلال خوزستان(، محمد 
عباس زاده )پرسپولیس(، میلاد میداوودی )سایپا( و غلامرضا رضایی 

)نفت تهران(

روند استعدادادیابی برای تشکیل تیم ملی فوتبال 
دانش آموزی در حالی پیش می رود که دوستی مهر و 

مهدوی کیا به بازیکنان بزرگی رسیده اند.
فوتبال  ملی  تیم  تشکیل  برای  استعدادیابی  پروژه   
مهدی  نظر  زیر  حالی  در  سال   11 زیر  دانش آموزی 
مهدوی کیا و علی دوستی مهر در حال انجام است که این 
مربیان از کشف استعدادهای فوق العاده  برای فوتبال ایران 

خبر می دهند.
دوستی مهر در پاسخ به اینکه پس از استعدادیابی از سه 
گروه بازیکنانی که از استان های مختلف انتخاب شده بودند، 
آیا پدیده هایی مشاهده کرده اید، اظهار کرد: ما از این سه 
گروه تاکنون 20 بازیکن را انتخاب کرده ایم. در میان آنها 
بچه های مستعد متعددی بودند. کسانی را دیدم که به جرات 
می گویم می توانند علی دایی، مهدوی کیا، هاشمیان و... آینده 
بازیکنی بود که مهدی مهدوی کیا  ایران باشند.  فوتبال 

می گفت او از دوران بچگی من هم بهتر است.
این مربی درباره پایان استعدادیابی  و شروع اردوهای تیم 
ملی دانش آموزی تصریح کرد: چهارمین گروه بازیکنان از 
عصر سه شنبه به کمپ تیم های ملی آمدند و گروه پنجم 
هم از پنجشنبه در اردوی تست گیری شرکت می کنند. 
ششمین و آخرین گروه هم از 6 تا 8 اسفند حضور دارند 
تا اینکه بتوانیم اولین اردو را از 12 اسفند در رامسر برگزار 

کنیم .
وی با بیان اینکه برای تمامی بازیکنان تست شده پرونده 
وضعیت جسمانی و فنی تشکیل می شود، گفت: ما بیست 

و چند نفر از این بازیکنان را انتخاب می کنیم اما برای همه 
آنها پرونده  ویژگی دقیقی جسمی و فنی تشکیل می شود 
و همچنان زیر نظر خواهند بود. اینها استعدادهای منتخب 
فوتبال ایران هستند که اگر تحت آموزش و پرورش خوبی 
قرار گیرند، آینده بزرگی را برای فوتبال ایران تامین می کنند. 
رونالدو و مسی هم از همین سنین کشف و مورد پرورش 
قرار گرفته اند و باور کنید ما هم در ایران امثال آنها را داریم.

دوستی مهر در پاسخ به اینکه آیا فدراسیون فوتبال هم از 
دستاورد استعدادیابی های شما استفاده می کند، تصریح کرد: 

هدف ما خدمت کردن به فوتبال پایه مملکت است و تفاوتی 
ندارد در فدراسیون باشد یا یک مجموعه دیگر مثل آموزش 
و پرورش. قطعا این بازیکنان می توانند تیم های ملی نوجوانان 
تا بزرگسالان ما را تشکیل دهند. اینها سرمایه های ملی ما 
هستند که باید حفظ شوند. هدف ما این است با تشکیل 
یک تیم منتخب، برنامه های آماده سازی را آغاز کنیم و از 
الان آنها را در چندین فستیوال خارجی شرکت دهیم. کار با 
بازیکنان پایه بویژه در سن 10 ساله دیگر فوق العاده سخت 

است. امیدوارم با عنایت خداوند متعال بتوانیم موفق شویم.

مهدوی کیا بهتر از خودش را پیدا کرد!

سرمربی تیم فوتسال ماهان تندیس قم گفت: خوشبختانه در تیم ماهان 
شرایطی فراهم کرده ایم که تیم از نظر تاکتیکی هم خوب بازی می کند و به نوعی 

دگرگونی ایجاد کرده ایم.
علی رعدی درباره پیروزی تیم ماهان تندیس قم برابر شرکت حفاری در هفته بیست و دوم 

لیگ برتر فوتسال، با بیان مطلب فوق اظهار کرد: فارغ از نتیجه مسابقه، این برای اولین بار 
بود که هر دو تیم فوتسالی انجام دادند که همه دنبالش می گردیم؛ مسابقه ای که هیچ کار 
بودار و مساله ای که بخواهد بازی را زیر سئوال ببرد، وجود نداشت. خوشبختانه یک مسابقه 

بی حاشیه و کاملا فنی از سوی هر دو تیم برگزار شد.
وی در پاسخ به این پرسش که »آیا ماهان تندیس همچنان به قهرمانی در لیگ امیدوار 
است یا خیر؟«، افزود: نه اینکه به جایگاهمان در جدول و یا قهرمانی فکر نکنیم ولی تلاش 
ما این است که در بازی های باقی مانده حریفانمان را فنی ببریم. شاید اگر فکر ما معطوف 
به صدر جدول یا قهرمانی باشد برای رسیدن به آن هر کاری بکنیم در حالی که ما چنین 

چیزی نمی خواهیم.
سرمربی ماهان تندیس در ادامه خاطرنشان کرد: هدف مان این است تا زمینه ای را فراهم 
کنیم تا فوتسال زیبایی را به نمایش بگذاریم. البته فوتسال قم به واسطه توانایی فردی 
بازیکنان و جوانان این تیم زیباست ولی ما شرایطی را ایجاد کردیم تا از نظر تاکتیکی و 
تیمی هم خوب بازی کنند. ما با تلاشی که داشتیم در این مدت توانستیم در فوتسال قم 

دگرگونی ایجاد کنیم!
رعدی که عضو کمیته فنی فوتسال هم هست، در پایان درباره اینکه بعضی از اعضای این 
کمیته به خاطر عدم دریافت حکم از حضور در جلسات سرباز زده اند، گفت: من سخنگوی 
کمیته فنی نیستم که بخواهم در اینباره صحبت کنم ولی باید بگویم اگر بخواهیم به فوتسال 
کمک کنیم، حکم و امضای حکم معنا ندارد. این حکم ها با یک امضا صادر می شود و با یک 

امضا هم گرفته می شود. باید به فکر خود فوتسال بود نه پسُت و جایگاه.

سوت آغاز رقابتهای جام جهانی کشتی فرنگی 
2015 تهران در حالی صبح امروز به صدا در می آید که 
به دلیل شرایط و اتفاقات اخیر، تیمی متفاوت و نسبتا 

جوان راهی میدان خواهد شد.
امید  برانگیز حمید سوریان،  و سوال  غیبت جنجالی 
نوروزی، سعید عبدولی و قاسم رضایی در ترکیب تیم ملی 
کشتی فرنگی ایران در رقابتهای جام جهانی 2015 تهران در 
کنار تمام اما و اگرها و ناکامی های احتمالی، دستاوردهای 

مثبتی نیز خواهد داشت.
مهمترین پیامد غیبت ستاره ها و بزرگان کشتی فرنگی 
در جام جهانی 2015 تهران، میدان دادن به نفرات دوم و 
جوانانی است که شاید تا همین یکماه قبل، رویای پوشیدن 
دوبنده تیم ملی را هم نداشتند و طبق روال همیشگی باید با 
هزار افسوس، زیر سایه مردان طلایی المپیک و نفرات اصلی 

قرار می گرفتند.
با غیبت حمید  به عنوان مثال در وزن 59 کیلوگرم 
سوریان، فرصت خوبی به محسن حاجی پور باتجربه و محمد 
نوربخش جوان و آینده دار دست داد تا بتوانند با درخشش 
در این میدان بین المللی، نیمی از راه ناهموار رسیدن به 
ترکیب تیم ملی در رقابتهای جهانی و حتی المپیک بعدی 

را طی کنند.
در وزن 66 کیلوگرم، افشین بیابانگرد دارنده مدال برنز 
رقابتهای جهانی ازبکستان نیازی به کسب جایگاه ندارد 
و شواهد امر نشان می دهد از او در آینده به عنوان گزینه 
اصلی این وزن بیشتر خواهیم شنید. در کنار بیابانگرد هم 
یک جوان آینده دار شیرازی یعنی محمد گرایی قرار دارد که 
چندی پیش عنوان قهرمانی کشور را از آن خود کرد و مسیر 

روشنی پیش رو دارد.
وضعیت وزن 71 کیلوگرم کاملا متفاوت است، چراکه پیام 
بویری و رامین طاهری به رغم جوان بودن، تجربیات زیادی 
دارند و می توانند با تکرار روند همیشگی خود خیال کادر 

فنی را برای کسب امتیاز لازم در این وزن آسوده کنند.
در وزن 75 کیلوگرم، یوسف اخباری با کمی کاهش وزن 
از 80 کیلوگرم به یک وزن پایین تر آمده تا در کنار محمد 
کریمی جوان و باانگیزه بتواند رودرروی حریفان توانمند خود 

قرار گیرد.
یکی از باسابقه ترین فرنگی کاران ترکیب تیم ملی در وزن 
80 کیلوگرم حضور دارد. حبیب الله اخلاقی باتجربه و عنوان 
دار حضور دارد که مطمئنا می تواند همچون یک کاپیتان 
توانمند و باروحیه، بار سنگین غیبت برخی چهره ها را بر 
دوش بکشد. از سویی دیگر علی زینتی هم در این وزن قرار 
دارد که باید او را نیز جزو فرنگی کاران باانگیزه تیم ملی 

خواند.
مصطفی کریم فر و  داود عابدین زاده هم دوبنده وزن 85 
کیلوگرم را بر تن خواهند کرد که کریم فر با کشتی های 
خوب و زیبای خود در بازی های آسیایی نشان داد یک 85 
کیلویی ششدانگ است که اگر مرتکب اشتباهات کوچک 
نشود، می تواند تا مدتها جای خود را در تیم ملی حذف کند. 
عابدین زاده هم که نشان داده فرنگی کاری با فراز و فرودهای 

متعدد است، می تواند با نمایشی قابل قبول در جام جهانی 
وارد دوران طلایی خود شود.

مهدی علیاری عنوان دار هم یکی از باتجربه های تیم ملی 
در وزن 98 کیلوگرم محسوب می  شود که ثابت کرده همواره 
می تواند پاسخ اعتماد کادرفنی را به بهترین شکل ممکن 
بدهد. مصطفی صالحی زاده فرنگی کار خوزستانی تیم ملی 
نیز که کشتی های خوبی در لیگ جهانی در آبادان گرفت، با 
انگیزه و جدیت زیادی برای کسب جایگاه همیشگی در تیم 

ملی بزرگسالان است.
کادر فنی تیم ملی از وضعیت سنگین وزن بسیار راضی 
هستند چراکه دوبنده وزن 130 کیلوگرم تیم ملی به بشیر 
باباجانزاده و بهنام مهدیزاده سپرده شده که این دو فرنگی کار 
با تکیه بر تجربیات حضورشان در رقابتهای جهانی و آسیایی 

می توانند نتایج خوبی را کسب کنند.
رقابتهای جام جهانی کشتی فرنگی 2015 طی روزهای 
30 بهمن و اول اسفندماه در سالن 12 هزار نفری آزادی 
تهران با حضور 8 تیم برتر دنیا در مسابقات جهانی 2014 

ازبکستان برگزار می شود.

سرمربی تیم فوتبال ماهان تندیس قم:

در فوتسال قم دگرگونی ایجاد کردیم

جام جهانی کشتی فرنگی – تهران؛
هدف قهرمانی است



علمی و سلامت

مواظب کلیه هایتان باشید 
مسوول واحد بیماریابی انجمن کلیوی استان زنجان گفت: برگشت ادرار به 
کلیه ها آسیب می زند، چراکه این مشکل یک بیماری محسوب می شود و ممکن 

است موجب تخریب و ازکار افتادن کلیه ها شود. 
گلزار باباخانی در خصوص بیماری برگشت ادرار، اظهار کرد: به  طور طبیعی، موقعی که 
ادرار از کلیه ها توسط مجاری حالب )میزنای( وارد مثانه می شود، به خاطر خاصیت دریچه 
بین میزنای و مثانه، دیگر ادرار از مثانه وارد حالب نمی شود و در صورت برگشت غیرطبیعی 
از مثانه به حالب، آن را ریفلاکس ادراری می نامند. شیوع این بیماری در کودکان مبتلابه 
عفونت ادراری تا 70 درصد است و اهمیت آن در این سنین بسیار زیاد است، زیرا که 
می تواند باعث عفونت مثانه و عفونت کلیه ها شده و عفونت کلیه باعث تخریب قسمتی 

از بافت کلیه می شود. 
وی افزود: تقریبا پنج درصد نوزادانی که به علت تب به پزشک مراجعه می کنند، دچار 
عفونت ادراری هستند. همچنین قبل از یک  سالگی شیوع عفونت ادراری در پسرها بیشتر 

است. 
باباخانی با اشاره به این مطلب، تصریح کرد: در سنین بالاتر و به  خصوص دوران مدرسه و 
در سنین بلوغ، عفونت ادراری در دخترها بیشتر است. در بچه های زیر دو سال علائم تب، 
بیقراری، بوی بد ادرار، درد شکم، بی حالی و خوب شیر نخوردن و وزن نگرفتن می تواند 
علائم عفونت ادراری باشد و در کودکان بالای دو سال علائم سوزش ادرار، تکرر ادرار، درد 
پهلو، تهوع و استفراغ و حتی اسهال هم به موارد فوق اضافه می شود. ریفلاکس یا برگشت 
ادرار از مثانه به کلیه ها باعث بروز عفونت ادراری می شود که معمولا در 30 تا 50 درصد 

دختربچه ها دیده می شود. 
وی عنوان کرد: عفونت ادراری بیماری است که در اثر وارد شدن میکروب به مجاری 
ادرار ایجاد می شود. معمولا علت اصلی عفونت ادراری، عامل باکتریایی موجود در دستگاه 
گوارش است که در کودکان بیشتر دیده می شود و عموما مثانه را درگیر می کند. به همین 
دلیل والدین در صورت وجود ریفلاکس در کودکان باید به آن توجه و به پزشک متخصص 
مراجعه کنند. ریفلاکس در بچه های با عفونت ادراری و بدون عفونت ادراری دیده می شود، 
ولی همراهی آن در بچه های با عفونت ادراری بویژه اگر عفونت در سن پایین تر باشد، بیشتر 
است.  باباخانی در خصوص عوارض این بیماری نیز تاکید کرد: اهمیت تشخیص ریفلاکس 
در سنین پایین خیلی زیاد است، زیرا می تواند باعث انتشار عفونت از مثانه به کلیه ها شده 
و عفونت کلیه در سنین پایین )زیر 10 سال( باعث تخریب قسمتی از بافت کلیه می شود 
و فشارخون، عفونت ادراری مکرر و حتی نارسایی کلیه و دیالیز را ممکن است در آینده 

به دنبال داشته باشد. 
وی ادامه داد: در واقع وقتی  کودکی در اثر برگشت ادرار، مبتلا به عفونت ادراری می شود، 
باکتری ها به  طرف بالا رفته و سبب آسیب کلیه ها می شوند. هر بار که این مساله تکرار 
می شود، کلیه ها بیشتر آسیب می بینند و بالاخره به مرحله ای می رسد که متاسفانه کلیه ها 
کار خود را از دست می دهند، بنابراین والدین، عفونت ادراری در کودکان خود را نباید 

سهل و ساده تلقی کنند. 

اصلی ترین علت شوره سر 
یک متخصص پوست و مو با تاکید بر اینکه پوست چرب اصلی ترین علت بروز 
شوره سر است، گفت: استرس، تغذیه نادرست، تغییرات آب و هوایی، تعریق 

زیاد و عدم شستن درست موی سر از دیگر عوامل بروز شوره سر است. 
دکتر محمد جواد ناظمی در مورد علت بوجود آمدن شوره سر، گفت: این عارضه اغلب 
به علت رشد نوعی قارچ بر روی پوست است که این قارچ در سطح پوست همه افراد وجود 

دارد اما در برخی ها به علت چرب بودن زیاد پوست باعث ایجاد شوره سر می شود. 
این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران با اشاره به این مطلب که شوره سر در 
مردان بیشتر از زنان بروز می کند، خاطر نشان کرد: وجود هورمون های مردانه عامل بوجود 
آمدن شوره سر است. همچنین وجود غده های چربی بزرگ در پوست سر مردان می تواند 
باعث افزایش شوره سر در آنها شود.  وی خارش، التهاب، پوسته شدن و قرمزی پوست 
سر را از علایم شایع در این عارضه دانست و یادآور شد: شوره سر درمان قطعی ندارد؛ چرا 
که این عارضه به خاطر عوامل درونی بدن ایجاد شده است. همچنین با توجه به اینکه هر 
روز داروهای جدیدی برای درمان شوره سر وارد بازار می شود و در عین حال هیچ کدام از 
این داروها موثر نیست، تنها راه کنترل آن از طریق مصرف شامپوهای مناسب برای شوره 
سر است.  ناظمی ادامه داد: چربی پوست منبع تغذیه قارچ روی پوست است که با مصرف 
شامپوهای ضد شوره که حاوی روی، سلنیوم و سولفاید و ... است به نوعی می توانند به از 
بین بردن و کاهش سرعت تولید و فعالیت قارچ ها کمک کنند. همچنین این مواد می توانند 

باعث کاهش تولید چربی در پوست سر شوند. 
این متخصص پوست و مو استرس را عامل شوره سر و افزایش آن در افراد دانست و 
در پایان خاطرنشان کرد: بهتر است افراد از مصرف زیاد انواع حالت دهنده های مو مانند 
اسپری مو، ژل و چسب خودداری کنند؛ چرا که مصرف آنها حتی به میزان کم هم باعث 

چرب شدن پوست سر و مو می شود. 

لزوم معاینه چشم کودکان
 در معرض خطر دیابت 

یک فوق تخصص غدد و متابولیسم کودکان با بیان اینکه کودکان با سابقه 
خانوادگی دیابت باید هر سال معاینه چشم انجام دهند، تاکید کرد: دیابت 

می تواند یکی از عوامل مهم کوری اکتسابی در کودکان باشد. 
دکتر محمدرضا علایی با اشاره به اینکه درگیری عروق بزرگ از شایع ترین علل مرگ 
در افراد دیابتی است، گفت: رتینوپاتی ناشی از دیابت یکی از مشکلات عروقی مربوط به 
دیابت است. این بیماری زمانی اتفاق می افتد که رگ های خونی کوچک در چشم متورم 
شود و مایعات از آن ها به درون چشم نشت کرده یا رگ ها کامل مسدود و جریان خون 

به شبکیه قطع شود. 
وی در ادامه افزود: این بیماری در مراحل ابتدایی هیچ علامتی ندارد، اما منجر به 
تغییراتی در چشم می شود که از جمله این عوارض می توان به ادم ماکولا )تورم لکه زرد( 
که علت از دست دادن بینایی در اکثر افراد مبتلا به دیابت محسوب می شود، اشاره کرد. 

این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه تاثیر دیابت بر 
چشم پس از 5 سال از ابتلا بروز می کند، تصریح کرد: طبق مطالعات انجام شده سه چهارم 
افرادی که به بیماری دیابت مبتلا هستند، طی پنج سال پس از تشخیص بیماری خود 
برای معاینه چشمی مراجعه نمی کنند چرا که بسیاری از این افراد از آسیبی که دیابت به 
چشمان شان وارد می کند، بی اطلاعند.  علایی خاطرنشان کرد: ترک سیگار، کنترل دقیق 
فشارخون بالا، کنترل کلسترول و قندخون عواملی برای جلوگیری از تبدیل رگ های 
جدید به حدقه چشم است، زیرا رگ های ظریف و شکننده ای وجود دارد که با خونریزی 
و ایجاد لخته در حدقه چشم، زخم و موجب جدا شدن از شبکیه می شوند که این مشکل 
در نهایت موجب از دست رفتن غیرقابل برگشت بینایی می شود.  این فوق تخصص غدد 
و متابولیسم کودکان در پایان گفت: انجام سالانه یکبار معاینه چشم پس از تشخیص ابتلا 
به دیابت الزامی است تا با پیشگیری به موقع، از عوارض دیابت بر چشم پیشگیری شود. 

یک عامل مهم کمردرد 
پزشکان هشدار می دهند که قرار گرفتن بدن در وضعیت نامناسب به هنگام 

کار کردن از عوامل اصلی بروز کمردرد است. 
متخصصان استرالیایی بر اساس مطالعات اخیر خود اظهار داشتند: انجام مشاغل و 
کارهای دستی که موجب می شوند بدن در وضعیت جسمی نامناسبی قرار گیرد احتمال 

بروز کمردرد را تا هشت برابر افزایش می دهد. 
همچنین خستگی و آشفته بودن در مواقع کار کردن از دیگر فاکتورهای خطرزا در 
بروز کمردرد و تشدید آن به حساب می آید. علاوه بر این، طبق مشاهدات متخصصان 
استرالیایی احتمال بروز کمردرد در ساعت های هفت صبح تا هنگام ظهر به بیشترین 

حد می رسد. 
»مانوئلا فریرا« از متخصصان این مطالعه گفت: مطالعه ما در نوع خود اولین موردی است 
که قرار گرفتن در معرض طیفی از محرک های بروز کمردرد را بررسی کرده  که بسیاری 
از این محرک ها اصلاح شدنی هستند.  طبق اعلام سازمان جهانی بهداشت، نزدیک به 10 
درصد مردم سراسر جهان در مرحله ای از زندگی خود، کمردرد را تجربه کرده اند. کمردرد 
دلیل اصلی ناتوانی و از کار افتادگی به حساب می آید و نسبت به مالاریا، دیابت یا سرطان 
ریه بیشترین میزان تاثیر سوء را بر سلامت عمومی دارد.   درک و شناسایی عوامل خطرزای 
موثر در بروز کمردرد و کنترل میزان قرار گرفتن در معرض این عوامل می تواند اولین گام 

مهم در پیشگیری از این عارضه باشد. 

اینگونه بی اشتهایی بیماران سرطانی را 
درمان کنید 

بیماران سرطانی بی اشتها را می توان با صرف وعده های غذایی کوچکتر درمان کرد.
مسعود کیمیاگر، متخصص تغذیه گفت: در ابتدا باید علت زیر بنایی بروز بی اشتهایی 
بیماران سرطانی را بررسی کرد که این مسئله به علت افسردگی به وجود آمده است یا 

دستگاه گوارش آنها تحمل هضم غذا را ندارد. 
 وی افزود: بیماران سرطانی بی اشتها را می توان با صرف وعده های غذایی کوچکتر درمان 
کرد این وعده ها می تواند آب میوه یا یک لیوان شیر باشد این ماده های غذایی 150 گرم 

کالری را به بدن فرد می دهد همچنین می توان شیر را با مخلوط عسل به این افراد داد. 
 این متخصص تغذیه ادامه داد: داروهای اشتها را می توان به بیماران سرطانی که به 
بی اشتهایی مبتلا شده اند، داد. علاوه بر آن باید در علایق غذایی اینگونه افراد جستجو کرد 

و بر اساس آن برنامه غذایی را برای آنها تهیه کرد. 

هشدارهای جدی وزارت بهداشت:

چهارشنبه سوری نزدیک است فرزندان تان را تنها نگذارید
سرپرست دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت ضمن اشاره به مخاطرات 
مراسم چهارشنبه آخر سال، به والدین توصیه کرد که فرزندان خود را تنها نگذارند.

دکتر شهرام رفیعی فر در این باره گفت: پیشگیری از حوادث تلخی مانند حوادث چهارشنبه 
سوری، مستلزم ارتقای فرهنگ ایمنی است.

وی افزود: بسیاری از والدین، بدون آگاه سازی و آموزش مناسب فرزندان شان، سعی می کنند 
با توسل به زور و اجبار، آنها را از کاری منع یا به کاری ترغیب کنند اما، این شیوه معمولا با 

شکست همراه است.
رفیعی فر ادامه داد: آگاه سازی و آموزش نوجوانان و جوانان ضرورت دارد و در روند این 
آگاه سازی باید به شخصیت آنها احترام گذاشت و از جریحه دار کردن غرورشان پرهیز کرد. راه 
ایمنی از آموزش می گذرد و پیش شرط آموزش، آگاهی است. آگاهی از خطرهای چهارشنبه 
سوری و شیوه مقابله با این خطرها احتمال بروز حوادث تلخ را در آخرین ماه سال کاهش 

خواهد داد.
چهارشنبه سوری و خطر سوختگی

وی شایع ترین حادثه ای که معمولا در چهارشنبه آخر سال رخ می دهد را سوختگی درجه 
یک )سطحی( اعلام کرد و گفت: سوختگی های درجه دو )شدید( و درجه سه )شدیدترین نوع 

سوختگی( نیزدر حوادث چهارشنبه سوری، زیاد دیده می شوند.
رفیعی فر افزود: درد، تورم، تاول و قرمزی پوست ازمهم ترین نشانه های سوختگی هستند. 
در میان نواحی مختلف بدن معمولا سوختگی دست از بقیه شایع تر است و پس از آن، 
سوختگی صورت و تنه. قطع عضو و عفونت ثانویه، دو عارضه خطرناک از میان عوارض زودرس 
سوختگی اند و اختلال اعصاب و روان، بویژه افسردگی، یکی از عوارض دیررس سوختگی 
است. اگر شدت سوختگی خیلی زیاد باشد، حتی گاهی ممکن است کار مصدوم به مرگ 

نیز بینجامد.
وی افزود: اصابت ترکش های ناشی از انفجار مواد محترقه به چشم، باعث بروز آسیب هایی 

در ناحیه پلک و چشم می شود و گاهی حتی به نابینایی می انجامد.
وی ادامه داد: مراجعه سریع به چشم پزشک، در صورت برخورد هر شیئی به چشم، شدت 
ضایعه را کاهش می دهد. درموارد خفیف، با انجام مراقبت های طبی یا انجام اعمال جراحی 
معمولا می توان بینایی فرد را بازگرداند، اما متاسفانه در موارد شدید، گاهی چاره ای جز تخلیه 

چشم باقی نمی ماند.
چهارشنبه سوری و خطر انفجار

رفیعی فر بیان داشت: ترس ناشی از صدای انفجار، یکی از مشکلات رایج چهارشنبه سوری 
است که گاهی می تواند با تظاهراتی مانند از حال رفتن یا احساس درد در بخشی از بدن، به 
ویژه قفسه سینه، همراه باشد. این ترس معمولا در کودکان، سالمندان و زنان باردار با عواقب 

جدی تری همراه است.
وی افزود: همچنین افرادی که به بیماری های قلبی مبتلا هستند، گاهی ممکن است در اثر 

شوک ناشی از شنیدن این قبیل صداهای غیر منتظره، دچار حمله قلبی شوند.
نقش رسانه ها و 1۰ توصیه

سرپرست دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت در خصوص نقش رسانه ها در این 
خصوص گفت: نقش رسانه ها در کاستن از حوادث تلخ چهارشنبه سوری، انکارناپذیر است. اگر 
رسانه ها در طول سال، در امر آگاهی بخشی و آموزش به خوبی ایفای نقش کنند، احتمال بروز 

حوادث مرگبار در این ایام کاهش می یابد.
وی افزود: توصیه های زیر اگر به درستی و به شیوه های مناسبی به کودکان، نوجوانان و 

جوانان ارائه شود، می توان آمار تلخی های آخر سال را به حداقل رساند:
- وجود یک کپسول آتش نشانی پودری در حوالی محوطه ای که در آن آتش روشن کرده اید، 
ضروری است. ضمن این که قبل از ترک محل، حتما باید از خاموش بودن آتش اطمینان 

حاصل کنید و توسط آب، باقیمانده آتش را کاملا سرد و جمع آوری کنید.
- از نگهداری ترقه و سایر مواد محترقه در منزل پرهیز کنید و از آتش بازی در مجاورت 

وسایل نقلیه ای که حامل بنزین و مواد سوختنی هستند، اکیدا بپرهیزید.
- از ریختن مواد سریع الاشتعال مانند نفت و بنزین بر روی آتش بپرهیزید و از حمل مواد 
محترقه و آتش گیر و انفجاری، حتی به مقادیر بسیار کم، در جیب لباس و کیف خودداری 

کنید. 
- از پرتاب فشفشه و موشک بر روی شاخه های درختان، پشت بام و بالکن منازل خودداری 
کنید و در صورت بروز هرگونه حریق یا حادثه ای، ضمن حفظ خونسردی، در اسرع وقت با 

125 تماس بگیرید و نوع حادثه و نشانی دقیق محل حادثه را اطلاع دهید.
- وقتی از فشفشه استفاده می کنید، دستان تان را باز نگه دارید و جلوی صورت تان بگیرید تا 
دچار سوختگی دست نشوید و از انداختن ظروف تحت فشار )کپسول ها و اسپری های حشره 
کش( به درون آتش اکیدا خودداری کنید؛ چراکه این ظروف به علت دارا بودن خاصیت 
انفجاری، ممکن است ذرات را به سمت خودتان پرتاب کنند و به چشم هایتان آسیب برسانند.

- از آتش زدن لاستیک، هیزم و کارتن خالی در واحدهای مسکونی یا در معابر، کوچه 
و خیابان خودداری کنید؛ چرا که در چنین شرایطی، با تشدید آلودگی هوا، خودتان و 

اطرافیان تان را در معرض آسیب های تنفسی قرار می دهید.
- هرگز مواد منفجره و محترقه را به طرف افراد دیگر پرتاب نکنید و به هیچ عنوان، این مواد 
را در ظروف شیشه ای یا فلزی قرار ندهید چون در صورت انفجار، ذرات شیشه یا فلز، به اطراف 
پرتاب شده و باعث آسیب های شدید خواهند شد. ضمنا هرگزاز ماده محترقه و منفجره ای که 

یک بار استفاده شده، دوباره استفاده نکنید.
- هرگز آتش را در معابر باریک و در مجاورت پست های برق یا ایستگاه های تقلیل فشار گاز 
و پارکینگ های عمومی بر پا نکنید و از برپایی آتش های حجیم و غیرقابل مهار نیز خودداری 

کنید .
- ترقه بازی و فشفشه اگرچه ظاهرا بی خطرند، ولی اگر به نقاط خاصی از بدن )به ویژه 

صورت( اصابت کنند، باعث آسیب دیدگی های شدید و گاهی غیرقابل برگشت می شوند.
- اگر خدای ناکرده دچار سوختگی شدید، از دویدن خودداری کنید و بلافاصله بر روی 
زمین بغلتید. یادتان باشد که پتو وسیله مناسبی برای خاموش کردن فردی است که لباسش 
آتش گرفته. آب هم همین طور، ولی هرگز از کپسول آتش نشانی برای خاموش کردن 

مصدومی که آتش گرفته، استفاده نکنید.
نقش والدین و 5 توصیه

سرپرست دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت گفت: والدین در پیشگیری از 
حوادث چهارشنبه سوری، نقش مهمی دارند. آنها می توانند کودکان و نوجوانان خود را با 
خطرهای آتش بازی آشنا کنند و به آنها بفهمانند که در مقابل مواد محترقه و منفجره، چقدر 

آسیب پذیرند.
وی افزود: بیان برخی از تجربیات ناگوار گذشته می تواند سودمند باشد و بچه ها را هوشیارتر 
کند. این هشدارها حتی اگر تکراری باشند، خالی از فایده نیستند. والدین می توانند با توجه به 
توصیه های زیر و به کار بستن آنها احتمال بروز حوادث تلخ چهارشنبه سوری را کاهش دهند:

- بیشتر کودکان، معمولا به دور از چشم والدین، مواد محترقه و منفجره را خریداری و در 
جیب، کیف یا کمد اتاق پنهان می کنند اما این مواد، به دلیل درجه آتش گیری پایین، معمولا 
زود مشتعل می شوند و گاهی خسارات جبران ناپذیری به بار می آورند .والدین باید علاوه بر 
توضیح عوارض این مواد آتش زا، با نظارت دقیق بر پول توجیبی کودکان و نحوه هزینه کرد آن 
در این ایام، نظارت بیشتری بر رفتار و وسایل فرزندشان داشته باشند و مواد سوختنی و آتش زا 

را از دسترس آنها خارج کنند.
- چهارشنبه سوری، سطحی از هیجان را در بیشتر کودکان و نوجوانان ایجاد می کند که برای 
آنها خوشایند و لذت بخش است و به همین دلیل، ما به عنوان پدر یا مادر، معمولا به سختی 
می توانیم فرزندمان را به کلی از این تجربه هیجانی بازداریم اما می توانیم هیجان آنها را تعدیل و 
رفتارشان را مدیریت کنیم و شرایطی فراهم کنیم که چهارشنبه سوری برای آنها امن تر شود.

- یکی از راه های امن سازی چهارشنبه سوری، این است که خطرهای بالقوه این ایام را 
به خوبی برای فرزندمان توضیح دهیم و قوانین و چارچوب های تربیتی مان را به او یادآوری 
کنیم. اگر کودک با ما همکاری کرد، جواب او پاداش و تشویق است؛ اما اگر او را منع کردیم 
و نپذیرفت، باید برایش شرط بگذاریم و بهترین شرط این است که خودمان هم کنار او 
حضور داشته باشیم و بر رفتارهایش نظارت کنیم تا خطری تهدیدش نکند. اگر به هر دلیلی 
چنین امکانی برایمان فراهم نیست، باید حداقل یک فرد بالغ مورد اعتماد را همراه کودک مان 

بفرستیم .
- کبریت و مواد آتش زا مانند نفت و بنزین باید خارج از دسترس کودکان نگهداری شود و 
هرگز نباید به کودک اجازه داد با آتش زدن بوته، هیزم و امثال آن در محیط خانه یا پارکینگ، 

جان خود و دیگران را به مخاطره اندازد.
- در پایان شب، بقایای مواد آتش بازی را به سرعت جمع نکنید و حتما برای این کار، حداقل 
15 تا 20 دقیقه صبر کنید و بعد از این مدت، آنها را در یک سطل آب بریزید و دور بیندازید. 

قبل از ترک محل، حتما از خاموش شدن آتش مطمئن شوید.
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محققان هلندی طرح مفهومی از یک سازه مدور غول پیکر ارائه کرده اند که علاوه 
بر مسکونی بودن، در نقش یک توربین بادی عظیم نیز عمل می کند.

طرح مفهومی Windwheel برای شهر ساحلی روتردام طراحی شده است. این سازه 
شامل دو حلقه عظیم است که حلقه داخلی با ساختار فولادی و شیشه ای، متشکل از 72 
آپارتمان، 160 اتاق هتل، فروشگاه و یک رستوران بزرگ است؛ حلقه بیرونی نیز دارای 40 

اتاقک برای مشاهده مناظر شهر است.
پایه ها درون آب قرار گرفته و سازه ظاهری شناور پیدا می کند؛ این سازه در عین حال در 
نقش یک توربین بادی عمل می کند که بدون ایجاد صدا و هرگونه حرکت، انرژی بادی تولید 
می کند. انرژی بادی از طریق لوله های مخصوص به چارچوب فولادی منتقل شده و درنتیجه 

بدون حرکت مکانیکی یا ایجاد سرو صدا، این انرژی ذخیره سازی می شود.
برای استفاده حداکثری از انرژی های تجدیدپذیر، محققان قصد دارند بر روی نمای خارجی 

از پنل های خورشید برای تولید نیروی برق استفاده کنند.
در طرح مفهومی Windwheel به مدیریت صحیح آب نیز توجه ویژه ای شده است؛ 
آب باران توسط سیستم های مخصوص جمع آوری شده و در ساختمان مورد استفاده قرار 
می گیرد. بازیافت فاضلاب و تولید بیوگاز از ضایعات، بخش دیگری از ویژگی های این ساختمان 

دوستدار محیط زیست هستند.

کاهش خونریزی داخلی با نانوذرات سیلیکا

یخچالی که از سرمای محیط انرژی می گیرد
یخچالی  ساخت  به  موفق  ایرانی  مخترع  یک 
شد که می تواند از سرمای محیط، انرژی بگیرد تا 

سرمای مورد نیاز خود را تامین کند.
حمیدرضا انگبینی مبدع "یخچال فریزر تبادل حرارتی" 
با اعلام این خبر به خبرنگار مهر گفت: یخچال فریزرهایی با 
قابلیت تبادل حرارتی با هدف کاهش مصرف انرژی ساخته 

شده است.
وی افزود: ایده طرح  یخچال فریزرهای تبادل حرارتی 
براین اساس است که در ایام سرد سال نیاز به صرف انرژی 
برای ایجاد برودت نیست، به این معنا که از سرمایی که از 
محیط می گیرد، برای خنک کردن مواد غذایی استفاده 

می کند.
انگبینی با بیان اینکه استفاده از سرمای بیرون برای 
تولید انرژی یخچال ها نیاز به پروسه ای دارد، اظهار داشت: 
این یخچال ها به تولید دمای ثابتی می پردازند و درزمانی 

که هوا گرم است، ذخیره سازی می کند تا در مواقع گرم 
از این انرژی استفاده کند.

وی خاطرنشان کرد: از این رو یخچال تبادل حرارتی 
باعث می شود که از انرژی و سرمای بیرون از یخچال 

جهت ایجاد سرما در داخل یخچال استفاده شود.
انگبینی با اشاره به اینکه نمونه پایلوت یخچال فریزر 
کاربرد  عمده  کرد:  عنوان  است،  شده  ساخته  حرارتی 
یخچال فریزر تبادل حرارتی در صنایع برودتی و سردخانه 
یخچال  روی  بر  آن  اولیه  نمونه  ولی  است  بزرگ  های 
فریزرخانگی بوده است و این موضوع نشان می دهد که 
این سیستم می تواند بر روی یخچال های خانگی نیز 

نصب شود.
در سخت ترین  ها  یخچال  این  کرد:  خاطرنشان  وی 
روی  آن  اصلی  راندمان  ولی  کنند  می  کار  شرایط 

سردخانه های بزرگ صنعتی است.

پارکینگ طبقاتی ضدزلزله برای دوچرخه ها در ژاپن

مغز مصنوعی یک گام به واقعیت نزدیک تر می شود

دوچرخه سواران ژاپنی با استفاده از پارکینگ طبقاتی زیرزمینی، دیگر نگرانی 
درخصوص سرقت دوچرخه خود ندارند.

پارکینگ طبقاتی زیرزمینی ضدزلزله Eco Cycle تنها هفت متر عرض دارد، اما از ارتفاع 
کافی برای پارک کردن 144 دوچرخه استاندارد برخوردار است؛ این سیستم می تواند در مدت 
زمان 13 ثانیه یک دوچرخه را پارک کند. این پارکینگ طبقاتی زیرزمینی که توسط محققان 
شرکت Giken Seisakusho در شهر توکیو ساخته شده است، علاوه بر جلوگیری از آلودگی 
بصری خیابان ها، نگرانی از سرقت دوچرخه را نیز از بین می برد. با استفاده از کارت هوشمند و 
دریافت کد، محفظه مخصوص که شبیه یک آسانسور کوچک است، باز شده و دوچرخه از کاربر 
تحویل گرفته می شود؛ سپس با استفاده از یک بازوی فلزی، دوچرخه در اولین مکان خالی قرار 
داده می شود. از طریق همین کد، کاربر می تواند دوچرخه را تحویل بگیرد؛ هزینه استفاده از این 

پارکینگ ماهانه 15 دلار است که بسیار کمتر از هزینه سرقت دوچرخه است.

دانشمندان ژاپنی موفق شدند سلول های بنیادی 
جنینی انسان را به ساختار سه بعدی مشابه مخچه 

تبدیل کنند.
محیط  در  زیادی  مدت  تولیدشده   ساختار  گرچه   
آزمایشگاهی دوام نیاورد، اما گامی مهم در تولید مغز مصنوعی 
به شمار می آید؛ این موفقیت در حالی انجام شد که تیم هایی 
از دانشمندان سراسر دنیا در تلاش برای تولید بافت زنده، 
مدارهای سیلیکونی و الگوریتم های رایانه ای با هدف تولید 
مولفه ای هستند که بتواند مسؤولیت های ماده خاکستری 

مغز را انجام دهد.
مخچه، بخشی از مغز و مسؤول اعمال حرکتی و دریافت 

اطلاعات از حس هاست.

در این میان، »پروژه مغز انسان« با بودجه 1.2 میلیارد 
دلاری و متعلق به اتحادیه اروپا به مدت یک دهه در حال 
انجام است؛ این پروژه شامل 183 دانشمند ارشد از 24 
کشور است که ماموریت آن ها شبیه سازی و نقشه برداری از 
مغز انسان، طراحی فناوری های رایانه ای الهام گرفته از مغز و 

کنکاش بیماری های مغز انسان گزارش شده است.
نام  به  کوچک  و  نوپا  شرکتی  کالیفرنیا  در  همچنین، 
Brain Corporation در حال تولید نرم افزاری است که 
امکان آموزش دادن انجام مسؤولیت هایی مانند خالی کردن 
ظرفشویی، تاکردن لباس ها یا برداشت توت  را فراهم می کند 

و می تواند جایگزین کارگران در کارگاه ها شود.
مغزهای نرم افزاری به کار رفته توسط ربات هایی از این 

دست به آن ها فقط امکان انجام دادن کاری را می دهد که 
برای آن آموزش دیده اند؛ چنین ربات هایی به آموزش و نه 

تصمیم گیری پیچیده متکی هستند.
افزون بر این، تعدادی از مهندسان علم رباتیک در حال 
توسعه نرم افزار های پیچیده ای هستند تا با استفاده از آن ها 
ربات ها بتوانند صحبت کنند، اجسام را گروه بندی کنند یا این 

که موسیقی بنوازند.
با این حال، این ربات های تحقیقاتی با موانعی در انجام 
تعدادی از مسؤولیت ها روبرو هستند که مغز انسان  به آسانی 
می تواند آن ها را انجام دهند. از جمله این مسؤولیت های 
چالش برانگیز می توان به تشخیص دادن صدای انسان یا علائم 

چهره اشاره کرد.

خنک کننده های لیزری ساخته می شوند

محققان ایرانی در مرکز علوم و فنون لیزر می توانند خنک کننده های لیزری 
برای انواع دستگاههای لیزری بسازند.

 سیستم خنک کننده لیزری متشکل از چندین قطعه است که به خنک سازی 
دستگاه های لیزری می پردازد.

خنک سازهای دستگاههای لیزری، نمونه خارجی دارند ولی به دلیل تحریم ها و مسائل 
دیگر به هیچ وجه وارد کشور نمی شدند، از این رو محققان در مرکز علوم و فنون لیزر ایران 
علاوه بر ساخت انواع لیزر پالسی، فیبری با قدرت و توان های مختلف، خنک سازهای لیزری 

را تولید کردند.
دانش فنی ساخت سیستم های خنک ساز لیزر توسط محققان داخل کشور به دست 
آمده است و از پایه کار طراحی و ساخت خنک کننده ها در کشور بوده که به نمونه های 

خارجی کاملا شبیه است.
این خنک کننده ها  در انواع لیزرها تعبیه می شود، چرا که اگر سیستم خنک ساز نباشد، 

دمای دستگاه لیزر بالا می رود و قطعات تولیدی توسط دستگاه می سوزد.
لیزرهای توان 100وات و کمتر با هوا و فن خنک می شوند، ولی از 100 وات به بالا از 
خنک سازهایی استفاده می شود که با آب کار می کنند. به طور مثال لیزرهای دیسکی 
با توان لیزر 3.5 کیلووات و لیزر فیبر6کیلووات با سیستم های خنک کننده آبی خنک 
می شوند. سیستم خنک ساز، از زمان شروع کار دستگاه لیزر، با چرخش آب در درون 
دستگاه به خنک سازی لیزر می پردازد. همچنین درهمه دستگاههای لیزری با قدرت بالا از 

این خنک کننده ها استفاده شده است.
 این سیستم های خنک سازی می تواند علاوه بر کاربردشان در انواع دستگاههای لیزری، 
در بخش های مختلف صنعت نیز استفاده شوند. خنک سازها در دستگاههایی مانند پره های 

توربین های گازی نیروگاهها هم قابل استفاده است.

سازه  مسکونی شناور با قابلیت تولید انرژی بادی

تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه  پژوهشگران 
دستگاهی برای درمان نقص مادرزادی سوراخ بین 
دهلیزی ارائه دادند که استفاده از این روش بیماران 
نقص  این  درمان  برای  جراحی  اعمال  انجام  از  را 

بی نیاز می کند.
دکتر الهه ملکان راد، مجری طرح با بیان اینکه این 
دستگاه به منظور بستن نواحی میان دیواره دهلیزی از 
نوع ثانویه )secumdum atrial septal defect( در 
کودکان طراحی و ساخته شده است، گفت: بیماری نقائص 
دیواره بین دهلیزی یکی از بیماری های شایع مادرزادی 
است که در میان نوزادان دختر شیوع بیشتری دارد و 

دارای انواع مختلف است.
وی ادامه داد: در حال حاضر تنها نوعی از این بیماری 
که می توان سوراخ بین دهلیز قلب را از طریق کاتتر یعنی 
 secumdum atrial به روش غیر جراحی بست، نوع
septal defect یا نقائص دیواره بین دهلیزی از نوع ثانویه 

است که حاشیه کافی در اطراف سوراخ وجود ندارد.
ملکان، به جزئیات مطالعات انجام شده در این زمینه 
اشاره کرد و یادآور شد: در بسیاری از موارد پزشک قادر 
است با استفاده از کاتتر سوراخ ایجاد شده در دیواره دهلیز 
را ببندد ولی در بسیاری موارد پزشک نیز قادر به استفاده 
از کاتتر نیست که این امر به دلیل کافی نبودن "ریم" یا 

دیواره است.
دانشیار دانشگاه علوم پزشکی تهران با تاکید بر اینکه 
کافی نبودن دیواره حاشیه دهلیز موجب خواهد شد تا 
کاتتر در جای خود نگه داشته نشود، یادآور شد: از این رو 

بیمار کاندید عمل جراحی خواهد شد.
به گفته وی، مدل ارائه شده در این مطالعات به منظور 
بستن نقائص دیواره بین دهلیزی در بیماران با حاشیه 

ناکافی )Indeqate Rims( ارائه شده است.
وی با تاکید بر اینکه در این مطالعات موفق به طراحی و 
ساخت دستگاهی برای بستن نواحی میان دیواره دهلیزی 

شدیم، اضافه کرد: استفاده از این روش بر خلاف روش های 
جراحی بیمار تنها یک تا دو روز نیاز به بستری دارد ضمن 
آنکه فرد دردی را در قفسه سینه حس نخواهد کرد. علاوه 
بر آن جای عمل تا آخر عمر بر روی سینه بیمار برجای 
نخواهد ماند. ملکان با بیان اینکه این دستگاه برای سنین 
مختلف قابل استفاده است، اظهار کرد: این دستگاه قابل 

استفاده برای نوزادان، کودکان، نوجوانان و بالغین است.
با بیان اینکه این طرح به ثبت جهانی  مجری طرح 
رسیده است، اضافه کرد: این طرح با همکاری پروفسور 

موسی حجازی از آمریکا اجرایی شده است.
وی به اهمیت دستگاه ابداع شده در این زمینه اشاره 
کرد و افزود: متاسفانه از میزان شیوع این بیماری در کشور 
آماری در دسترس نیست ولی بر اساس آمارهای جهانی 
در دنیا از هر هزار تولد 8 نوزاد مبتلا به بیماری مادرزادی 
روش  این  که  هستند  دهلیزی  دیواره  بین  سوراخ های 
می تواند یکی از روش های درمانی برای این بیماری باشد.

ابروهای فاصله دار این بیماری را لو می دهند 
افرادی که به سندروم دیاموند مبتلا هستند دارای علائمی نظیر افزایش 

فاصله ابروها نسبت به سایر افراد جامعه و آب سیاه مادر زادی هستند.
داوود اولاد دمشقی فوق تخصص هماتولوژی و مدیکال آنکولوژی گفت: سندروم 

دیاموند دارای علائمی در صورت، گردن، انگشت ها، قلبی و ریوی است. 
وی افزود: افرادی که به این بیماری مبتلا هستند در صورت خود دارای علائمی هستند 
نظیر فاصله ابروها در این افراد بیشتر از افراد معمولی است، دارای آب سیاه یا آب چشم 
مادرزادی هستند، کره چشم نسبت به افراد عادی کوچکتر است همچنین سفیدی چشم 

در این بیماران به سمت آبی متمایل می شود. 
دمشقی اظهار داشت: علائم ظاهری در تشخیص این بیماری نقش موثری دارد نمونه 

برداری مغز استخوان روش دیگر تشخیص سندروم دیاموند است. 
وی اظهار داشت: سندورم دیاموند یک کم خونی مادر زادی است که معمولا تظاهرش 
در اوایل شیرخوارگی و نوزادی است. کم خونی این افراد جز دسته های ماکرویستیک است 
به این معنا که گلبول های قرمز علی رغم کم خونی ، بزرگ تر از حد عادی است، همچنین 

گلبول های سفید کاهش یافته است. 
دمشقی در پایان گفت: 20 الی 30 درصد کم خونی ها دیاموند به مرور زمان خوب 
الی 70 درصد موثر است و درآخر پیوند  می شود همچنین داروهای کورتونی 60 

سلول های بنیادی مغز استخوان موثرترین روش درمانی است. 

خواص دمنوش گل پنیرک
   دم کرده گل ها یکی از داروهای خوب ضد سرفه است. هم چنین به عنوان 

برطرف کننده تورم دهان و گلو مصرف می شود.
خواص درمانی :

طبیعت: از نظر طب سنتی ایران این گیاه طبیعتی معتدل و تا حدودی سرد و تر دارد.
خواص: - دمنوش گل پنیرک برای عفونت های مثانه، اسهال خونی موثر است.

- دمنوش آن برای کسانی که دچار یبوست و دارای معده و روده های تنبلی هستند، 
توصیه می شود.

- دم کرده گل ها یکی از داروهای خوب ضد سرفه است. هم چنین به عنوان برطرف 
کننده تورم دهان و گلو مصرف می شود.

- انسداد مجاری کبد را باز می کند و موجب ازدیاد ترشح ادرار می شود.
- همچنین تأثیر آن در درمان سرماخوردگی تأیید شده است.

موارد منع مصرف: - افرادی که سابقه آلرژی به گیاهان دارویی دارند باید در مصرف 
پنیرک احتیاط نمایند. - بیماران مبتلا به دیابت و یا افرادی که بدنشان به تغییرات قند 
خون حساسیت نشان می دهد، باید با توجه بیشتری این گیاه را مصرف نمایند، زیرا 

ممکن است سبب کاهش قند خون گردد.
طرز تهیه: یک قاشق غذا خوری گل پنیرک را در یک قوری ریخته و آب با دمای 80 
درجه سانتی گراد روی آن می ریزیم و اجازه می دهیم که به مدت 10 دقیقه دم بکشد.

مشخصات : پنیرک گیاهی است علفی ، پایا و چند ساله که ارتفاع آن به 60 سانتی 
متر نیز می رسد. برگ های آن این گیاه خودرو و حالت دایره ای و دندانه دار دارد و گل های 
آن بنفش رنگ و کوچک هستند. قسمت مورد استفاده گیاه پنیرک، برگ و گل آن 
می باشد. دمنوش گل پنیرک با طعمی ملایمی که دارد میتواند بدون شیرین کننده هم 
اغلب ذائقه ها را راضی کند. این بسته به سلیقه ی شماست. البته به علت اینکه بیشتر 

خواص دارویی دارد بهتر است که با عسل شیرین شدود.

پنجشنبه -سی ام  بهمن ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3661



آگهی تحدید حدود اختصاص 
 چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک22 فرعی از 10833/34 
اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی 30 متری هنرستان – ک نجف زاده – بوستان 
آرش- کوچه بهار فرعی دوم پلاک 6 که بنام خانم مریم طالبی البرز فرزند حسین میباشد 
, درجریان ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی  مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز 
نمیتوان عمل نمود,لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 1/29271-93/11/21 تحدید 
حدود پلاک مذکور در روز  چهارشنبه مورخ 93/12/20 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل 
وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی وخصوصا مالکین مجاور و یا نماینده 
قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکورحضور بهم رسانند . مهلت 
قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 
20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض 
ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم  اعتراض با اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست 

بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

وجود 550 هزار خیر مدرسه ساز در کشور 
رئیس مجمع خیران مدرسه ساز کشور گفت: خیر و برکت در زندگی خیران به 
وفور جریان دارد و باید به این واقعیت باید توجه داشته باشیم که معامله با خدا 

هرگز زیان ندارد. 
محمدرضا حافظی در انتخابات مجمع خیران مدرسه ساز استان کرمان در شهرستان 
جیرفت گفت: نخستین خیر مدرسه ساز امام خمینی)ره( بود که با 50 میلیون تومان در 

امر مدرسه سازی مشارکت کرد که این رقم در آن زمان قابل توجه بود. 
حافظی افزود: بعد از شکل گرفتن این مجموعه شاهد آثار پرخیر و برکت مشارکت مردم 
در این عرصه فرهنگی هستیم که مدارس چهار نوبته به یک و دو نوبت تبدیل شده است. 
رئیس مجمع خیران مدرسه ساز کش��ور عنوان کرد: 550 هزار خیر در داخل کشور و 
یک هزار خیر در سراسر جهان وجود دارد خیران ما در بیرون مرزها مانند خیر مدرسه ساز، 
خیامی در انگلس��تان تاکنون بیش از 80 میلیارد تومان، موفقیان در کانادا بیش از 75 
میلی��ارد تومان و ... در این امر مقدس س��رمایه گذاری ک��رده و زندگی خیران برای ما 

افتخارآفرین است. 
وی خاطرنش��ان کرد: خیر و برکت در زندگی خیران به وفور جریان دارد و باید به این 

واقعیت باید توجه داشته باشیم که معامله با خدا هرگز زیان ندارد. 
رئیس مجمع خیران مدرسه ساز کشور گفت: مقام معظم رهبری نگاه ویژه ای به فعالیت 
این مجمع دارند و عنایت رهبری به این حرکت بزرگ فرهنگی در کشور مسئولیت خیران 

را بیشتر کرده است. 
حافظی عنوان کرد: طی 1.5 ماه گذشته در کنگره یونسکو به جهان اعلام کردیم، ملت 
ما در این عرصه مقدس چگونه با عشق و علاقه وافر حضور پیدا می کنند، دانش آموزان ما 
در این راستا کمک های خود را در قلک ها اهدا می کنند که از این محل مدرسه احداث 

شده است. 
وی در پایان خاطر نشان کرد: این راه خدایی است و باید بیش از گذشته در این عرصه 
تلاش کنیم، امروز افتخار می کنم حرکت جدیدی در استان کرمان انجام شده و در تمام 
شهرستان های این استان مجمع خیران مدرسه ساز موجودیت قانونی پیدا کرده است که 

امروز هم انتخابات مجمع استان برگزار می شود. 

تغییر مدیریت بیمه زنان سرپرست خانوار
 معاون فنی و درآمد س�ازمان تامین اجتماعی، از واگذاری مس�ئولیت بیمه 
سرپرست خانوار به صندوق بیمه روستاییان و عشایر خبر داد و گفت: اعتبارات 

مربوط به طرح های بیمه ای در سال آینده 2۰ درصد افزایش خواهد داشت. 
محمد حس��ن زدا افزود: اقدامات مربوط به پوش��ش بیمه ای زنان سرپرس��ت خانوار 
تاکنون از سوی سازمان تامین اجتماعی انجام می شد اما مدتی قبل از وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی درخواست کردیم که تکفل بیمه زنان سرپرست خانوار به صندوق بیمه 

روستاییان و عشایر واگذار شود که وزیر نیز پذیرفت.
وی گفت: از این پس زنان سرپرست خانوار باید برای بیمه خود به این صندوق مراجعه 
کنند و مسئولان صندوق بیمه روستاییان در حال انجام اقدامات لازم در این خصوص 

هستند بنابراین سازمان تامین اجتماعی دیگر وظیفه و مسئولیتی در این مورد ندارد.
معاون فنی و درآمد سازمان تامین اجتماعی در مورد بیمه زنان خانه دار نیز تاکید کرد: 
زنانی که قصد دارند در قالب بیمه مشاغل آزاد و یا بیمه اختیاری تحت پوشش قرار گیرند 

می توانند با مراجعه به شعب تامین اجتماعی تحت پوشش بیمه قرار گیرند.
به گفته زدا، اما زنان سرپرست خانوار که می خواهند از طرح دولت استفاده کنند باید 
به صندوق بیمه روستاییان مراجعه کنند و در این صورت از تسهیلات در پرداخت حق 

بیمه برخوردار می شوند.
وی همچنین در مورد بیمه بودجه س��ال آینده معاونت فنی و درآمد نیز گفت: برای 
پوشش بیمه های مختلف مانند اختیاری ، اجباری ، توافقی و ... در سال 94 حداقل 20 

درصد افزایش اعتبارات خواهیم داشت.
زدا تاکید کرد: در سال آینده طرح ها و برنامه های امسال را ادامه داده و اجرایی خواهیم 

کرد.

همایش بسیج و جنگ نرم در قم برگزار شد 
همایش بس�یج و جنگ نرم، سه شنبه شب با حضور جمعی از فرماندهان و 
مس�وولان س�پاه علی بن ابیطالب)ع(، فرماندهان نواحی مقاومت بس�یج و 

خبرنگاران افتخاری بسیج در قم برگزار شد. 
معاون روابط عمومی سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم در این همایش که در مرکز آموزشی 
شهید آیت الله سعیدی قم برگزار شد، بهره برداری از رسانه برای دستیابی به قدرت نرم 
در برابر دش��منان را بسیار ضروری دانست و گفت: امروز مستکبران غربی با راه اندازی 
رسانه های فراوان، قدرت نرم در سراسر جهان را به دست گرفته و شیوه نوین استعمارگری 

را در برابر دیگر ملت ها در پیش گرفته اند. 
افشین گودرزی با بیان اینکه ضربه زدن به شجره طیبه بسیج از مهمترین اهداف جنگ 
نرم دشمنان علیه نظام مقدس جمهوری اسلامی است، اظهار داشت: نیروی مقاومت بسیج 
در این نبرد باید از یک سو نیروهای بسیجی را در برابر هجمه دشمنان حفظ کرده و از 

سوی دیگر سهم خود در جنگ نرم با دشمنان را به خوبی ادا نماید. 
وی با اشاره به راه اندازی خبرگزاری بسیج در جهت اطلاع رسانی شفاف و بی واسطه از 
اقدامات و نقش بسیج در شرایط کنونی، نقش خطیر نیروی مقاومت بسیج در جنگ نرم 
دشمنان را مورد توجه قرار داد و گفت: دشمنان به دلیل ایستادگی و مقاومت ملت غیور 
ایران اسلامی در هشت سال دفاع مقدس، هیچگاه در اندیشه جنگ سخت نبوده و همه 

توان خود را در جنگ نرم علیه کشورمان به کار گرفته اند. 
گفتنی است پیش از برگزاری این همایش، کارگاه جنگ نرم و رسانه برای خبرنگاران 
افتخاری بسیج استان قم برگزار شده بود و در پایان همایش نیز از فعالان، فرماندهان و 

خبرنگاران برتر بسیج با اهدای لوح تقدیر تجلیل بعمل آمد. 

صدور کارت ملی هوشمند برای تمام ایرانی ها 
ظرف ۴ سال آینده 

معاون فناوری اطلاعات و آمار جمعیتی س�ازمان ثبت احوال کشور از صدور 
کارت ملی هوشمند برای تمام ایرانی های واجد شرایط ظرف چهار سال آینده 

در صورت تامین اعتبار خبر داد. 
حمید پارسایی با اشاره به شروع صدور طرح کارت ملی هوشمند در کشور از سه سال 
پیش اظهار کرد: سال گذشته استان قم به عنوان پایلوت اجرای این طرح انتخاب شد و 
از اواخر سال گذشته و نیز سال جاری این طرح در تمام استان های کشور به اجرا درآمد. 
وی با اشاره به دریافت یک میلیون و 600 هزار درخواست صدور کارت ملی هوشمند 
در سطح کشور اظهار کرد: تاکنون یک میلیون و 300 هزار کارت ملی هوشمند در سطح 
کشور صادر شده و قطعا روند صدور کارت در سال آینده رشد چشمگیری خواهد داشت. 
به گفته معاون سازمان ثبت احوال، در صورت تامین اعتبار طبق آیین نامه طرح، ظرف 

چهار سال آینده برای تمام ایرانی های واجد شرایط کارت ملی هوشمند صادر می شود. 
پارسایی در خصوص زمان کاربردی کردن این کارت ها نیز اظهار کرد: کاربردی شدن این 
کارت ها شروع شده و در دهه فجر امسال کارت های ملی هوشمند برای کارمندان سازمان 
ثبت احوال کاربردی شد و تدریجا برای سایر دستگاه ها نیز کاربردی شدن آن انجام می شود. 

گزارش/ نجمه عزتی

در روزگاران نه چندان دور همسایه حکم فامیل درجه یک را داشت، یک فامیل که نسبتش 
همسایه دیوار به دیوار بود، اما نمی دانم چه شد و زندگی مدرن چه بر سر ما آورد که حتی برای 

معرفی چند نفر از محل سکونت با مشکل بر می خوریم.
»جبرئیل درباره  همسایه آنقدر به من سفارش کرد که پنداشتم همسایه از همسایه ارث 
خواهد برد« این سخن از پیامبر اکرم)ص( است. پیامبری که پیام آور مهربانی و رحمت بود و 

حتی همسایه کافر فرد مسلمان را نیز از این موهبت بی نصیب نگذاشت.
سخنان و توصیه های زیادی درباره احترام و کمک به همسایه و خبر داشتن از حال وی 
در دین مبین اسلام و فرهنگ ایرانی شده است که همه این موارد نشان از اهمیت والای 
همسایه در ابعاد اجتماعی زندگی آدمی است. از آن جایی که انسان ها ذاتا موجوداتی اجتماعی 
و برون گرا هستند، زندگی آنها در میان جامعه معنا دارد به همین دلیل نمی توانند فقط به 
منافع خود بوده و بی تفاوت نسبت به محیط و انسان های اطراف خود در جامعه زندگی کنند 
چرا که جامعه را همه افراد در داخل آنها تشکیل می دهند و هر کدام از آنها دچار مشکل شود 
تاثیر آن بر روی تمام جامعه خواهد بود، مانند یک خانواده که در علوم جامعه شناسی به عنوان 

کوچکترین نمونه از جامعه معرفی می شود.
در یک خانواده هرگاه هرکدام از اعضای خانواده دچار آسیب و مشکل شود تمام اعضای 
خانواده به نوعی با آن مشکل و موضوع درگیر خواهند شد و بالطبع هرگاه یکی از اعضای 
خانواده با موفقیتی نیز روبه رو می شود تقریبا تمام اعضای خانواده به نوعی از این موضوع 

سود می برند.

اعضای جامعه هر چقدر به یکدیگر نزدیکتر باشند تاثیرگزاری آنها بر روی فرد و بالعکس 
تاثیرگزاری فرد بر روی آنها بیشتر است. یعنی به دلیل قرار داشتن آدمی در خانواده بیشترین 
تاثیرگزاری و تاثیرپذیری در جامعه از این نهاد کوچک اجتماعی است. بیرون از خانواده، اقوام 
و همسایه انسان بیشترین تاثیر را بر روی هم دارند و از آنجایی که اقوام در دنیای امروز دور از 

هم قرار گرفته اند در واقع همسایه از فامیل هم مهم تر است.
اما در دنیای امروز اهمیت همسایه و سخن نیاکانمان در این مورد که همسایه قیمت خانه 
را بالا می برد و یا همسایه خوب از فامیل به آدم نزدیک تر است را به دست فراموشی سپرده ایم 
و در خرید خانه همه چیز برایمان از محله سکونت گرفته تا قدمت ساختمان و شیرآلات مورد 
استفاده و اپُن آشپزخانه برایمان مهم است جز همسایه ای که قرار است عمری با آن سر کرده 

و با خوب و بد هم بسازیم.
محمدرضا عزیزی شهروند 45 ساله قمی در ارتباط با روابط همسایگی می گوید: در دهه های 
گذشته این روابط خیلی گسترده تر و وسیع تر بر جامعه حاکم بود چرا که می دیدیم وقتی 
کسی با مشکل مالی و اقتصادی روبه رو می شد قبل از اینکه فامیل دست به کار شود این 

همسایه ها بودند که برای مشکل افراد چاره ای اندیشیده و حتی کمک می کردند.
وی در ادامه افزود: این کمک ها  از عزا تا عروسی گرفته همیشه از سوی همسایه ها وجود 
داشت اما در حال حاضر همسایه از همسایه خبر نداشته و به نوعی خیلی کم سراغی از یکدیگر 

می گیرند تا جایی که یکدفعه می شنویم فلان همسایه فوت کرد و ما تازه متوجه شدیم.
البته در دنیای امروز که همسایه از همسایه خبر نداشته و هیچ حقی برای همسایگی قائل 
نیستیم دیگر همسایه هم در انتخاب خانه و مناسبات اجتماعی جایی نخواهد داشت. اما بود و 
نبود همسایه در زندگی ما چقدر موثر است؟ آیا دانستن اینکه همسایه سالم است یا بیمار، از 

نظر مالی چه وضعیتی دارد و ده ها سئوال دیگر چه فرقی به حال می کند؟
حجت الاسلام رضا رمضان نرگسی جامعه شناس و استاد حوزه و دانشگاه در ارتباط با 
اثرات جامعه شناختی روابط همسایگی گفت: این موضوع جزء مواردی است که محل درگیری 
تناقض شدید جوامع اسلامی و غربی است چرا که در تفکر غربی فردگرایی و آزادی ملاک 
بوده است و در راستای همین مسائل و ارتباطات همسایگی در این جوامع ضعیف شده است.

وی با بیان اینکه تاکید اسلام بر روی روابط همسایگی دو کارکرد اجتماعی دارد، خاطرنشان 
کرد: نخستین کارکرد وجود روابط همسایگی در جامعه ، کنترل رفتارهای اجتماعی است به 
این طریق که وقتی همسایه ها با هم ارتباط دارند در واقع یک گروهی را با هم تشکیل داده اند 
و از آن جایی که گروه ها سعی می کنند با هم هماهنگ باشند یک کنترل درون گروهی بر آنها 

حاکم می شود تا کمتر دست به رفتارهای ناهنجار و خارج از قانون بزنند.
این استاد حوزه و دانشگاه خاطرنشان کرد: در واقع روابط اجتماعی یکی از اهرم های کنترل 
کننده اجتماعی است که رفتارهای غیر هنجار را به حداقل می رساند و در جوامعی مانند 
آپارتمان های بزرگ که نزدیک به فرهنگ غربی بوده و روابط همسایگی در آنها کمرنگ شده 
است شاهد هستیم که رفتارهای خارج از عرف و شرع و رفت و آمدهای مشکوک بیشتر 

صورت می گیرد.
وی با بیان اینکه همسایه از فامیل به انسان نزدیکتر است گفت: دومین کارکرد روابط 
هسمایگی انسجام اجتماعی است، با پررنگ شدن روابط همسایگی در جامعه روابط افراد 
با یکدیگر صمیمانه تر و چهره به چهره می شود که این موضوع در انسجام بخشیدن به یک 

جامعه بسیار موثر است.
رمضان نرگسی اظهار کرد: روابط همسایگی در جامعه علاوه بر رفع مشکلات اجتماعی از 
لحاظ عاطفی و روانی تاثیرات خوبی از جمله حس همدردی برجای می گذارد، دقیقا عکس 

لذت گرایی و فردگرایی که در جوامع غربی به جای روابط همسایگی حاکم شده است.
اما این اتفاق در سرتاسر شهری مانند قم که بافت سنتی آن هنوز بر بافت نسبتا مدرنیته آن 
می چربد یکدست نیست، یعنی در مناطقی مانند نیروگاه هنوز در بیشتر نقاط آن همسایه از 
همسایه خبر دارد و کم و بیش به کمک او می آید و حتی نتواند کمکی کند پای درد و دل های 
وی می نشیند اما در نقاطی که مردم خود بهتر می دانند شاهد هستیم که شخص حتی 
همسایه دیوار به دیوار خود را نمی شناسد چه برسد به اینکه از مشکلات وی خبر داشته باشد.

سامان دادفر جوان 30 ساله قمی در این باره می گوید: در مناطق با سطح رفاهی بالا کمتر 
پیش می آید که کسی از وضعیت زندگی همسایه خود با خبر باشد و روابط در حد آشنایی 
و یک سلام و علیک در خیابان است و البته در مواردی حتی بعضی از همسایه ها را نیز به 

اسم نمی شناسیم.
یادش به خیر در سال های نه چندان دور گذشته نه تنها جامعه بلکه فیلم های صدا و سیما 
نیز پر بود از سر و صدای میهمانی های همسایگی از میهمان مامان گرفته تا اجاره نشین ها و ...

اما امروز شرایط کاملا متفاوت شده و برای نسل جوان این سئوال پیش آمده است دقیقا 
حق همسایه چیست و در عالم همسایگی چه کارهایی باید صورت گیرد؟ در این مورد پیامبر 
اکرم)ص( فرموده اند: باید در حق همسایه اگر از تو یاری خواست، به فریادش برسی، اگر از تو 
قرض خواست، به او قرض دهی، اگر نیازمند شد نیازش را برطرف سازی، اگر مصیبتی دید او 
را دلداری دهی، اگر خیر و خوبی به او رسید، به او تبریک و شادباش گویی، اگر بیمار شد به 
عیادتش روی، وقتی مُرد  در تشییع جنازه اش شرکت کنی، خانه ات را بلندتر از خانۀ او نسازی 
تا جلوی جریان هوا را بر او نگیرد مگر آنکه خودش اجازه دهد، هرگاه میوه ای خریدی برای 
او هدیه بفرست وگرنه مخفیانه میوه را به خانه ات ببر، فرزندت را همراه میوه بیرون نیاور که 
بچّه همسایه با دیدن میوه در دست او ناراحت شود، با بوی دیگت او را ناراحت نکن مگر آنکه 

مقداری از غذای آن را برای او بفرستی«.
همچنین پیامبر)ص( در سفارش خود به امیر المؤمنین علی)ع( می فرماید: »ای علی! چهار 

چیز است که پشت انسان را می شکند ... و یکی از آنها همسایۀ  بد است«.

اجتماعی 6

انقراض روابط همسایگی زیر بار زندگی مدرن

ده راه برای شاد بودن
 واقعیت این است که سلامت انسان از میزان شادي او تاثیر پذیر است.

 شادابي بیشتر سلامت بیش��تري براي ما به ارمغان مي آورد. به عبارت دیگر هرچه از 
تنش دوري جوییم و زندگي شادتري داشته باشیم، کمتر دچار بیماري مي شویم. بیشتر 
ما وقتي با فراز و نشیب زندگي روبه رو مي شویم از این فکر که عاقبت سختي ها مي گذرند 

آرامش مي یابیم. 
همه ما اگر بخواهیم قادر به تغییر هستیم. مسلماً براي شابودن، نقش محیط اجتماعي 
بسیار مهم است. پس باید اطرافیانمان را همان گونه که هستند بپذیریم و از قضاوت درباره 
آنها پرهیز کنیم. چرا که همه ما انسان هایي منحصر به فرد هستیم. پس تصمیم بگیرید 

زندگي شادي را سپري کنید و از توصیه هاي زیر کمک بگیرید:
 قدردان باشید: چیزهاي زیادي هستندکه قدردانشان باشیم. هرروز به موهبت هاي 
زندگي خود بیاندیشید. لیستي از آنها تهیه کنیدو هر از گاهي به آن نگاه کنید تا آنها را از 
یاد نبرید. از کسي که برایتان غذا درست کرده، از راننده تاکسي یا دوستي که شما را به 
خانه رسانده، از پستچي که برایتان نامه آورده است و از کارگر شهرداري که زباله هایتان را 

جمع آوري مي کند تشکر کنید. با یان کار احساس متفاوتي درون خود مي یابید.
زیاد بخندید: همه این را شنیده ایم که: » خنده بر هر درد بي درمان دواست«. بنابراین 
اگر لطیفه خنده داري بلدید آن را براي دوستان و خانواده تان تعریف کنید. همچنین به 

جنبه ها و نقاط بامزه در رفتار و عادات خود توجه کنید.
ورزش کنید: دویدن، پیاده روي تند یا شرکت در کلاس هاي ورزشي همه مفید هستند 
ورزش فزیولوژي بدن و ترکیبات شیمیایي آنرا تغییر مي دهد و موجب مي شود شخص 

احساس متفاوتي پیدا کند و تمرکزش افزایش یابد.
 مدیریت زمان داشته باشید: همه ما در شبانه روز تعداد ساعات مشترک و در سال 
تعداد روزهاي مشترکي داریم. اما از ارزش واقعي وقت و ضرورت هدر ندادن آن به خوبي 

آگاه نیستیم. مدیریت زمان عبارت از مجموعه اي از قوانین است.
 این قوانین کمک مي کنند وقت کمتري هدر دهیم. براي این کار ابتدا باید اهدافمان را 

مشخص و براي آن برنامه ریزي کنیم.
 س��پس باید لیس��ت وظایف و کارهاي لازم را اولویت بندي کنیم. با به کار بستن این 
مهارت ها مي توانید کارهایي را که طبق لیست خود باید به صورت روزانه انجام دهید تمام 

کنید و به رضایت و خشنودي برسید.
 زیاد کار و تلاش کنید: کار و تلاش زیاد موجب رضایت از خود مي شود. وقتي وظایف 
خاصي را به اتمام مي رسانید احساس قابلیت و توانمندي مي کنید و این امر باعث مي شود 

درون خود احساس ارزش کنید.
 چیزهاي جدید بیاموزید: یادگیري تمرین غني ساز است، هرروز چیز تازه اي بیاموزید. 
یادگیري چیزهاي جدید جهان وس��یع تري فراروي ش��ما قرار مي دهد و در درازمدت 
فرصت هاي بیش��تري برایتان مي آفریند. براي نمونه از اینترنت استفاده کنید. اینترنت 

اطلاعات نامحدودي در اختیار ما قرار مي دهد.
 احساسات خود را بیان کنید:  بیاموزید احساسات خود را برزبان آورید. بیاموزید به 
اطرافیان محبت کنید و در این راه ترس را کنار بگذارید. به یاد داشته باشید ترس بدترین 

مشاور و خطري براي سلامتي است.
 در جستجوي ارتباطات معنوي باشید:   ارتباطات معنوي آرامش دروني عمیق تري 
ایجاد مي کنند. مدیتیشن هم از جمله ارتباطات روحي است که موجب کسب آرامش و 

شادي مي شود.
به دیگران کمک کنید:   انسان با کمک به دیگران احساس انرژي، شوق و رضایت 
مي کند. براي کمک به دیگران داوطلب شوید. براي نمونه در انجام امور مالي به یکي کمک 
کنید یا هر راه دیگري که مي توانید به جامعه کمک کنید بیابید. فراموش نکنید هرچه 

انرژي بیشتري به کار بندید، انرژي بیشتري دریافت مي کنید.

استقبال ساده از تشریف فرمایی بهار
کم کم به هفته های آخر سال نزدیک می شویم و این 
روزها با تمام زیبایی که به خاطر آمدن بهار با خود به 
همراه دارد، با حس و حال عجیبی آمیخته است که 

نمی توان منکر رگه های پنهان اضطراب در آن شد.
شاید تعطیلات طولانی در کشور ما که حتی رفتن به یک 
پزش��ک متخصص را باید برای چند هفته فراموش کنیم 
یکی از دلایل آن باش��د، زیرا در هفته های آخر س��ال تمام 
کارهای عقب مانده مان صف می کشند تا قبل از تعطیلات 
انجام ش��وند. اما اس��تقبال از بهار این زیباترین فصل سال 
که زیبایی اش نه تنه��ا در رنگ های درختان و گل ها، بلکه 
در معانی زیبایی است که برای ما انسان ها به همراه دارد و 
در هفته های بعد در مورد آن بیشتر صحبت می کنیم، باید 

خیلی آسان تر از این چیزی باشد که تعریف کرده ایم.
 ب��ا تم��ام احت��رام و علاقه ای ک��ه به فرهن��گ اصیل و 
دوست داشتنی مان داریم، نمی توانیم منکر این واقعیت شویم 
ک��ه گاهی زیبایی لحظاتی خاص را به خاطر عرف و باید و 
نبایدهای فرهنگی مان از دست می دهیم. نگاهی به مراسم 
ازدواج در کش��ورمان بیندازی��د. زیباترین اتفاق زندگی هر 
کس، یافتن همراه زندگی اس��ت، اما آداب و رسوم دست و 
پاگیر که به بهانه فرهنگ ایرانی وارد این اتفاق زیبا می شود، 
گاهی بقدری سخت و طاقت فرساست که جوان قید یافتن 

شریک زندگی را می زند و عطایش را به لقایش می بخشد.
در حالی که می توان خیلی زیباتر و س��اده تر، ازدواج کرد 
و از مراحل آشنایی تا زیر یک سقف رفتن، به جای تحمل 
استرس، لذت برد. ازدواج که بیشتر مواقع یک بار در زندگی 
ف��رد اتفاق می افتد، ام��ا آمدن بهار و اس��تقبال از آن یک 
اتفاق هر س��اله است پس لزوم بازنگری در باید و نباید های 
فرهنگی برای تشریف فرمایی بهار، لازم و ضروری است در 
غیر این صورت خانواده ها هر سال به جای لذت مضاعف در 
این روزها، استرس و در نتیجه اختلافات مضاعف را تجربه 

می کنند.
چاردیواری ها شباهت عجیبی به هم دارند، بعضی ها چهل 
متر و بعضی ها چهارصد متر هستند اما در نهایت، همه شان 
یک آشپزخانه، یک آیفون، یک گاز و... دارند. همان طور که 
خانه هایمان شبیه هم است با کمی اختلاف سایز و قیمت 
اجناس چیده شده در آن، دغدغه های زندگی مان هم شبیه 
هم است. این روزها همه خانه ها گرفتار حرف های مشابهی 
هس��تند که باید به کمک ه��م کاری کنیم تا این حرف ها 
کمرنگ شود تا بتوانیم رنگارنگی بهار را ببینیم. با هم نگاهی 

به حال و هوای این روزهای چاردیواری مان بیندازیم.
 عید کجا بریم سفر؟

درست است که طبیعت زیباترین جلوه اش در فصل بهار 
است، اما سفرهای نوروزی باتوجه به هزینه های بالای این 
روزها و مش��کلات اقتصادی برخی خانواده ها، یک دردسر 
جدی در اولین ماه س��ال است. س��فر، روح را آرام می کند، 
درس زندگی به فرزندان می آموزد و فرصت یک نفسگیری 
برای روزهای آینده را می دهد، اما اگر قرار باشد به یک کار 

اجب��اری آن هم به دلیل حرف م��ردم یا این که چون همه 
می روند سفر ما هم باید برویم، تبدیل بشود، دیگر هیچ کدام 
از خاصیت هایش را نخواهد داش��ت. چند س��الی است که 
موج س��فرهای خارجی هم به راه افتاده است و دیگر حتی 
خانواده هایی که سطح اقتصادی متوسط رو به بالایی دارند 
هم از نگرانی کجا برویم در امان نیس��تند، زیرا هزینه این 

سفر ها حتی برای آنها هم مشکل است.
می شود به جای یک سفر پر هزینه و چند روزه چند سفر 
یکروزه و کم هزینه داش��ت. به طبیعت زیبای اطراف محل 
سکونت سرک کشید و زیبایی هایی را دید که برای دیدنش 
به دلار و س��فر خارجی نیازی نیس��ت. باید از شرایط لذت 

برد و بهار بهترین زمان برای تمرین دیدن زیبایی هاست.
خرید های پر حاشیه به بهانه عید

یکی از قوانین فرهنگی ما برای استقبال از بهار، نو نوار شدن 
و خرید لباس عید است، اما زندگی پدران ما به گونه ای بود 
که در تمام طول سال خرید خاصی انجام نمی دادند و عید 
بهانه ای می شد تا خودشان و خانواده را نونوار کنند، اما این 
روزها وضع فرق کرده اس��ت. تقریبا در تمام طول سال هر 
خانواده ای باتوجه به بودجه خود خرید های لازم و حتی غیر 
لازمی دارد که واقعا نیازی به خرید در روزهای پایانی سال و 

در ازدحام مغازه ها و خیابان ها نیست.
البت��ه نه این که خری��د عید را به کل تعطی��ل کنیم، اما 
می توانیم خیلی مختصر تر و در حد نیاز و قبل از رس��یدن 
به روزهای آخر این کار را انجام دهیم. بخصوص برای بچه ها 
که خرید عید حال و هوای دیگ��ری دارد، اما آن را به یک 
تکلیف برای خودمان و خانواده مان تبدیل نکنیم زیرا متضرر 

می شویم.
 تکاندن خانه و خستگی های به جا مانده

خانه تکانی یکی از قوانین زیبا و پر مفهوم ش��ب های عید 

در فرهنگ ماست. تمیزی باعث آرامش است و خانه جایی 
اس��ت که باید تمیز و مرتب باشد تا افراد بتوانند در آن به 
آرامش روحی برس��ند، ام��ا اگر بخواهی��م در دو روز تمام 
خانه را بتکانیم و مثل یک مش��ق اجباری که در آخر شب 
می نویسیم و کسل و خسته مان می کند، روزهای آخر سال 
را به شست وش��وی در و دیوار مش��غول باشیم، دیگر لذت 
این خانه بهاری را نخواهیم برد. زمستان های سخت قدیم 
و خانه هایی که با انواع وس��ایل دود زا گرم می شد، چاره ای 
جز این نداش��ت که وقتی کرسی ها را جمع می کردند و به 
بهار نزدیک می شدند، خانه را که چندان بزرگ و پر وسیله 
نبود، خیلی خوب تمیز کنن��د. آن زمان از پرده های چند 
لایه تش��ریفاتی در پشت پنجره های خانه خبری نبود. این 
همه تیر و تخته و وسایل اضافی دردست و پا موج نمی زد 
و خانه تکانی هر چندسختی خودش را داشت، اما کاری بود 

که با قاعده و بخوبی انجام می شد. 
ح��ال که بیش��تر خانه ها با ش��وفاژ و بخاری ه��ای بدون 
دوده گرم می شوند و زمس��تان مان هم از زمستانی افتاده، 
خانه تکانی کمی متفاوت ش��ده است. لزومی ندارد در چند 
روز و به صورت فشرده تمام در و دیوارها را بشوییم و خانه 
را بتکانیم. می شود در طول چند هفته و هر بار یک قسمت 
از خانه را تمیز کرد. بهتر و راحت تر این اس��ت که نظافت 
خانه در تمام طول س��ال انجام شود. برای مثال دیوارهای 
اط��راف کلید و پریزها که جای دس��ت در آن می ماند، هر 
ماه تمیز شود. لوستر ها سه ماه یک بار برق بیفتد، فرش ها و 
مبل ها چند وقت یک بار لکه گیری شود و خلاصه تمیز کردن 
شیش��ه ها و شستن پرده ها بماند برای ماه اسفند تا به جای 
آن که با ورود به این ماه، فریاد بزنیم: بازهم خانه تکانی! خیلی 
راحت و بی دردس��ر در چند روز بتوانیم خانه مان را تمیز و 

بهاری کنیم.

به نام عذرخواهی، به کام گستاخی    
ما امروز در روابط خانوادگی مان به این تفکر نیاز داریم که عذرخواستن یعنی اظهار 
شرمندگی در برابر یک خطا،  و این اظهار شرمندگی فقط زمانی معنا پیدا می کند 
که فرد به جد دنبال آن باشد که اولا خطای خود را در حد امکان جبران کند و در 
گام بعدی به دنبال آن باشد که دیگر مرتکب آن رفتار نشود و گرنه عذر خواستن 
نه تنها گرهی را در برابر آن خطا باز  نخواهد کرد بلکه شکلی از گستاخی به خود 

خواهد گرفت.
 عذرخواهی یا پوزش یکی از ملموس ترین واژه هایی است که ما با آن مواجهیم و به ویژه 
اگر کسی در دنیای رسانه باشد متوجه این موضوع  می شود. فصل مشترکی هم وجود دارد 
در رسانه ها که معمولا دست به قیاس می زنند و می گویند  مثلا چرا مدیران و مسئولان 
ما  در مقایس��ه با مدیران  ژاپنی و کره ای یا اروپایی علاقه کم تری به عذرخواهی و پوزش 
دارند و در برابر وعده هایی که عمل نمی کنند یا اشتباهاتی که مرتکب می شوند کم تر مایلند 

عذرخواهی کنند. 
در ای��ن مطلب درباره این موضوع که چرا در فرهنگ عمومی ما عذرخواهی و پوزش برای 
بسیاری از آدم ها رفتاری سنگین و ثقیل است صحبت نمی کنیم و ریشه یابی هم صورت 
نمی دهیم. مطلب را از رفتاری که در این سال ها شایع شده آغاز می کنیم و  به درون خانواده ها 

تسری می دهیم.
 عذر نخواهی به خاطر پارچه های نوشته  عذرخواهی 

در س��ال های گذش��ته و با نکوهش این موضوع که چ��را در فرهنگ عمومی ما عادت به 
عذرخواه��ی و پوزش خواهی وجود ن��دارد چه به صورت فردی و چه به صورت س��ازمانی، 
معنایی صوری و سطحی از عذرخواهی و پوزش خواستن در جامعه رایج شد به این معنا که  
سازمان ها و اداراتی را دیدیم که پلاکاردهایی را به در و دیوار می زدند و از شهروندان به خاطر 
مزاحمت های به وجود آمده عذرخواهی می کردند در حالی که گاهی کم ترین نشانه های 

ایمنی برای حفظ جان شهروندان در آن پروژه رعایت نشده بود. 
به عنوان مثال یک شرکت که اقدام به حفاری پیاده رو که مسیر رفت و آمد عابران پیاده بود 
می کرد پارچه نوش��ته ای را در حوالی آن حفاری نصب می کرد و از شهروندان عذرخواهی 
می کرد اما همان شرکت، شب ها یک چراغ هشدار در مکان حفاری نصب نمی کرد یا پروژه ای 
که قرار بود در سه ماه به سرانجام برسد و وعده آن را به شهروندان داده بودند در یک سال به 
اتمام نمی رسید. آن پارچه نوشته هم که هر روز در معرض باد و باران و آفتاب بود آرام آرام کم 
رنگ و کم رنگ تر شد. درست مثل وعده ای که به مرور کم رنگ و به فراموشی سپرده می شد. 

حالا هر روز شهروندانی که از آن معبر عبور می کنند پارچه نوشته ای را می دیدند که در آن از 
آن ها عذرخواسته می شد اما به واقع آن عذرخواهی به نقطه مقابل خود تبدیل شده بود یعنی 

آن شیوه از عذرخواهی بیشتر عصبی کننده بود  و تنش ذهنی به شهروندان وارد می کرد.
عذرخواهی بدون جبران، نوعی گستاخی است

با این مثال آنچه در پی آن بودم مطرح کنم روشن تر می شود. ما امروز در زندگی هایمان به 
ویژه در خانواده ها با طرح صوری ترین معنا از عذرخواهی مواجه هستیم که نه تنها این شیوه 
از پوزش و عذرخواهی دردی از ما دوا نمی کند بلکه خود به یک عامل تنش و اصطکاک روانی 

در بین زوج ها یا زوج ها و فرزندان تبدیل می شود. 

مردی را تصور کنید که مثلا هر روز یا هفته ای چند بار از همسرش بابت رفتارهایش عذر 
می خواهد. فرض کنید یک مرد اعتیاد شدیدی به اپلیکیشن های تلفن همراه پیدا کرده است 
و بخش قابل توجهی از زمانی که در خانه دارد با این اپلیکیشن ها سپری می کند وقتی هم در 
مقابل اعتراض همسرش قرار می گیرد از او عذر می خواهد ولی هر روز هم  به رفتارش ادامه 
می دهد. آیا آن عذرخواستن ها به همراه تکرار رفتاری که باعث آن تنش ها شده می تواند تا 
مدت های طولانی دوام داشته باشد؟ بدیهی ترین و ساده ترین معنای عذر این است که فرد 
ضمن اظهار شرمندگی نسبت به رفتارش به صورت ضمنی تعهد می دهد که دیگر مرتکب 

آن رفتار نمی شود.
مثل این می ماند که کسی ترازوی مغازه اش خراب شده است، مشتریان او به تدریج به این 
موضوع پی می برند که میزان وزن اجناس فروخته شده به آن ها کم تر از آن چیزی است که 
قیمتش با آن ها حساب می شود. آن مشتریان این موضوع را با آن فروشنده در میان می گذارند 
و او هم از آن ها عذر می خواهد اما روزهای بعد هم هیچ اقدامی برای درست کردن ترازوی 
خود انجام نمی دهد. این فروشنده تا چه زمانی می تواند مشتریان خود را داشته باشد؟ آیا 
پس از مدت کوتاهی مشتریان او پراکنده نخواهند شد؟ در صورتی که اگر آن فروشنده حقیقتا 
دنبال عذرخواهی بود اولا در گام نخست درصدد جبران کم فروشی خود برمی آمد و حقی 
که از مشتریان خود ضایع کرده بود جبران می کرد و در گام بعد بلافاصله شاخص و ترازوی 

خود را اصلاح می کرد.
 نشانه های عذر حقیقی چیست؟

ما امروز در روابط خانوادگی مان اعم از رابطه زوج ها با همدیگر، یا رابطه والدین با فرزندان 
یا رابطه فرزندان با همدیگر به اجرا و عملیاتی کردن معنای حقیقی پوزش و عذرخواهی نیاز 
داریم. اولا به این مفهوم نیاز داریم که هر کسی چه زوج ها و چه فرزندان اگر در برابر هم دچار 
خطایی شدند این تصور را نداشته باشند که اگر از یکدیگر -  پدر از مادر، مادر از پدر، پدر و مادر 
از فرزندان، فرزندان از پدر و مادر-  عذرخواهی کنند باعث حقارت آن ها می شود و در ثانی 
این معنا را در خانواده پیاده کنند که عذرخواستن یعنی اظهار شرمندگی در برابر یک خطا،  و 
این اظهار شرمندگی فقط زمانی معنا پیدا می کند که فرد به جد دنبال آن باشد که اولا خطای 
خود را در حد امکان جبران کند و در گام بعدی به دنبال آن باشد که دیگر مرتکب آن رفتار 
نشود و گرنه عذر خواستن نه تنها گرهی را در برابر آن خطا باز  نخواهد کرد بلکه به مرور با بی 
اثر کردن عذر خواستن، نفس پوزش خواستن به معنای مقابل خود-  گستاخی - تبدیل خواهد 

شد و خطایی بزرگ تر از خطا خواهد شد. 
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اگر در نیمه دوم سال های دهه 8۰ و زمانی که پدیده 
ریزگردها چند استان کشور را در برگرفت، مسئولان وقت 
نمی  نادیده  را  این موضوع  و  دادند  نمی  را هدر  فرصت 
می  تنفس  را  پاک  هوای  ها  خوزستانی  اکنون  گرفتند، 

کردند. 
با وجود اینکه مشکل 10 ساله ریزگردها به مهمترین دستور 
کار دولت یازدهم تبدیل شده است، گروه »منتقدان خاص« و 
همیشه فعال تلاش می کنند، پدیده ریزگردها را موضوعی نو 

نشان دهند و دولت کنونی را هم مقصر معرفی کنند.
»منتقدان خاص« که از تمامی تریبون ها و رسانه های در 
اختیار از موضوع ریزگردها علیه دولت یازدهم استفاده ابزاری و 
جناحی می کنند، هیچگاه به چرایی سکوت سنگین خود در سال 
های نیمه دوم دهه 80 که موج ریزگردها معروف به »ریزگرد 
عربی« بسیاری از شهرها و حتی تهران و مرکز کشور را فرا گرفت 
و همچنین بی توجهی مسئولان وقت در این زمینه اشاره نمی 
کنند.هر چند خشکاندن چند تالاب های مرزی در عراق زمان 
صدام با هدف کوچاندن شیعیان، اجرای بدون برنامه طرح های 
ایران و همچنین  استان های مرزی  و پروژه های مختلف در 
خشکسالی 10 ساله چند عامل اصلی شکل گیری ریزگردها و 
این پدیده به  نادیده گرفتن هجوم  اما  تشدید آن اعلام شده، 
ایران در سال های دهه پایانی 80 و بی توجهی مسئولان وقت 
به ضرورت حل این مشکل که سلامتی مردم 20 استان را در 

مخاطره قرار داد، سبب بروز وضعیت کنونی شده است.
ریزگردها  پدیده  برابر  در  ها  سال  آن  که  خاص  منتقدان 

سکوت کرده بودند و هنوز هم بر خلاف تمامی مدارک حاضر 
به پذیرش واقعیت چند ساله این عارضه نیستند، اکنون دولت 
یازدهم را متهم می کنند که چرا تاکنون موفق به مقابله با این 
پدیده نشده است.افزون بر ریشه های برون مرزی شکل گیری 
ریزگردها، خشکاندن هورالعظیم پیش از آغاز کار دولت یازدهم و 
اختصاص نیافتن بودجه لازم برای مهار بیابانزایی، زنگ خطرهای 
پرطنینی بود که مسئولان وقت عامدانه یا ناآگاهانه چشم خود 
را بر آن بستند و حتی هنگامی که چند سال قبل ریزگردها 
شهرهای مختلف کشور را فرا گرفت، نیز اقدامی انجام نگرفت 
.در کنار واقعیت های کنونی ریزگردها، افزون بر چند شهر ایران 
که روزهای گذشته گرفتار شده اند، چندین شهر دیگر خارج از 
مرزهای کشور از جمله در عراق، مصر، اردن کویت و فلسطین 

اشغالی نیز شاهد این پدیده هستند.
ریزگردها  گسترده  پوشش  دامنه  و  ساله  چندین  سابقه 
در خاورمیانه نشان می دهد که حل این پدیده در توان یک 
دولت نیست و باید مجموعه و ساز و کار بین المللی در منطقه با 
زمان کافی برای حل ساختاری آن بکار گرفته شود، در حالیکه 
»منتقدان خاص« می پافشاری می کنند که دولت در چند روز 
باید مشکل را حل کنند در حالیکه سال های گذشته در برابر 
این پدیده هیچ اقدامی نشده است.سال 91 پدیده ریزگردها با 
خیمه زدن بر شهرهای 20 استان کشور، سبب لغو پروازها در 
ادارات و مراکز آموزشی، مهاجرت های  20 فرودگاه، تعطیلی 
گسترده و همچنین سبب افزایش بیماری های قلبی - عروقی، 
تنفسی و آلرژیک شد.آن زمان در بسیاری از شهرهای مرزی 

و جنوبی زندگی عادی و روزمره دچار اختلال شد ولی اقدامی 
صورت نگرفت.

انتقاد نماینده اهواز از بی توجهی مسئولان وقت
سیدشریف حسینی نماینده اهواز در مردادماه 1390 با انتقاد 
از بی توجهی مسئولان وقت گفته بود: از سال 1380 مهمان 
ناخوانده ای در برخی از مناطق ما میزبان شده و جز مصاحبه، 
حرف و گزارش هیچ کاری نکرده ایم، یک کار خیلی بزرگ انجام 
داده ایم و آن این بود که نام گردوغبار را به ریزگرد تبدیل کردیم.

وی ادامه داد: در سال 1388، ما با متوسط حدود 43 روز 
گردوغبار در سال را به عنوان بیشترین گردوغبار را در کشور 

شاهد بودیم. 
در روزهای گردوغبار در سال 87، بالاترین به کرمانشاه با 107 
روز گردوغبار تعلق دارد و در سال 88 این آمار با 102 روز به 
استان خوزستان تعلق دارد. بیشترین غلظت گردوغبار در بوشهر 
با 9 هزار و 900 میکروگرم که حداکثر مجاز گردوغبار 150 
میانگین غلظت  است.  نامناسب  این وضعیت  است  میکروگرم 
گردوغبار در استان خوزستان در 3 سال گذشته حدود 7567 

میکروگرم در متر مکعب بوده است. 
اثرات این وضعیت لغو سفرهای هوایی است.حسینی افزوده 
استان  در  هکتار  هزار  که 200  بود: سال 1387، مصوب شد 
خوزستان مانچ پاشی شود اما پس از گذشت 4 سال صرفا 50 
هزار هکتار مانچ پاشی شده است اگر اینچنین قرار باشد مشکلات 
حل شود فکر می کنم 50 سال لازم است تا این مشکل حل 

شود.

محمدرضا تابش رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس نیز 
گفته بود: پدیده گرد وغبار از 4 دهه گذشته در مناطق وسیعی 
از جهان بوجود آمده است که از آن به نام کمربند گردوغبار 
جهانی یاد می شود. در ایران بروز پدیده خشکسالی و برخی 
اقدامات تخریبی زیست محیطی و عوامل خارجی باعث بوجود 
آمدن پدیده گردوغبار در سال 1385 شده است که در سالهای 

اخیر شاهد تشدید آن بوده ایم.
نشان کرد:  فراکسیون محیط زیست مجلس خاطر  رئیس 
شدت غلظت گرد و غبار گاهی 1000 برابر استاندارد می شود 
و زندگی را بر بخشی از مردم مخصوصا استان خوزستان تیره و 
تار کرده است. عدم تصمیم گیری و مدیریت صحیح، فشار به 
طبیعت خارج از توان و ظرفیت آن و مدیریت چند دهه گذشته 
باعث بروز این پدیده شده است و گردوغبار پدیده ای است که 

چند دهه طول کشیده تا امروز با آن مواجه شده ایم.
وی در خصوص دلایل بروز گرد و غبار نیز گفت: در حوزه 
دریاچه ارومیه تاکنون 37 سد زده شده است که 12 سد در حال 
احداث است و 40 سد نیز در حال مطالعه است یعنی در حوزه 
آبریز دریاچه ما 90 سد در حال مطالعه و احداث داریم، معلوم 
است که ر این حوزه آبریز، آبی که باید به دریاچه بریزد با وجود 
این سدها محدود شده است و این بلا امروز بر سر دریاچه ارومیه 
آمده است ما 24 هزار و 700 مورد برداشت غیرمجاز در حوزه 
آبریز دریاچه ارومیه داریم که بیش از یک میلیارد و 400 میلیون 
متر مکعب آب از سفره های زیرزمینی برداشت می شود و این 

پدیده ای نیست که امروز اتفاق افتاده باشد.

گزارش: فرزانه سیار

درحالی که استفاده از مصالح ساختمانی غیراستاندارد 
و نامرغوب رابطه مستقیمی با هدر رفت سرمایه و کاهش 
امنیت ساختمان ها دارد، متأسفانه این موضوع در استان قم 

به صورت نگران کننده ای دیده می شود.
بیش از 1۰ سال از اجباری شدن مقررات ملی ساخت وساز 
می گذرد اما این مقررات همچنان در استان قم به درستی 
این موضوع در حالی روی می دهد که  نمی شود،  رعایت 
رعایت نشدن مقررات ملی ساخت وساز امنیت جانی، مالی 
و آسایش شهروندان را در هنگام حوادث غیرمترقبه با خطر 

مواجه می سازد.
استفاده از مصالح ساختماني غیراستاندارد و نامرغوب 
می تواند هدر رفت سرمایه را به دنبال داشته باشد اما بر 
مصالح  از  درصد   ۳۰ از  بیش  ارائه شده  آمارهای  اساس 
ساختماني مورداستفاده در ساخت وسازهای کشور به روش 
غیراستاندارد تولید می شوند آماری که اختصاصاً برای قم 
به صورت دقیق اعلام نشده اما به نظر می رسد در این استان 

نیز همین حدود باشد.
کم تعداد بودن کارگران ساختمانی دارای کارت مهارت 
و وجود مصالح ساختمانی غیراستاندارد از مهم ترین عوامل 
اجرا نشدن طرح های مقاوم سازی در استان قم محسوب 
می شوند نقایصی که برای رفع آن ها و اجرای کامل طرح های 
مقاوم سازی، افزون بر نظارت دقیق در اجرای ساخت وساز 
نیاز  نیز  استاندارد  به کارگران ماهر و مصالح ساختمانی 
است. باید توجه داشت که مشتریان مصالح غیراستاندارد 
سودجویانی هستند که خارج از ضوابط استاندارد اقدام به 
ساخت وساز کرده و متأسفانه این افراد همیشه نیز در بازار 

وجود دارند.
وقتی سخن از نظارت برساخت و ساز به میان می آید 
سازمان  نهاد  دو  سمت  به  اشاره  انگشت های  غالب 
نظام مهندسی ساختمان و اداره کل استاندارد و تحقیقات 

صنعتی نشانه می رود.
گزارش ایمان در این خصوص را بخوانید:

به کار بردن مصالح غیراستاندارد 
جایگاه مهندسی را خدشه دار می کند

گفت:  قم  استان  صنعتی  تحقیقات  و  استاندارد  مدیرکل 
به کارگیری مصالح غیراستاندارد در بخش های مختلف ساختمان 

به نوعی اعتبار و جایگاه مهندسی را خدشه دار می کند.
محمدرضا واعظی پور بابیان اینکه در حال حاضر عمر مفید 
اروپایی  کشور های  سایر  با  مقایسه  در  ایران  در  ساختمان ها 
به خصوص کشورهای صنعتی پایین است اظهار داشت: یکی از 
مهم ترین دلایل پایین بودن عمر ساختمان ها در کشور را می توان، 
عدم استفاده از مصالح ساختمانی استاندارد و یا استفاده نادرست از 

مصالح ساختمانی استاندارد عنوان کرد.
وی گفت: امروز دانش مهندسان ایرانی در عرصه های مختلف 
عمرانی و ساخت وساز در جهان زبانزد است اما به کارگیری مصالح 
غیراستاندارد در بخش های مختلف ساختمان به نوعی اعتبار و 

جایگاه مهندسی را خدشه دار می کند.
مدیرکل استاندارد و تحقیقات صنعتی استان قم ابراز داشت: 
کشور ایران بر روی کمربند زلزله خیز قرار دارد و سالانه شاهد وقوع 
چندین زلزله در اقصی نقاط کشور هستیم که استفاده از مصالح 
استاندارد ساختمانی از بروز خسارت های جانی و مالی در زمان 

وقوع زلزله جلوگیری می کند.
وی بیان داشت: در خصوص مصالح ساختمانی، استانداردهای 
ملی تعریف و تدوین شده که به عنوان نمونه می توان به استاندارهای 
تدوین شده برای تیرآهن، بتن، آجر و سیمان اشاره کرد که استفاده 
بجا و درست ازاین گونه مصالح ساختمانی استاندارد؛ مکمل دانش 

فنی مهندسان خواهد بود.
واعظی پور افزود: یکی از چالش هایی که در طول چند سال 
اخیر با آن مواجه هستیم استفاده از مصالح غیراستاندارد ساختمانی 
و یا عدم به کارگیری صحیح آن ها است که  داشتن استاندارد و 
همچنین استفاده درست هر دو باید مکمل هم باشند که اداره کل 
استاندارد در مراکز تولید، مصرف و عرضه ، بر امر تولید محصولات 

مطابق با الزامات استاندارد ملی نظارت دارد.
وی عنوان کرد: اداره کل استاندارد قادر به نظارت بر مراکز تولید 
و عرضه محصولات ساختمانی است، اما نمی توان گفت در محل 
استفاده که ساختمان ها می باشند هم این نظارت به صورت کامل 

وجود دارد.
مدیرکل استاندارد و تحقیقات صنعتی استان قم افزود: این 
خلع نظارتی در محل مصرف ساختمان های در حال ساخت وجود 
داشت که این امر موجب شد تا با تعامل با سازمان نظام مهندسی 
ساختمان که جایگاه ویژه ای در امور مربوط به طراحی، نظارت و 

اجرای ساختمان دارد بتوان این بعُد نظارتی را تقویت کرد.
در  ساخت وساز  اصلی  متولی  را  نظام مهندسی  پور ،  واعظی 
کشور دانست و عنوان داشت: به دلیل اهمیت جایگاه سازمان 
نظام مهندسی و رسالتی که این سازمان در عرصه ساخت وساز 
بر عهده دارد، تفاهم نامه همکاری طرح کنترل کیفیت مصالح 
استاندارد در محل مصرف ساختمان های در حال ساخت فی مابین 

این سازمان و اداره کل استاندارد استان امضاء شد.
وی تأکید کرد: افزایش کنترل و نظارت ها باعث خواهد شد 
که کالاهایی که به صورت غیرمجاز تولید می شوند نتوانند در بازار 
عرضه شوند و این امر کمک می کند تا محصولات استاندارد فعالیت 
خود را گسترش دهند چراکه مصرف کنندگان به سمت استفاده از 

مصالح استاندارد خواهند رفت.
مدیرکل استاندارد و تحقیقات صنعتی استان قم در بخش 
دیگری از سخنان خود بابیان اینکه ما در حال حاضر با سه نوع 
کالا در بازار مواجه هستیم افزود: دسته اول مصالح ساختمانی 
استانداردی هستند که از کیفیت کافی هم برخوردارند که انتظار ما 
از جامعه مهندسین آن است که مالکان و کارفرمایان را در استفاده 

هر چه بیشتر این نوع کالا ها و محصولات تشویق و توصیه کنند.

واعظی پور ادامه داد: دسته دوم کالاهایی که در بازار وجود دارد، 
مصالحی است که دارای نشان استاندارد بوده اما از کیفیت رضایت 
بخشی برخوردار نیست که از مهندسان می خواهیم در برخورد 
با این نوع کالا ها مراتب را به اداره کل استاندارد اطلاع دهند تا 

بررسی های بیشتر در خصوص آن محصول صورت گیرد.
بازه  یک  در  تولیدی  واحدهای  پروانه های  کرد:  تصریح  وی 
از  بازرسی هایی  اعتباردارند و در فواصل مختلف سال  یک ساله 
واحدهای تولیدی انجام می شود که در صورت عدم وجود مشکل 

خاصی این پروانه ها تمدید می شود.
مدیرکل استاندارد و تحقیقات صنعتی استان قم، ابراز داشت: 
آزمایش  تولید و عرضه مورد  محصولات مختلف در محل های 
قرار می گیرند و درصورتی که مطابق با استاندارد ها و الزامات ملی 
تعریف شده نباشند نمره منفی به آنان تعلق می گیرد که در صورت 
افزایش این نمره های منفی تولید آن محصول به حال تعلیق درآمده 
و در این شرایط کالای تولیدشده را نمی توان در بازار توزیع و عرضه 
کرد. وی بیان داشت: دسته سوم کالاهایی که در بازار وجود دارد؛ 
فاقد نشان استاندارد و کیفیت های لازم هستند و هرچند ممکن 
است از کیفیت لازم برخوردار باشند اما نباید ازاین گونه محصولات 

استفاده کرد.
واعظی پور با اشاره به ماده 155 قانون برنامه پنجم گفت: در 

این ماده آمده است به منظور افزایش مستمر انطباق محصولات 
کلیه  تشویقی،  و  کارخانه ای  بین المللی،  ملی،  استانداردهای  با 
دستگاه های اجرایی مکلف اند در اجرای پروژه های فنی و عمرانی 
خود ضوابط، مقررات و معیار های فنی و استانداردهای ملی را 
رعایت کنند و خرید هرگونه کالا و خدمات مشمول استاندارهای 
اجباری که فاقد علامت استاندارد ایران باشد توسط دستگاه های 

اجرایی موضوع این ماده ممنوع می باشد.
نظام مهندسی  سازمان  همکاری  با  امیدواریم  داد:  ادامه  وی 
ساختمان قم و اداره کل استاندارد استان، دوره های آشنایی با 
الزامات استاندارد ها را برگزار کنیم چراکه معتقدیم این افزایش و 
تبادل اطلاعات علمی در این خصوص، بستری برای ارتقاء رفاه و 

آرامش عمومی مردم خواهد بود.
جامعه  قم  استان  صنعتی  تحقیقات  و  استاندارد  مدیرکل 
مهندسین را، فعال، پویا و بادانش عنوان کرد و افزود: این عبارت 
معروف است که می گویند برای مهندسین بن بستی وجود ندارد. 
آنان یا راهی خواهند یافت، یا راهی خواهند ساخت و انتظار ما 
در اداره کل استاندارد استان از مهندسان قمی آن است که به 
فرهنگ سازی در زمینه استفاده از مصالح استاندارد ساختمانی 

کمک کنند.
واعظی پور گفت: ما در اداره کل استاندارد استان قم وظیفه داریم 
آرامش، آسایش و رفاه جامعه را با تدوین، نشر، اجرا و نظارت بر 
اجرای استاندارد ها در خصوص محصولات و کالاهای مختلف فراهم 
کنیم که در این راستا در همه کالا ها به غیراز دارو و انرژی این 
نظارت وجود دارد و ما از جامعه مهندسین قم انتظار داریم که در 

رعایت استفاده از مصالح استاندارد ساختمانی کمک حال ما باشند و 
نقش پررنگی در خصوص فرهنگ سازی داشته باشند.

مدیرکل استاندارد و تحقیقات صنعتی استان قم ، همچنین 
با اشاره به سیاست های ابلاغی رهبر معظم انقلاب در خصوص 
همه  برای  استاندارد  پوشش  افزایش  گفت:  مقاومتی  اقتصاد 
محصولات داخلی و ترویج آن دربند 24 این سیاست ها آمده که با 
توجه به اینکه امسال در سال فرهنگ و اقتصاد قرار داریم باید به 

فرهنگ سازی در این خصوص اهتمام ویژه ای داشته باشیم.

مجری ذیصلاح ضرورتی انکارناپذیر است
در  نیز  قم  استان  ساختمان  نظام مهندسی  سازمان  رئیس 
گفت وگو با خبرنگار ما گفت: مصالح ساختمانی غیراستاندارد بیشتر 
توسط افرادی مورداستفاده قرار می گیرد که چندان تخصصی در 

این حوزه ندارند.
سعید خان احمدلو با اشاره به اینکه راه حل این مسئله را دولت 
سال های قبل پیش بینی کرده است، اظهار داشت: مجری ذیصلاح 
امروز به عنوان یک ضرورت انکارناپذیر باید موردتوجه همه مسئولان 

ذی ربط قرار گیرد.
وی افزود: امروز به صورت رسمی و قانونی پذیرفته شده است که 
مجری یک محصول، بهره بردار و سرمایه گذار، الزاماً نباید یک نفر 

باشد، مثلاً کسی که پول دارد و یک کارخانه تولید خودرو را احداث 
می کند، مجری این کار شخص دیگری است که تخصص دارد و 

بهره بردار آن هم افراد دیگری هستند.
وی تصریح کرد: در صنعت ساختمان هم این موضوع تحت 
عنوان مجریان ذیصلاح دیده شده اند که این افراد مجاز به احداث 
ساختمان هستند، این مجری ذیصلاح می تواند انبوه ساز باشد، 
مهندسین یا معماران تجربی باشند، یعنی با اجرای این طرح، 
افرادی که در صنعت ساختمان فعال هستند، کنار گذاشته نخواهند 
شد، فقط افرادی که پروانه دارند می توانند در این حوزه فعالیت 

کنند.
وی بیان داشت: اگر این موضوع اتفاق بیفتد، در آن زمان مجری 
در مقابل مصالحی که استفاده کرده است، مسئول است و باید در 
مقابل آن پاسخگو باشد، لذا مجری ذیصلاح مجبور است که از 

مصالح استاندارد استفاده کند.
خان احمدلو ادامه داد: امروز معلوم نیست مصالحی که در 
ساختمان ها به کاربرده می شود از کجا تهیه شده و هیچ شناسنامه ای 

نیست که معلوم شود چه اشخاصی این مصالح را به کاربرده اند.
وی در ادامه سخنان خود وظیفه شهرداری را در این حوزه 
بسیار مؤثر دانست و بیان داشت: طبق قانون وظیفه شهرداری است 
که هنگام صدور پروانه از مالک، مجری ذیصلاح بخواهد، هر مجری 
ذیصلاحی که مالک بخواهد می تواند انتخاب کند و هیچ اجباری در 
اینکه چه کسی مجری ذیصلاح باشد نیست، فقط مالک باید این 

مجری را از لیست مجریان ذیصلاح انتخاب نماید.
انجام دادیم  اینکه ما پیگیری های متعددی  به  با اشاره  وی 

اما متأسفانه شهرداری تاکنون در این خصوص اهتمام لازم را 
به عمل نیاورده است، گفت: وظیفه نظام مهندسی در خصوص 
مجریان ذیصلاح فقط کنترل و صلاحیت آنان است که ما در 
این خصوص آمادگی کامل خود را اعلام کرده ایم، وظیفه راه و 
شهرسازی هم اعطای پروانه است و شهرداری مجری این کار است، 
اگر این موضوع در قم اجرای شود، شاهد تحولی عظیم در صنعت 

ساختمان خواهیم بود.

مصالح ساختمانی باکیفیت 
باعث حفظ سرمایه های ملی می شود

دیگری  بخش  در  قم  استان  نظام مهندسی  سازمان  رئیس 
افزایش کیفیت  در  مؤثر  عوامل  از  یکی  از سخنان خود گفت: 
ساخت وسازها استفاده از مصالح ساختمانی  استاندارد است که 
این موضوع باعث حفظ سرمایه های ملی در بخش ساخت وساز 

می شود. 
خان احمدلو با تأکید بر ضرورت استفاده از مصالح ساختمانی 
استاندارد اظهار داشت: مصالح ساختمانی باید در مبدأ و در مراحل 
مختلف  تولید  تحت نظارت باشند و نظارتی که از سوی مهندسان 
ناظر در محل ساخت وسازها صورت می گیرد، درواقع تکمیل کننده 

نظارت های اولیه است.
احمدلو افزود: استفاده و بهره برداری از مصالح استاندارد علاوه بر 
هموار کردن مسیر فعالیت مهندسان درنهایت زمینه های آرامش و 
آسایش شهروندان را برای  سال های متمادی که در آن بنا سکونت 

دارند فراهم خواهد کرد.
تصریح  قم،  استان  ساختمان  نظام مهندسی  سازمان  رییس 
مباحث  رعایت  و  استاندارد  مصالح ساختمانی  از  استفاده  کرد: 
استانداردسازی در تولید مصالح ساختمانی برای ارتقا سطح ایمنی 
ساخت وسازها نقش مهمی داشته و به نظر می رسد که مهندسان 

ناظر هم در این زمینه رسالت خطیری بر عهده دارند.
از  بسیاری  قم،  استان  مهندسان  جامعه  در  داد:  ادامه  وی 
مهندسان نسبت به مسئولیت و کار حرفه ای خود متعهد بوده و 
سعی می کنند به بهترین نحو ممکن آن را انجام دهند، هرچند 
ممکن است درصد کمی از مهندسان نیز آن گونه که بایدوشاید به 

وظیفه خود عمل نکنند که تعداد آن ها اندک است.

استفاده از مصالح بی کیفیت برای کاهش هزینه ها
یک مهندس ناظر ساختمان هم می گوید: برخی از شهروندان 
مصالح  از  یابد  کاهش  مسکن  احداث  هزینه های  اینکه  برای 
بی کیفیت استفاده می کنند اما از این موضوع غافل هستند که 

ممکن است جان خود و خانواده شان را به خطر بیندازند. 
زمانی اظهار کرد: از طرفی برخی از شهروندان به جای اینکه 
به افراد خبره و دارای تحصیلات دانشگاهی برای احداث مسکن 
واگذار  غیرمتخصص  افراد  به  را  مسکن  احداث  کنند،  مراجعه 
مسکن های  ساخت  باعث  می تواند  مسئله  این  که  می کنند 
کم دوام شود. وی می گوید: در بعضی مواقع نوع مصالح ساختمانی 

غیراستاندارد است و مردم در این زمینه اطلاع چندانی ندارند.
مهندس زمانی اظهار کرد: از میان بیش از یک هزار نوع مصالح 
ساختمانی، تنها رعایت استاندارد 13 نوع از آن ها اجباری شده 

است.
اما در استان قم علاوه بر پایین بودن سطح فناوری تولید در 
بسیاری از کارگاه ها و کارخانه های مصالح ساختمانی، بی توجهی به 
استانداردهای ملی و شرایط محیطی نیز یکی از دلایل پایین بودن 

استاندارد مصالح ساختمانی است.
معتقند،  مسکن  و  سازه  ساخت  مهندسی  امور  کارشناسان 
استاندارد بودن مصالح ساختمانی سیمان، شن و ماسه، بلوک 
سیمانی تنها در سایه احساس مسئولیت مهندسان ناظر ممکن 
است و این امر می توانند از مصرف غیراستاندارد این گونه مصالح و 

ساخت خانه های کم دوام جلوگیری کنند.

خشت اولی که معماران کج می نهند

پیری زودرس ساختمان ها در قم
اخبار

ویژه

آیت الله حسیني بوشهري :

تقویت پایه هاي اعتقادي
تضمین امنیت اجتماعي است

ایمان: مدیر حوزه هاي علمیه سراسر کشور کاهش جرائم را در ترویج 
افزایش باورهاي دیني و اعتقادي مهم ارزیابي کرد و گفت: تقویت پایه هاي 

اعتقادي تضمین امنیت اجتماعي است. 

آیت الله حسیني بوشهري در هشتمین جلسه شوراي پژوهشي که با حضور فرمانده 
انتظامي استان قم و رئیس سازمان تحقیقات و مطالعات ناجا  در خصوص طرح تحقیقاتي 
با موضوعیت دین و امنیت که از سوي حجت الاسلام ساجدي نیا  استادیار دانشگاه قرآن 
و حدیث ارائه و دفاع شد، به تأثیر فرائز دیني و دین پذیري افراد در کاهش جرائم تأکید 
کرد. وي کاهش جرائم را در ترویج افزایش باورهاي دیني و اعتقادي دانست و تصریح 
کرد: وقتي آمار جرم و جنایت در ماه هاي رمضان و محرم کاهش مي یابد، این کارکرد 
دین است دین مباحثش تنها فردي نیست بلکه داراي ساحت فردي و اجتماعي است. 
مدیر حوزه هاي علمیه سراسر کشور در بیان باورهاي اجمالي افراد به نقش فطرت در 
این زمینه اشاره و تاکید کرد: مردم باید خودشان به سمت قسط بروند، هرچقدر پایه هاي 
اعتقادي تقویت شود، خروجي آن در بحث امنیت اجتماعي تضمین شده است. آیت الله 
حسیني بوشهري سپس با اشاره به سخنان رهبر معظم انقلاب که فرمودند، اگر به عزت 
ملتي خدشه وارد شد امنیت آن خدشه دار مي شود، گفت: اگر به جایگاه عزت خدشه 
وارد شود خاکریز از بین رفته و امنیت از بین مي رود. وي با بیان اینکه دین مجموعه 
ایست که براي فرد و جامعه تعیین تکلیف مي کند، افزود: فقیه علاوه بر شناخت حکم 
باید موضوع را نیز به خوبي بشناسد. مدیر حوزه هاي علمیه سراسر کشور تأکید کرد: 
نیروي انتظامي در بین دستگاه هاي دولتي و در بخش تحقیقات خوب درخشیده است. 

قم پایگاه مطالعاتي در حوزه هاي دین و امنیت است
فرمانده انتظامي استان قم نیز در این جلسه با اشاره به وجود حوزه هاي علمیه و 
ظرفیت بالاي دیني استان قم، اظهارداشت: طي سال هاي گذشته، قم پایگاه مطالعاتي 
در بخش حوزه هاي دین و امنیت بوده و در این خصوص کار تحقیقاتي نیز انجام شده 
و باید ارتقاء یابد. سردار مجتبایي در ادامه به راه اندازي اندیشکده اي با موضوعیت 
مباحث امنیتي با پشتوانه ي دیني و حوزوي در قم و نیز برگزاري همایش علمي از سوي 
فرماندهي انتظامي استان قم در سال 94 اشاره و تصریح کرد: در بحث امینت اجتماعي 
با استفاده از مطالعات دیني و فرهنگ اسلامي و الگو سازي از آن، مباني، شیوه ها و حدود 
امنیت اجتماعي نیاز به کمک حوزه دارد. رئیس سازمان تحقیقات و مطالعات ناجا نیز در 
سخناني با بیان اینکه در گذشته پلیس در حوزه تحقیقات چیزي براي گفتن نداشت اما 
اکنون وضع متفاوت شده، تصریح کرد: اینکه تحقیقات در نیروي انتظامي به عنوان یک 
فرهنگ در آمده مرهون نگاه ویژه فرمانده ناجا به این حوزه است. سرهنگ دکتر هادي 
شیرزاد با بیان اینکه در حال حاضر500 عضو هیئت علمي در مراکز تحقیقاتي پلیس 
فعالند، اضافه کرد: نیروي انتظامي بارها در بین دستگاه ها و در همایش هاي علمي حائز 
رتبه برتر در کشور شده است.وي با بیان اینکه اعتقاد ما بر این است که فضاي حاکم در 
دنیا مختص کشوري است که پاسخگوي سوالات و حلال مشکلات دیگر کشورهاست 
و ما این مسیر را دنبال مي کنیم، اضافه کرد: در دنیاي کنوني ما هر روز با تکنولوژي 
جدیدي روبرو هستیم و امروز برخي از اندیشمندان دنیا معتقدند که ایران در آینده یکي 

از قدرت هاي جهان است و ما فضاي قدرت جهاني را لمس مي کنیم. 
سرهنگ شیرزاد در پایان افزود: پس از طرح موضوعات باید راهکارها در قالب 

اندیشکده ما بین تیم مشترک پلیس و تیم حوزه علمیه اندیشیده شود. 

آیت الله سبحانی: 

جامعه عیب گو به مقصد نمی رسد 
ایمان: آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید گفت: جامعه ای که در آن 
مملو از زبانهای عیب گویی علیه دیگران باشد هرگز به مقصد نخواهد رسید. 

به گزارش ایرنا، این مرجع تقلید روز چهارشنبه در جلسه درس خارج فقه خود در 
مسجد اعظم قم ابراز داشت: یکی از اخلاق های الهی آن است که نیکی های بندگان را 
آشکار می کند و معایب را پنهان می کند لذا ما نیز باید در زندگی خود همین اخلاق 
راداشته باشیم. وی بیان داشت: جامعه باید به گونه ای باشد که افراد خوبی های دیگران 
و نقاط قوت دوستان و نزدیکان را بگویند و این امر حاکی از سلامت نفس افراد است و 
باید عیب های دیگران را بپوشانیم.آیت الله سبحانی افزود: در جایی که عیب دیگران نیز 
آشکار است باید پرده روی آن بیندازیم و با عیب گویی کردن از دیگران آرامش جامعه را 
بر هم نزنیم.وی ادامه داد: در ادعیه ما نیز بر آن تاکید شده است که اگر در یک جامعه، 
زبان، زبان ثناگویی نسبت به افراد باشد محبت جامعه را به همدیگر پیوند می دهد.این 
مرجع تقلید گفت: اگر در جامعه زبان بر گفتن معایب دیگران باشد شاهد جامعه ای 
خواهیم بود که عداوت مردم را به هم پیوند می زند و این جامعه هرگز به مقصد نمی 

رسد و غیبت دیگران نباید در جامعه وجود داشته باشد.

مدیرکل آموزش و پرورش استان  قم :

4۰۰ واحد آموزشی  برای اسکان 
زائران نوروزی تجهیز می شود

 ایمان: مدیرکل آموزش و پرورش  استان قم گفت: 4۰۰ واحد آموزشی ویژه 
اسکان زائران نوروزی در نظر گرفته شده که ۳۶۰ واحد در طول مدت نوروز 

آماده پذیرایی از زائران است. 
اظهار داشت: در  اداره کل  این  نوروزی  برنامه های  به  اشاره  با  دژاگام  حمیدرضا 
جلسه ای با حضور اعضای ستاد اسکان استان قم مقرر شد مدارسی که در ایام نوروز 

جهت اسکان زائران و مسافران مدنظر قرار گرفته تجهیز شود.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم افزود: 400 واحد آموزشی ویژه اسکان زائران 
نوروزی در نظر گرفته شده که 360 واحد در طول مدت نوروز آماده پذیرایی از زائران 

است و مسافران و 40 واحد در شرایط اضطرار مورد استفاده قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه طبق سال های گذشته پذیرش مسافران در مدارس از طریق سامانه 
آموزش و پرورش است، عنوان کرد: امسال علاوه بر فرهنگیان شرایط اسکان مسافران و 

زائران دیگر اقشار نیز فراهم شده است.
دژاگام با اشاره به اینکه امسال 4 هزار کلاس در قالب 400 واحد آموزشی برای 
پذیرش زائران تجهیز می شود، خاطرنشان کرد: ثبت نام جهت پذیرش در مدارس 
استان قم ویژه ایام نوروز از هفته دوم اسفند ماه آغاز می شود که زائران نیز می توانند از 
28اسفندماه در سفر به استان قم برای اسکان به مدارس و واحدهای آموزشی معرفی 

شده مراجعه کنند.

در دولت گذشته انجام شد:

به کارگیری مستخدم با مدرک فوق لیسانس 
رئیس مرکز برنامه ریزی، منابع انسانی و فناوری اطلاعات وزارت آموزش و 
پرورش درباره جذب نیروهای مازاد در دولت گذشته  گفت: متاسفانه بسیاری 

از استخدام ها بدون توجه به نیازهای وزارت آموزش و پرورش بوده است. 
رئیس مرکز برنامه ریزی، منابع انسانی و فناوری اطلاعات ادامه داد: در دولت قبل، 
مقرر شد 11 هزار نیرو با استفاده از طرح مهر آفرین برای کارهای خدماتی با مدرک 
سیکل جذب شود که بعداً مشخص شد 70 درصد این افراد دارای مدرک لیسانس و 
فوق لیسانس بوده و اکنون حاضر نیستند در پست های خدماتی کار کنند. وی با بیان 
این که اولین سیاست آموزش و پرورش ساماندهی نیروی انسانی است اضافه کرد: جذب 
نیروهای ناکارآمد باعث تخریب سیستم آموزش و پرورش شده که اکنون نمی توان آنها را 
حذف کرد بلکه باید این نیروها را مدیریت کرد. نظری خاطر نشان کرد: امسال با تدابیری 
که برای ساماندهی نیروی انسانی صورت گرفت برای اولین بار هیچ نیروی جدیدی در 
آموزش و پرورش استخدام نشد و هیچ کلاسی هم بدون معلم نماند. رئیس مرکز برنامه 
ریزی، منابع انسانی و فناوری اطلاعات اظهار کرد: تنها راه ورود نیروی انسانی به آموزش 
و پرورش از طریق دانشگاه فرهنگیان است و با فارغ التحصیل شدن دانشجویان تا پایان 
سال 95 نیروهای جدید به دستگاه تعلیم و تربیت وارد خواهند شد. وی گفت: امسال 
25 هزار نفر از نیروهای آموزش و پرورش، بازنشسته شده و 25 هزار دانش آموزان جدید 
در پایه اول ثبت نام کرده اند و 10 درصد از سقف عملکرد حق التدریس سال 93 کمتر 
شده است. نظری گفت: با تدابیری که در بحث مدیریت منابع انسانی انجام شد، آموزش 
و پرورش موفق شد یک هزار میلیارد و 545 میلیون تومان صرفه جویی انجام دهد که 

این امر باعث شد 20 درصد به حقوق معلمان ابتدایی افزوده شود.

در صنعت ساختمان هم مجریان ذیصلاح دیده شده اند 
که این افراد مجاز به احداث ساختمان هستند، این مجری ذیصلاح می تواند انبوه ساز 

باشد، مهندسین یا معماران تجربی باشند، یعنی با اجرای این طرح، افرادی که در 
صنعت ساختمان فعال هستند، کنار گذاشته نخواهند شد، فقط افرادی که پروانه 

دارند می توانند در این حوزه فعالیت کنند.
اگر این موضوع اتفاق بیفتد، در آن زمان مجری در مقابل مصالحی که 

استفاده کرده است، مسئول است و باید در مقابل آن پاسخگو باشد، لذا مجری 
ذیصلاح مجبور است که از مصالح استاندارد استفاده کند

چرا 8 سال پدیده گرد و غبار دیده نشد؟ 

ریزگردهای سیاسی»منتقدان خاص«
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نامحرمانه
تعیین سقف ممنوع الخروجی بدهکاران مالیاتی

گفته می شود: نمایندگان مجلس در جلسه علنی صبح روز چهارشنبه و در جریان بررسی جزئیات 
لایحه بودجه 94 سقف ممنوع الخروجی بدهکاران مالیاتی را تعیین کردند. به موجب بند ک تبصره 9 لایحه 
بودجه 94 که به تصویب مجلس رسید سقف ممنوع الخروجی بدهکاران مالیاتی برای اشخاص حقوقی 
تولیدی دارای پروانه بهره برداری از مراجع قانونی ذیربط از 20 درصد سرمایه ثبت شده و یا 500 میلیون 
تومان، سایر اشخاص حقوقی و اشخاص حقیقی تولیدی از 10 درصد سرمایه ثبت شده و یا 200 میلیون 

تومان و سایر اشخاص حقیقی از 10 میلیون تومان تعیین شد.

پرونده داعش روی میز شورای امنیت
گفته می شود: نماینده عراق در سازمان ملل خواستار بررسی پرونده تجارت داعش با اعضای بدن 
انسان در شورای امنیت شد. »محمد الحکیم« سفیر عراق در سازمان ملل از شورای امنیت خواست تا 
به اطلاعات موجود مبنی بر اقدام داعش در تجارت با اعضای بدن انسان ها برای تامین مالی حملات 
تروریستی اش در عراق و سوریه توجه کند. پیش از این نیز برخی رسانه ها اعلام کرده بودند که باندهای 
تروریستی داعش با همکاری بعضی پزشکان که از کشورهای مختلف به این گروه پیوسته اند، کودکان را 
ربوده و اعضای بدنشان را درحالی که زنده هستند به سرقت می برند، و آنها را در بازارهای سیاه در سوریه 

و ترکیه می فروشند.

هزینه های  میلیاردی  برای جست وجوگرهای  ایرانی
گفته می شود: اگرچه اطلاع دقیقی از اینکه پیش از این راه اندازی موتورهای جست وجوی »گرگر« یا 
»پارسی جو« چقدر هزینه بر بود در دست نیست، اما معاون برنامه ریزی وزارت ارتباطات در مراسم رونمایی 
از موتور »یوز«، اعلام کرد که ساخت این جست وجوگر ایرانی تاکنون هزینه ای 7 میلیارد تومانی را برای 
این وزارت خانه داشته است. به نظر نمی رسد که 7 میلیارد تومان همه هزینه ای باشد که دولت قرار است 
صرف ساخت و بهینه سازی موتورهای جست وجو کند بلکه کشور نیاز به سرمایه گذاری حدود 170 میلیارد 

تومانی در پروژه های جویشگر ملی دارد.

تعداد سقط جنین های قانونی در کشور
گفته می شود: مدیرکل دفتر سلامت خانواده با بیان اینکه بالغ بر 220 هزار سقط در سال صورت 
می گیرد، افزود: فقط 7 هزار مورد از مسیر قانونی انجام می شود.  دکتر محمداسماعیل مطلق ، جمعیت و 
مدارس وزارت بهداشت، تداخل فرزندآوری با مسائل اقتصادی را دو دلیل عمده سقط عنوان کرد و گفت: 

میزان تداخل فرزندآوری 80 درصد و مسائل اقتصادی 20 درصد است.

ماجرای شلوار کُردی بنی صدر در یک جلسه رسمی
گفته می شود: در خاطرات احمد توکلی آمده است: در روز موعود قرار شد که ما چهار نفر ]بهزاد نبوی، 
میرحسین موسوی، محسن نوربخش و احمد توکلی[ و این دو نفر ]آیت الله انواری و آیت الله یزدی[ و آقای 
رجایی، در مجموع هفت نفر، به دفتر بنی صدر برویم. بنی صدر در ساختمان سفیدی مستقر بود که قبل از 
انقلاب دفتر کار شاپور غلامرضا بود و بعدا دفتر آقای هاشمی رفسنجانی شد. بنی صدر در سرسرا روی کاناپه 
با شلوار کردی نشسته بود. وقتی وارد شدیم حاضر نشد از جایش بلند شود. هر کس روی یک مبلی نشست 
و برای من جا نشد، من هم رفتم پیش بنی صدر و عمدا به حالت کاملا یله نشستم و معذرت خواستم که 

ببخشید کمرم درد می کند. این کار را کردم تا به خاطر تکبرش پاسخی گرفته باشد.

خبر سربازی 9 ساله کذب است
گفته می شود: جانشین اداره منابع انسانی ستاد کل نیروهای مسلح خبر سربازی 9 ساله جوان 
مازندرانی را تکذیب کرد و گفت: چنین خبری صحت ندارد. موسی کمالی جانشین اداره منابع انسانی ستاد 
کل نیروهای مسلح  با تکذیب خبر سربازی 9 ساله یک جوان محمودآبادی اظهار داشت: جوانی به نام 
مهدی فرهنگ که مدعی شده 9 سال در خدمت سربازی بوده در سال 84 با رشوه و دسیسه توانسته بود 

معافیت پزشکی بگیرد. ارتباط دادن این مسئله با قضیه سربازی فوتبالیست ها درست نیست.

احتمال تغییرات در مزایده سرخابی
گفته می شود: بیژن ذو الفقار نسب پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: سازمان خصوصی سازی به ما 
اعلام کرده است که تاریخ جلسه بعدی مزایده استقلال و پرسپولیس را متعاقبا اعلام خواهد کرد و احتمال 

دارد که تغییراتی را هم داشته باشد تا شرکت کنندگان در این مزایده بتوانند به راحتی شرکت کنند.

نحوه حضور هنرمندان و ورزشکاران در تبلیغات
گفته می شود: دستورالعمل نحوه استفاده از تصویر هنرمندان و ورزشکاران در تبلیغات، پس از بررسی 
کارشناسان و متولیان امر، با هدف تبیین چارچوب ها و شرایط و به منظور حمایت از صنایع و تولیدات 
داخلی تصویب شد. استفاده از حضور چهره های هنری- ورزشی در تبلیغ محصولات و تولیدات داخلی، 
در راستای تأکید بر تحقق شعار سال 1393 با عنوان » اقتصاد و فرهنگ، با عزم ملی و مدیریت جهادی«، 
روح حاکم بر سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی، توجه، باور و حمایت از صنایع و تولیدات داخلی صورت 

گرفته است.

زمان   برگزاری  انتخابات مجلس و خبرگان
گفته می شود: امیری سخنگوی وزارت کشور گفت: وزارت کشور برای برگزاری انتخابات خبرگان و 
مجلس دو تاریخ 94/12/7 و 94/12/14 را به شورای نگهبان پیشنهاد کرده است.هنوز تاریخ دقیق مشخص 
نشده و کار در مرحله کارشناسی است و باید در یک جلسه رسمی باشورای نگهبان تاریخ دقیق مشخص 
شود.وی با بیان اینکه وزارت کشور در انتخابات مجلس خبرگان رهبری صرفا مجری است، گفت: انتخابات 
خبرگان با انتخابات ریاست جمهوری و مجلس مختلف است و قوانین و مقررات آن را خود خبرگان 

مشخص می کنند.

بهای آب شرب شهری ۱5 تومان گران شد
گفته می شود: نمایندگان مجلس شورای اسلامی در ادامه بررسی لایحه بودجه سال 1394 کل کشور 
در نشست علنی صبح روز چهارشنبه خانه ملت بند )ه( تبصره 9 ماده واحده این لایحه را پس از رسیدگی 
به تصویب رساندند. به موجب مصوبه مجلس، وزارت نیرو از طریق شرکت های آبفای شهری سراسر کشور 
مکلف شد علاوه بر دریافت نرخ آب بهای  شهری، به ازای هر متر مکعب فروش آب شرب مبلغ 150  ریال 
از مشترکین آب دریافت و به خزانه داری کل کشور واریز کند. وجوه فوق به عنوان درآمد شرکت ذی ربط 

محسوب نمی شود و مشمول مالیات نمی گردد.

سهمیه  بنزین اسفند امشب واریزمی شود
گفته می شود: افزایش 5 درصدی قیمت بنزین، کاهش سهمیه بنزین 700 تومانی برخی از خودروها 
و در نهایت تخصیص سهمیه های 60 لیتری بنزین از مهمترین تغییر و تحولات چند روز آینده بنزینی در 
سطح کشور است. این در حالی است که تا ساعت 24 امشب پنج شنبه 30 بهمن ماه قرار است سهمیه 

بنزین نیمه یارانه ای خودروهای خدماتی، عمومی و عادی به کارت های هوشمند سوخت واریز شود.

معافیت مالیاتی کارمندان دولت اعلام شد
گفته می شود: براساس مصوبه مجلس شورای اسلامی آن دسته از کارمندان دولت که ماهانه کمتر از 

یک میلیون و 150هزار تومان حقوق می گیرند، از پرداخت مالیات معاف شدند.

توهین جزو ۱0جرم اول کشور
گفته می شود: حمید شهریاری معاون قوه قضائیه با بیان اینکه توهین جزو 10 جرم اول کشور است 
گفت: در ضرب و جرح ها نیز اغلب سر یک موضوع خیلی کوچک افراد نسبت به هم آسیب می زنند و بعد 
به دلیل نداشتن توان مالی زندانی می شوند. وی افزود: متاسفانه در کشور ما دومین یا سومین جرمی که 

اتفاق می افتد و دادگاهها را دچار مشکل و شلوغی کرده ضرب و جرح عمدی است.

گردش مالی "شیشه" در ایران چقدر است؟
گفته می شود: محاسبات بر اساس آمارهای اعلام شده توسط مسئولان نشان می دهد که گردش 
مالی سالانه مواد مخدر شیشه در ایران حداقل به 6/8 هزار میلیارد تومان می رسد. این رقم معادل دو برابر 

بودجه ماهانه یارانه ای است که دولت به مردم می پردازد.

آخرین وضعیت وام ۳0 میلیوني مسکن مهر
گفته می شود: قائم مقام وزیر راه و شهرسازي در طرح مسکن مهر از شرایط لازم براي پرداخت 
تسهیلات 30 میلیون توماني به پروژه هاي بالاي 75 درصد پیشرفت فیزیکي خبر داد. احمد اصغري مهرآبادي  
با اشاره به آخرین وضعیت اختصاص تسهیلات 30 میلیوني بانکي مسکن مهر به پروژه هاي بالاي 75 درصد 
پیشرفت فیزیکي اظهار کرد: اسامي این پروژه ها به وزارت راه و شهرسازي ارائه شد و ما هم این اسامي را 
به بانک  ارسال کردیم. در مرحله پیش رو، ارزیاب هاي بانکي باید این پروژه ها را در بازدید تایید کنند و اگر 
میزان پیشرفت آن ها به حد نصاب لازم رسیده باشد، تسهیلات اختصاص مي یابد. وي درباره زمان پرداخت 

این تسهیلات گفت: تلاش مي کنیم بخش بیشتري از این تسهیلات تا پایان سال پرداخت شود.

باربی جدید در اینترنت با کودکان 'چت' می کند
گفته می شود: شرکت سازنده عروسک معروف باربی اعلام کرده نسل جدیدی از این اسباب بازی 
ارایه خواهد کرد که قادر است در اینترنت با کودکان گفتگو کند، مکالمات آنها را به خاطر بسپارد و هم بازی 

کودکان در فضای مجازی شود.

مصطفوی به دنبال ثبت نامش در کتاب گینس!
گفته می شود: داریوش مصطفوی اظهار داشت: دوستی دارم که با توجه به مدارک و اسنادی 
که در اختیار او قرار داده ام، قصد دارد نامم را در کتاب  گینس ثبت کند.مصطفوی ادامه داد: هیچ 
فردی در ایران شرایط من را ندارد و به همین دلیل دوستم قصد دارد برای ثبت اسمم در کتاب 
گینس اقدام کند. برای من این موضوع مهم نیست اما برای فوتبال ایران دوست دارم نامم در کتاب 

گینس ثبت شود.

۱2 تا 20 میلیارد دلار فرار مالیاتی در کشور
گفته می شود: رییس سازمان مالیاتی کشور گفت: برآوردها نشان می دهد، میزان فرار مالیاتی20 تا 
25 درصد از تولید ناخالص ملی است که رقمی معادل 12 تا 20میلیارد دلار در هر سال می شود. علی 
عسکری افزود:شناسایی راه فرارهای مالیاتی،در حقیقت شناسایی روزنه های اختلال در نظام اقتصادی 
خواهد بود.وی اظهار امیدواری کرد:با اجرای نظام جامع مالیاتی ،این هدف محقق شود و درآمد کشور به 

میزان قابل توجهی افزایش یابد.

پرونده »پدیده« به دادسرا رفت
گفته می شود:  ناصر سراج رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: پرونده پدیده شاندیز در حال حاضر 

در مرحله دادسرا بوده و اطلاع رسانی در مورد آن فعلا امکان پذیر نیست.

مالک باشگاه ملوان مشتری پرسپولیس
گفته می شود: سیروس محجوب مالک باشگاه ملوان انزلی در یکی دو روز اخیر رفت و آمدهای به 
وزارت ورزش و جوانان داشته و صحبت هایی مبنی بر رایزنی هایی برای خرید باشگاه پرسپولیس داشته 
است.  این صحبت ها جدی بوده اما با توجه به لغو مزایده دو باشگاه پرسپولیس و استقلال این موضوع نیز 

به سرانجامی نرسیده است.

به آنچه اميدوار نيستى
 اميدوارتر باش از آنچه بدان اميد بسته اى 

چرا كه موسى بن عمران عليه السلام در پى 
آوردن آتش رفت و پيامبر و رسول باز آمد.

جانشین فرماندهي انتظامي استان قم :

استان قم یکي از سه استان امن کشور است
گوش شنوا

اخبار

ورودی های شهر قم مناسب نیست
باوجوداینکه تنها 30 روز تا پایان سال باقی مانده است شاهد شرایط 
و  نداشته  مناسبی  آسفالت  که  هستیم  قم  شهر  ورودی های  نامناسب 
دست اندازها و نابسامانی های زیادی در ابتدای ورودی ها برای وسایل نقلیه 

عبوری و نیز سایر شهروندان به وجود آورده است.
رضایی از باجک

سرعت گیرهای غیراستاندارد
سرعت گیرهای سطح شهر بسیار بلند و بزرگ هستند که در هر بار عبور 
از آن آسیب جدی به خودروی عبوری وارد می کند و در برخی از معابر 
سرعت گیرها بدون هیچ علامت و تابلوهای هشداردهنده تعبیه شده اند که 

مشکلات عدیده ای را برای شهروندان ایجاد نموده است.
باقری از شهرک صادقیه

کارت بهداشت نانوایان
با توجه به اینکه نانوایان به صورت گردشی و نوبتی کار می کنند و در هر 
نانوایی حداقل 3 نانوا مشغول به کار هستند که کارت بهداشت افراد حاضر یا 
بعضاً درمعرض دید عموم قرار نگرفته و این تفکر را برای مراجعه کنندگان ایجاد 
می کنند که آن ها اصلاً کارت بهداشت ندارند، لطفاً مسئولان ذیربط نسبت به 

قرار دادن کارت بهداشت نانوایان در معرض دید عموم اقدام نمایند. 
اسماعیلی از زنبیل آباد

عدم روشنایی در ابتدای پل جمهوری
باوجوداینکه تقریباً یک ماه از افتتاح پروژه پل جمهوری و در دسترس 
و استفاده عموم می گذرد، اما شاهد نارضایتی مردم به علت نبود روشنایی 
در ابتدای این مسیر از سمت بلوار جمهوری به سمت جوادالائمه هستیم 
و حداقل انتظار مردم این است، حال که پروژه به طور کامل به بهره برداری 
نرسیده حداقل ملزومات موردنیاز برای یک عبور و مرور بی خطر را فراهم کنند. 
اکرمی از نیروگاه

حل مشکل تقاطع پیامبر اعظم )ص(
در چهارراه پیامبر اعظم )ص( و انسجام روزانه شاهد ترافیک و تصادف 
در این تقاطع به دلیل درست نبودن سیستم چراغ راهنمایی و تایمری آن 
و جایگذاری نامناسب نرده ها هستیم و با توجه به اینکه این محور پرترددی 
محسوب می شود و در آستانه سال نو هستیم و روزبه روز با افزایش تعداد 
مسافرین مواجه می شویم، رفع مشکل این محور همت جدی و فوری را 

مسئولان مربوطه را می طلبد.
عسگری از جمهوری

وزیر دادگستری: 

فعالیت های شرکت پدیده 
متوقف نخواهد شد 

وزیر دادگستری گفت: فعالیت های شرکت سرمایه گذاری پدیده 
متوقف نخواهد شد. 

حجت الاسلام مصطفی پورمحمدی روز چهارشنبه در حاشیه جلسه 
شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی در خرم آباد در گفت و گو با ایرنا 
افزود: دفاتر پدیده از این جهت بسته شده که هیچگونه سپرده گذاری جدیدی 
صورت نگیرد. وی اظهار داشت: فعالیت سپرده گذاران قبلی مشکلی ندارد و 

فعالیت های این شرکت برای همیشه متوقف نمی شود.
وی در خصوص سوال خبرنگار ایرنا مبنی بر برخی شایعات در مورد 
انتساب شرکت پدیده با یکی از نزدیکان دولت گذشته گفت: این مساله شایعه 

است و البته چند بخش خصوصی بوده اند که با یکدیگر ارتباط داشته اند.
وی ادامه داد: توسعه بی رویه جذب سرمایه و افزایش سهام این شرکت 
غیرقانونی بوده و ارزش افزوده سهام که افزایش پیدا کرده، مورد اشکال است.

به گفته وی پرونده در حال بررسی و اقدام است.

معاون عملیات فرماندهي انتظامي استان قم عنوان کرد :

افزایش امنیت عمومي 
با پیشگیري از تکرار بزهکاري

ایمان: معاون عملیات فرماندهي انتظامي استان قم، افزایش امنیت 
عمومي با پیشگیري از تکرار بزهکاري را نتیجه مشارکت جامعه 

محلي با دوایر مشاوره و مددکاري اجتماعي کلانتري ها دانست. 
سرهنگ دکتر  صیاد درویشي اظهار داشت: پلیس با رویکردهاي فرهنگي 
و اجتماعي خود تلاش کرده است از نظر تخصصي ، حرفه گرایي و ساختاري 
در راستاي افزایش مشارکت عمومي در پیشگیري از تکرار بزهکاري گام بردارد. 
وي افزود: دوایر مشاوره و مددکاري اجتماعي در کلانتري ها که با این رویکرد 
در تامین و توسعه امنیت پایدار با مشارکت جامعه گام برمي دارد، امروزه در 
صد قابل توجهي از پرونده هاي قضایي را خارج از تشریفات قانوني و صرفا" 
از طریق مصالحه ، سازش و ترمیم خسارت مادي و معنوي ناشي از جرم 
رسیدگي مي کنند. معاون عملیات فرماندهي انتظامي استان ادامه داد: جامعه 
محلي که برخي آن را شامل دوستان، آشنایان ، اقوام ، همکاران، خانواده و افراد 
محل ذکر کرده اند ، در فرآیند سازش ، مصالحه و ترمیم روابط مخدوش شده 
بین متهم و شاکي و همچنین ساکنین محل نقش بسیاري ارزنده اي دارند . 
وي اضافه کرد: اگر در فرآیند صلح و سازش در کلانتري ها، بتوانند با 
مشارکت و مساعدت لازم زمینه بازگشت بزهکار را فراهم کنند، در نتیجه 
بزهکار در یک شرایط رواني با شرم ساري و پشیماني و احساس مسئولیت 
نسبت به بزه دیده و جامعه محلي قرار مي گیرد و از سوي دیگر با امکان 
بازپذیري و بازگشت بزهکار به جامعه محلي ، روابط شکسته شدن بین طرفین 
ترمیم یافته و فرد کمتر خود را در معرض و مسیر ارتکاب جرم و بزهکاري 
مجدد قرارمي دهد . سرهنگ دکتر درویشي عنوان کرد: بنابراین گام مهمي 
در مسیر پیشگیري از تکرار بزهکاري و در نتیجه افزایش سطح امنیت عمومي 

در جامعه برداشته مي شود.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان  خبرداد:

عرضه خارج از شبکه آرد 
۳2 میلیون برای نانوای قم آب خورد 

 ایمان: مدیرکل تعزیرات حکومتی استان ازمحکومیت۳2میلیون 
ریالی جزای نقدی یک واحد صنفی نانوائی به اتهام  عرضه خارج از 

شبکه آرد در قم خبرداد.
 مهدی ریاضی در گفتگوبا ایمان اظهارداشت :در راستای اجرای طرح کنترل 
و نظارت بر واحدهای صنفی نانوائی، طی گشت  مشترک با بازرسان سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان از یک واحد صنفی  نانوائی بازدید و با بررسیهای 
بعمل آمده تخلف عرضه خارج از شبکه 30 کیسه  آرد از سوی متصدیان این 
واحد صنفی محرز و در این زمینه پرونده ای تشکیل و  جهت رسیدگی به شعبه 
مربوطه ارجاع گردید. وی ادامه داد:شعبه یاد شده با توجه به گزارش  بازرسان و 
اخذ دفاعیات متهم، واحد مذکور را علاوه بر الزام به عرضه آرد  در شبکه به مبلغ 
32 میلیون ریال جزای نقدی در حق صندوق دولت محکوم نمود.وی .یادآور شد 
بدلیل تفاوت قیمت آرد یارانهای با آرد آزاد بعضی از افراد  سودجو با استفاده از 

شگردهای مختلف مبادرت به فروش آرد سهمیه ای  می نمایند.

مدیرکل کمیته امداد استان خبرداد:

آزادی 4۰ زندانی مالی 
توسط یک خیر در قم 

 ایمان: مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم گفت: 
به مناسبت سالروز پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی، یک نیکوکار 

بستر آزادی 4۰ زندانی مالی نیازمند غیر عمد را فراهم کرد. 
عبداله جلالی اظهار داشت: کمک یک میلیارد و 750 میلیون ریالی این 
خیر به زندانیانی مالی که عموما سه تا 10 میلیون تومان بدهی نیاز داشتند، 
تعلق گرفت.وی با تاکید بر اینکه حل مشکلات اجتماعی طبقات ضعیف 
جامعه از جمله آزادی زندانیان نیازمند، در راس فعالیتهای کمیته امداد قرار 
دارد گفت : این نهاد در طول سال نسبت به این مهم اهتمام وافر دارد و 
حمایت این خانواده ها را نیز در برنامه های خود عملیاتی نموده است و در 
حال حاضر خانواده 574 زندانی ، تحت حمایت کمیته امداد قم می باشند.

وی گفت: به توصیه این خیر محترم ، آزادی زندانیان سالمند ،زنان و جوانان 
که بدلیل بدهی مالی یا دیه غیر عمد در زندان بسر می برند دراولویت های 

شناسایی و آزادی قرار گرفت. 

 ایمان :جانشین فرماندهي انتظامي استان قم ، 
با اشاره به تلاش پلیس قم در حوزه هاي مأموریتي، 

گفت: استان قم یکي از سه استان امن کشور است.
روزگذشته   ظهر  از  پیش  اسدي  سرهنگ حمیدرضا 
در همایش تجلیل از رابطین فعال ادارات دولتي استان در 
تشریح عملکرد برخي دستگاه ها که در حوزه هاي مرتبط با 
مأموریت هاي پلیس نقش آفرین هستند،  سهم دستگاه ها را 
در برقراري امنیت مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: اساس 
مدیریت باید عاري از هرگونه آمار و ارقام واهي باشد. وي با 
تفکیک مسائل امنیتي از اجتماعي اعتقاد پلیس را بر حل 
عمده مسائل به صورت اجتماعي دانست و خواستار تلاش 
مضاعف و اولویت بندي کاري در راستاي رسیدن به وضعیت 
مطلوب تر و در شأن استان قم شد.جانشین فرماندهي 
انتظامي استان با اشاره به اینکه تاثیر خرده فرهنگ ها در 
تثبیت جایگاه فرهنگ عمومي فراي باورهاست، خاطرنشان 
کرد: اگر بخواهیم بحث فرهنگي را مورد توجه قرار بدهیم، 
باید به چهار حوزه فرد، خانواده، اجتماع و سازمان رجوع 
کنیم.سرهنگ اسدي، استان قم را حائز یکي از سه رتبه 
برتر کشور از لحاظ امنیتي دانست و فرآیند موفقیت آمیز 
بودن عملیات هاي پلیس استان را با تفکیک در چهار حوزه 
اقدامات اطلاعاتي، انتظامي، تاکتیکي - رزمي و عملیات رواني 
برشمرد و اضافه کرد: پلیس قم با اشراف اطلاعاتي خود با 
جرائم برخورد مي کند.وي اهتمام فرماندهي انتظامي استان 
قم و سایر دستگاه هاي استان را در حل مسائل استاني و 
بر اساس دلایل معتبر شامل آیات قرآن کریم، احادیث و 
روایات، فرمایشات امام خمیني)ره( و مقام معظم رهبري 
)مدظله العالي(، یادآور و با توجه به فرمایشات رهبر معظم 
انقلاب، از سال 68 تاکنون مبني بر لزوم توجه مسئولان 
به حوزه هاي فرهنگي و همچنین جنگ نرم و نیز تلاش 
و فعالیت وسیع دشمن در این حوزه، بر راه اندازي قرارگاه 
فرهنگي در استان قم تاکید کرد.جانشین فرماندهي انتظامي 
استان قم هم افزایي دستگاه ها را در پیشگیري از بروز آسیب 

هاي اجتماعي تاثیرگذار دانست و اضافه کرد: نیروي انتظامي 
دیده بان نظام جمهوري اسلامي است و امسال نقشه راه ما 
بر اساس منویات رهبر معظم انقلاب ترسیم شده است.وي به 
نقش تصمیم سازي کارشناسان در تصمیم گیري مسئولان 
اشاره و با تأکید بر اینکه هدف گذاري ها باید به سمت حرفه 
آموزي افراد سوق پیدا کند، تصریح کرد: پیوست اجتماعي 
توسط پلیس قم تنظیم شده و در صورت تشکیل قرارگاه 

فرهنگي در استان آماده همکاري هستیم.
تشکیل شوراهاي معتمد پلیس در محلات استان قم

معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان قم نیز در ابتداي 
این جلسه با اشاره به برگزاري هر ساله همایش مذکور از سوي 
این فرماندهي، هدف از آن را قدرداني از فعالان اداراتي دانست 
که در جهت پیشگیري از آسیب هاي اجتماعي اهتمام ویژه 

اي دارند.سرهنگ احمد صادقي بر ضرورت هم افزایي دستگاه 
ها در تثبیت جامعه اي سالم و امن توأم با رشد و تعالي دیني 
و فضائل اخلاقي تاکید کرد و گفت: نیروي انتظامي به تنهایي 
نمي تواند در پیشگیري از آسیب هاي اجتماعي موفق باشد 
بلکه همکاري دیگر سازمان ها را در این زمینه ضروري است.

سرهنگ صادقي در ادامه به تلاش فرماندهي انتظامي استان 
قم در جذب و آموزش پلیس هاي افتخاري و نیز تشکیل 
شوراهاي معتمد پلیس در محلات استان اشاره و ضمن تاکید 
بر گسترش و تعمیق این طرح در تمامي سطوح جامعه، اضافه 
کرد: شوراي معتمد از خود محلات با سازمان دهي و اشراف 
پلیس فعالیت کرده و در زمینه شناسایي و کاهش آسیب 
شناسي آن محله فعالیت و راهکارهاي متناسب براي برون 

رفت از مشکلات ارائه مي کنند.

۳2906۱60

ایمان: مدیر کل امور مالیاتی استان قم با بیان اینکه اقتصاد مقاومتی ابداع یک 
الگو برای دنیاست، گفت: مالیات ازابزارهای مهم توسعه یافتگی است ، بایدبا عدالت 

و توسعه مالیاتی اقتصاد را به کارآمدی نزدیک کنیم. 
سعید حسنی قبل از ظهر چهارشنبه درهمایش اقتصاد مقاومتی که در دانشگاه قم برگزار 
شد، گفت: پس از ابلاغ سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی توسط رهبری به بهبود هرجه بیشتر 
وضع اقتصادی کشور کمک شد.وی ادامه داد: اقتصاد مقاومتی که رهبری مبدع آن بودند 
جزو تعاریفی است که در هیچ درس نظری عنوان نشده و بر پایه داشته ها و توانمندی های 
داخلی کشور است.مدیر کل امور مالیاتی استان قم افزود: امروزه اقتصاد بیشتر دولتی است 
در حالیکه باید از بخش خصوصی و غیر دولتی هم استفاده کنیم،   همان گونه که در جنگ 
تحمیلی رزمندگان ابداعات داشتند، در بحث اقتصاد هم کسانی هم با استعدادهای فراوان 
هستند.حسنی بیان کرد: مشکلاتی را که درمسیر اقتصاد است شناسایی و ترمیم کنیم، 
باید هجمه شناسی و پدافند شناسی داشته باشیم که اگر این مسائل بخوبی پیگیری شود 
در پیشرفت اقتصادی بسیار موثر است.وی با بیان اینکه باید از ارزش های دینی در ساختار 
اقتصادی استفاده کنیم، عنوان کرد: اقتصاد مقاومتی ابداع یک الگو برای تمام کشورهای دنیا 
است؛ اقتصاد مقاومتی اقتصادی برگرفته از پویایی است.مدیر کل امور مالیاتی استان قم گفت: 

باید برای رهایی از اقتصاد نفتی، کاهش واردات و استفاده از درآمدهای مازاد نفتی قدم برداریم.
حسنی با اشاره به اینکه دولت بایدبخشی از هزینه های کشور را با افزایش مالیات تامین کند، 
عنوان کرد: مالیات یکی از ابزارهای مهم توسعه یافتگی است که باید با عدالت و توسعه مالیاتی 
اقتصاد را به کارآمدی نزدیک کنیم.وی اضافه کرد: نقش مالیات از دیدگاه محققین اقتصاد 
کاملا مشخص است، در حال حاضر سازمان امور مالیاتی با اجرای طرح جامع مالیاتی که در 
دست تدوین است قدم خوبی در راه اقتصاد مقاومتی برداشته است.مدیر کل امور مالیاتی 
استان قم ابراز کرد: مالیات با قوانینی در ارتباط است که لازم است اندیشمندان این حوزه 
در این زمینه بیشتر کار کنند، یکی از نقاط ضعف این است که همکاران ما با آیین نامه های 
مالیاتی مواجه هستند و پیچیدگی دارد که باعث سردرگمی شده است.حسنی با بیان اینکه 
سیستم مالیاتی و نحوه کار سنتی در سازمان امور مالیاتی بیمار است و این به صنعت آسیب 
می زند، عنوان کرد: توزیع عادلانه ثروت، توسعه عدالت اجتماعی و تخصیص بهینه منابع 
و.... از اهداف وصول مالیات است.وی در پایان گفت: افزایش پایه های مالیاتی و توسعه دایره 
مشمولین پرداخت مالیات، کاهش نرخ مالیات برای ترغیب در تسریع پرداخت مالیات، تغییر 
سیاست و رویه وصول مالیات های مستقیم از تولید کنندگان، جهت دهی هدفمند و اصلاح 

نواقص قانون مالیات بر ارزش افزوده و... از راهکارهای تقویت اقتصاد مقاومتی است.

 ایمان :مدیرکل راه و شهرسازی استان قم، از راه اندازی دفتر تسهیل گری 
خدمات احیای بافت فرسوده در قم خبر داد. 

محسن بهشتی افزود: در اسفندماه سال جاری منزل تاریخی یزدان پناه واقع در محله باغ 
پنبه قم به دفتر تسهیل گری خدمات احیای بافت فرسوده اختصاص می یابد.

وی ادامه داد: با توجه به ساماندهی مراجعات مردمی احیای بافت فرسوده که پیش از این 
در قانون، دفاتر خدمات نوسازی محلات نامگذاری شده بود، جهت تجمیع امور خدمتی در 
این خصوص دفتر تسهیل گری احیای بافت فرسوده شهر قم تا نیمه نخست اسفندماه سال 

جاری دایر خواهد شد.

بهشتی گفت: این دفتر با حضور نمایندگانی از شرکت عمران بهسازی شهری ایران، 
سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری و همچنین نماینده ای از شهرداری قم 
تشکیل و به امور خرید و فروش، صدور پروانه و دیگر امور مربوط به اجرای پروژه احیای بافت 

فرسوده در قم اقدام خواهند کرد.
وی اظهار داشت: از آنجا که بخش مهمی از سیاستگذاری های دولت تدبیر و امید در 
راستای تامین مسکن، بر احیای بافت فرسوده متمرکز می باشد، ضرورت ساماندهی و تسهیل 
خدمات رسانی به مراجعان محترم از اولویت های احداث دفتر تسهیل گری احیای بافت 

فرسوده در قم به شمار می آید. 

رییس سازمان پزشکی قانونی کشور گفت: سالیانه 15 میلیون پرونده قضایی در 
کشور وجود دارد که این آمار خیلی زیاد است در صورتی که در کشور های دیگر 

حجم مراجعات اندک است. 
به گزارش ایرنا، 'احمد شجاعی 'روز چهارشنبه در جلسه شورای اداری شهرستان پلدختر 
افزود:یکی از نقاط ضعف سیستم قضایی ما که با نظام جمهوری اسلامی سازگاری ندارد بحث 
مراجعات قضایی است که در سطح دنیا شلوغ ترین محاکم قضایی را کشور ایران دارد که 
این خود یک نقطه ضعف و جای تاسف دارد. وی گفت: باید کاری کرد که حجم مراجعات به 
محاکم قضایی کم شود و اصلا زندانی نداشته باشیم . وی افزود: اسم زندان را ندامتگاه و کانون 
اصلاح و تربیت گذاشته ایم اما فردی که به زندان می رود تبحر بیشتری برای انجام خلاف پیدا 
می کند. شجاعی افزود: خلافکاری که به زندان رفته پس از ترخیص در مسیر خانه و نرسیده 
به آن خلاف می کند و حتی سر وکیل دادگستری کلاه می گذارد به عنوان مثال مجرم و 
خلافکاری سر 400 وکیل کلاه گذاشته است. رییس سازمان پزشکی قانونی کشور یکی از 
مشکلات قضایی کشور را وکلا دانست و گفت: وکیل دادگستری ما رسالت خود را به خوبی 

انجام نمی دهد، از حق دفاع نمی کند و برای خود دکان درست کرده است. 

خیلی از مفاسد زیر سر وکلای دادگستری است 
وی با بیان این که خیلی از مفاسد زیر سر وکلای دادگستری است افزود: وکلای 
دادگستری می خواهند به ناحق پرونده را به نتیجه مطلوب خود برسانند و در دفاع از حق 
ضعیف عمل می کنند و مسایل را کش می دهند ناگفته نماند که وکلای خوبی هم در کشور 
وجود دارند.رییس سازمان پزشکی قانونی کشور گفت:در سیستم قضایی کشور باید ورودی 
ها)پرونده( را کم کنیم که این باید فرهنگسازی شود دکتر شجاعی تصریح کرد: فرهنگ کار را 
باید در کشور حاکم کرد نه فرهنگ پشت میز نشینی را و برای رفع مشکلات هیچوقت نباید 
مقطعی و کوتاه فکر کرد بلکه باید برنامه ریزی دراز مدت انجام داد. وی گفت: تا هنگامی که 
سرمایه خود را می فروشیم و 60 درصد بودجه کشور را به حقوق اختصاص می دهیم کاری 
نمی توان انجام داد زیرا هیچ کجای دنیا این طور نیست . وی افزود: جوانان با اراده خود باید 
کار تولید کنند و حکومت باید بستر را برای جوانان فراهم و از آنها حمایت کند و پرداخت 
وام ها و تسهیلات بانکی برای ایجاد کارگاه های زود بازده رافع مشکلات نیست . رییس 
سازمان پزشکی قانونی کشور گفت :کشور مشکلات زیادی دارد و دارای شرایط خاصی است 

و مسوولان شهرستان باید برنامه ریزی بلند مدت داشته باشند . 

مدیر کل امور مالیاتی استان قم :

باید با عدالت و توسعه مالیاتی را به کارآمدی نزدیک کنیم 

مدیرکل راه و شهرسازی استان  خبرداد: 

 راه اندازی دفتر تسهیل گری خدمات احیای بافت فرسوده در قم 

رییس سازمان پزشکی قانونی کشور : 

سالیانه 15 میلیون پرونده قضایی در کشور وجود دارد 

تجارت  و  معدن  رئیس سازمان صنعت  ایمان:   
استان قم گفت: اخذ مصوبه از استانداری جهت قطع 
نشدن برق واحدهای تولیدی اقدام خوبی است که 
این سازمان انجام داده، زیرا این اتفاق ضربه بزرگی 

به بخش تولید می زند.
همایش  در  چهارشنبه  ظهر  از  قبل  ذاکری  احمد 
اقتصاد مقاومتی که در  سالن شهید بهشتی دانشگاه قم 
برگزار شد، اظهار کرد: اگر سیاست اقتصاد مقاومتی را 
مورد مطالعه قرار دهیم، بیشتر این سیاست ها در حوزه 
ویژگی  به  اشاره  با  است.وی  تجارت  و  معدن  صنعت، 
اقتصاد مقاومتی در رابطه با حوزه صنعت معدن تجارت، 
ادامه داد: اولین ویژگی اقتصاد مقاومتی این است که یک 
مفهوم کاملا عقلانی، مبتنی بر مفاهیم علمی و اقتصاد 
در  علمی  پیشرفت های  از  یعنی  است؛  بنیان  دانش 

حداکثر ظرفیت استفاده می کند.رئیس سازمان صنعت 
معدن و تجارت قم افزود: اقتصاد مقاومتی، اقتصاد را بر 
محور علم قرار می دهد، و این یگ گفتمان است و تنها 

یک سیاست و راهبرد نیست.
اقتصاد مقاومتی رویکرد اسلامی دارد

ذاکری عنوان کرد: اقتصاد مقاومتی رویکرد اسلامی دارد 
و الهام بخش از نظام اسلامی است و ناظر بر نیازهای کشور و 
در راستای اهداف انقلاب اسلامی است.وی بیان کرد: اقتصاد 
مقاومتی درون زا و برون زا است، اتکای اصلی تولید به عوامل 
دورنی است یعنی با بهره برداری حداکثری از مزیت های 

درونی اقتصاد استفاده کنیم.
رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت قم با اشاره به 
اینکه باید به برون زایی اقتصاد مقاومتی هم توجه کرد، 
گفت: یک میلیارد و 200 هزار مسلمان در جهان وجود 

دارد که دربحث صادرات باید اینان را لحاظ کرد.ذاکری با 
تأکید بر اینکه که باید تولید داشته باشیم تا فرهنگ خرید 
کالاهای داخلی نهادینه شود، تصریح کرد: ایران اسلامی 
قدرت شکست هر تحریمی را دارد؛ اقتصاد ایران با وجود 
مشکلات، مقاومت خوبی دارد و توسط اقتصاد مقاومتی 

تحریم ها را می شکند.
وی ادامه داد: یکی از موارد اقتصاد مقاومتی این است که 
واحد های صنعتی رصد و بررسی شوند تا مشکلات احتمالی 

در این واحد ها شناسایی شود.
رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت قم گفت: اخذ 
مصوبه از استانداری جهت قطع نشدن برق واحدهای تولیدی 
اقدام خوبی است که سازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
این اقدام را انجام داده، زیرا این اتفاق ضربه بزرگی به بخش 

تولید می زند.

اخذ  حذف  با  ملت،  خانه  در  مردم  نمایندگان 
عوارض از تردد خودروها در کلانشهرهای با بیش از 
یک میلیون نفر جمعیت از سوی شهرداری ها موافقت 

کردند. 
به گزارش خانه ملت، نمایندگان در نشست علنی نوبت 
صبح دیروز )چهارشنبه 29 بهمن ماه( در جریان بررسی 
بخش درآمدی لایحه بودجه سال 94 کل کشور با حذف 
بند الحاقی 2 تبصره 8 ماده واحده با 138 رای موافق، 44 
رای مخالف و 6 رای ممتنع از مجموع 205 نماینده حاضر 
در جلسه موافقت کردند.گفتنی است پیشنهاد حذف بند 
الحاقی 2 که در خصوص اخذ عوارض از تردد خودروها در 
کلانشهرها از سوی کامران نماینده مردم اصفهان در مجلس 

مطرح شد که نمایندگان با پیشنهاد وی موافقت کردند.
براساس این گزارش در بند الحاقی 2 تبصره 8 آمده 
است: به شهرداری کلان شهرها )شهرهای بیش از یک 
میلیون نفر جمعیت( اجازه داده می شود با تصویب شورای 
اسلامی شهر این شهرها، نسبت به وضع و أخذ عوارض 
از انواع خودروهای سواری و وانت که محل تردد آنها و 
محل سکونت مالکان آنها در شهرهای مذکور قرار دارد و 
همچنین ماشین آلات و خودروهای سنگین و نیمه سنگین  
تولید داخل و وارداتی که در محدوده شهرهای مذکور 
استقرار دارند را حسب شرایط آلودگی در این شهرها تا 
معادل پنج درهزار )0/005( قیمت فروش کارخانه )تولید 
حقوق  و  گمرکی  ارزش   )0/005( پنج در هزار  و  داخل( 

ورودی اقدام و درآمد حاصله را در جهت ایجاد و توسعه 
خطوط قطار شهری و توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی 

هزینه کنند.
نیروی انتظامی و پلیس راهور موظف است در وصول 
عوارض مذکور با شهرداری همکاری نماید. عوارض مذکور 
در مورد خودروهای با عمر بیش از 10 سال به استثناء 
به  سال  هر  شدن  سپری  ازای  به  گازسوز  خودروهای 
میزان سالانه 10 درصد افزایش می یابد.لازم به ذکر است 
نمایندگان در جریان بررسی بند الحاقی یک تبصره 8 که در 
ارتباط با صدور هزینه مجوز گواهی حلال بود موافقت کردند، 
این بند الحاقی برای بررسی بیشتر به کمیسیون مربوطه 

ارجاع داده شود.

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم عنوان کرد:

جلوگیری از قطع برق واحدهای تولیدی قم 

با موافقت نمیندگان مجلس:

اخذ عوارض از خودروها در کلانشهرها ممنوع شد
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